
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1910. Andra Kammaren. Nr 35.

Tisdagen den 19 april.
Kl. 8 e. m.

§ 1.
Justerades protokollen för den 11 och den 13 innevarande

april.

§ 2.
Föredrogos hvar för sig Kungl. Maj:ts å kammarens bord 

hvilande propositioner; och hänvisades därvid till lagutskottet 
propositionerna:

med förslag till lag, innefattande vissa bestämmelser om 
styrkande af hinderslöshet till äktenskap; och

med förslag till lag angående upphäfvande af lagen den 1 
juli 1898 om anteckning i kyrkobok af utrikes slutna äktenskap.

Till statsutskottet öfverlämnades härpå propositionen an
gående anordnande af statistiska undersökningar rörande landt- 
arbetarnas lefnads- och arbetsförhållanden.

Vidare remitterades till särskilda utskottet nr 1 Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till ecklesiastik boställsordning.

Härefter hänvisades till statsutskottet propositionerna:
angående anslag till uppförande af bostad för direktorn 

och öfverläkaren vid allmänna barnbördshuset i Stockholm; och
angående anslag till svensk undervisning för svenska barn 

i London.
Slutligen öfverlämnades till jordbruksutskottet Kungl. Maj:ts 

propositioner:
angående statsbidrag till kostnader för vissa laga skiften 

inom Juckasjärvi socken af Norrbottens län; och 
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med förslag till lag angående ändrad lydelse af 8 § i lagen 
om enskilda vägar på landet den 5 juli 1907.

§ 3.
Vidare föredrogos, men blefvo ånyo bordlagda statsutskot

tets utlåtanden nr 36—38, jordbruksutskottets utlåtanden nr 57 
—62 samt Andra kammarens andra tillfälliga utskotts utlåtanden 
nr 34 och 35.

§ 4.
Herr Olsson i Fläsbro aflämnade en motion, i anledning 

af Kungl. Maj:ts proposition angående uppförande af en elek
trisk kraftstation vid Porjusfallen i Stora Lule älf m. m.

Denna motion, som erhöll ordningsnumret 300, blef på be
gäran bordlagd.

§ 5.
Justerades protokollsutdrag.

§ 6.
Till bordläggning anmäldes jordbruksutskottets utlåtanden:
nr 63, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 

öfverlåtelse till Norrtälje stad af viss kyrkoherden i Norrtälje 
församlings pastorat på lön anslagen jord;

nr 64, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af mark från komministersbostället Tumba nr 2 i 
Botkyrka socken; och

nr 65, i anledning af Kungl. Majrts proposition angående 
öfverlåtelse till Piteå stad af viss kyrkoherden i Piteå stadsför- 
samlings pastorat på lön anslagen jord.

§ 7.
Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:
herr Wilson under 2 dagar fr. o. m. den 23 april och
herr Erlansson under 6 dagar fr. o. m. den 21 april.

Härefter åtskildes kammarens ledamöter kl. 8,19 e. m.

In fidem 
Per Cronvall.
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Onsdagen den 20 april.

Kl. 11 f. m.

§ I-
Herr talmannen tillkännagaf, att herr Gibson denna dag 

åter intagit sin plats i kammaren.

§ 2.
Herr statsrådet Lindström aflämnade Kungl. Maj:ts propo

sitioner :
med förslag till lag om ändrad lydelse af 18 § 34 punkten 

i lagen om val till Riksdagen;
med förslag till förordning angående särskild grund för be

räkning af rösträtt och utgörande af utskyld eller annan afgift 
i förhållande till allmänna bevillningen;

angående årligt understöd åt biträdande postexpeditören 
Anna Maria Hammarstrand, född Flycht;

angående årliga understöd åt förra poststationsföreståndaren 
Hedvig Sofia Clementeoff och poststationsföreståndaren Helena 
Aurora Clementeoff;

angående befrielse för vissa förutvarande och nuvarande 
befattningshafvare vid statens järnvägar att gälda ersättningsbe
lopp, som i anmärkningsväg ådömts dem till återbetalning, m. m.;

angående anslag för främjande af åtgärder till spridande 
af god och billig nöjesläsning;

angående anslag till undersökningar rörande ortnamn inom 
Alfsborgs län;

angående höjning af arfvodet till amanuensen vid dom
kapitlet i Lund;

angående rektorn vid realskolan i Oskarshamn J. V. Asp
lunds tjänstårsberäkning för uppflyttning i högre lönegrad; och

angående beviljande anslag till fortsatt utgifvande af tid
skriften Sfinx.

Nämnda propositioner blefvo på begäran bordlagda.
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Gemensamma
omröstningar.

§ 3.
Sedan Riksdagens båda kamrar förebåd och godkänt de 

uti statsutskottets memorial nr 23 och bevillningsutskottets me
morial nr 15 föreslagna voteringspropositioner rörande åtskilliga 
frågor, i hvilka kamrarna fattat stridiga beslut, samt bestämdt 
blifvit, att vederbörliga omröstningar öfver de olika besluten 
skulle denna dag äga rum, så anställdes nu omröstningar enligt 
nedan intagna voteringspropositioner i följande ordning, näm
ligen :

Första omröstningen:
(enligt statsutskottets memorial nr 23, punkt 1).

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att Riks
dagen må

dels till provisorisk lönereglering för befattningshafvare i 
väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, i enlighet med de i statsråds
protokollet öfver civilärenden den 14 januari 1910 angifna grun
der, på extra stat för år 1911 bevilja ett förslagsanslag af 10,370 
kronor, däraf högst 270 kronor 83 öre må användas till höjning 
af vikariatsersättning under semester;

dels godkänna de under punkt 1 mom. B af statsutskot
tets utlåtande nr 10 upptagna villkor för åtnjutande af de nu 
ifrågavarande provisoriska aflöningstilläggen; samt

dels till iakttagande vid utbetalningen af de provisoriska 
aflöningstilläggen meddela de under punkt 1 mom. C i samma 
utlåtande intagna föreskrifter, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra kamma
ren, afslagit såväl hvad utskottet hemställt som hvad Kungl. 
Maj:t föreslagit.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kam
maren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom 
här vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes öpp
nande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 27 Ja och 192 Nej.
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hade utfallit med....................................... 128 Ja och 17 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller........................................... 27 Ja och 192 Nej,
sammanräkningen visade........................... 155 Ja och 209 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen 
fattadt i öfverensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, som,
enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första kam
maren samtidigt anställd,

Andra omröstningen:
(enligt statsutskottets memorial nr 23, punkt 2).

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att Riks
dagen må

dels till provisorisk lönereglering för befattningshafvare i 
medicinalstyrelsen, i enlighet med de i statsrådsprotokollet öfver 
civilärenden den 14 januari 1910 angifna grunder, på extra stat 
för år 1911 bevilja ett förslagsanslag af 18,930 kronor, däraf 
högst 612 kronor 50 öre må användas till höjning af vikariats- 
ersättning under semester;

dels godkänna de under punkt 1 mom. B. af statsutskot
tets utlåtande nr 10 upptagna villkor för åtnjutande af de nu 
ifrågavarande provisoriska aflöningstilläggen; samt

dels till iakttagande vid utbetalningen af de provisoriska 
aflöningstilläggen meddela de under punkt 1 mom. C i samma 
utlåtande intagna föreskrifter, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra kammaren, 
af slagit såväl hvad utskottet hemställt som hvad Kungl. Maj:t 
föreslagit».

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kam
maren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom 
här vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes 
öppnande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 23 Ja och 195 Nej.

Gemensamma
omröstningar.

(Forte.)
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Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

hade utfallit med........................................... 118 Ja och 23 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller....................... ................... 23 Ja och 195 Nej,
sammanräkningen visade........................... 141 Ja och 218 Nej;
och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen fattadt 
i öfverensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition,
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af För
sta kammaren samtidigt anställd,

Tredje omröstningen:
(enligt statsutskottets memorial nr 23, punkt 3.)

»Den som, i likhet med, Första kammaren, vill, att Riks
dagen må

dels å patent- och registreringsverkets omkostnadsstat upp
föra ett förslagsanslag å 17,520 kronor till provisorisk lönereg
lering för den å verkets aflöningsstat upptagna personal att 
disponeras i enlighet med de i statsrådsprotokollet öfver finans
ärenden den 14 januari 1910 angifna grunder;

dels godkänna de under punkt 1 mom. B af statsutskottets 
utlåtande nr 10 upptagna villkor för åtnjutande af de nu ifrå
gavarande provisoriska aflöningstilläggen; samt

dels till iakttagande vid utbetalningen af de provisoriska 
aflöningstilläggen meddela de under punkt 1 mom. C i samma 
utlåtande intagna föreskrifter, röstar

Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra kamma
ren, afslagit såväl hvad utskottet hemställt som hvad Kungl. 
Maj:t föreslagit.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kam
maren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom 
här vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes 
öppnande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 65 Ja och 152 Nej.
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hade utfallit med...........................................
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller

. 127 Ja och 17 Nej,
3

65 Ja och 152 Nej,
sammanräkningen visade . 192 Ja och 169 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen 
fattadt i öfverensstämmelse med ja-propositionens innehåll.

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att Riks
dagen må

dels till provisorisk lönereglering för befattningshafvare i 
öfverintendentsämbetet, med undantag af kassören och bokhål
laren, i enlighet med de i statsrådsprotokollet öfver finansären
den den 14 januari 1910 angifna grunder, på extra stat för år 
1911 bevilja ett förslagsanslag af 6,550 kronor, däraf högst 145 
kronor må användas till höjning af vikariatsersättning under 
semester;

dels godkänna de under punkt 1 mom. B af statsutskottets 
utlåtande nr 10 upptagna villkor för åtnjutande af de nu ifråga
varande provisoriska aflöningstilläggen; samt

dels till iakttagande vid utbetalningen af de provisoriska 
aflöningstilläggen meddela de under punkt 1 mom. C i samma 
utlåtande intagna föreskrifter, röstar

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra kammaren, 
afslagit såväl hvad utskottet hemställt som hvad Kungl. Maj:t 
föreslagit.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kamma
ren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här 
vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes öpp
nande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 14 Ja och 204 Nej.

Fjärde omröstningen:
(enligt statsutskottets memorial nr 23, punkt 4.)

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
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Gemensamma
orrvrösiningar.

(förlis.)

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, 
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första 
kammaren samtidigt anställd,
hade utfallit med....................................... 116 Ja och 27 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller....................... ... • . . . 14 Ja och 204 Nej,
sammanräkningen visade........................... 130 Ja och 231 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen 
fattadt i öfverensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Femte omröstningen:
(enligt statsutskottets memorial nr 23, punkt 5.)

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att Riks
dagen må

dels till provisorisk lönereglering för befattningshafvare i 
statistiska centralbyrån, i enlighet med de i statsrådsprotokollet 
öfver finansärenden den 14 januari 1910 angifna grunder, på 
extra stat för år 1911 anvisa ett förslagsanslag af 7,570 kronor, 
däraf högst 225 kronor må användas till vikariatsersättning under 
semester;

dels godkänna de under punkt 1 mom. B af statsutskottets 
utlåtande nr 10 upptagna villkor för åtnjutande af de nu ifråga
varande provisoriska aflöningstilläggen; samt

dels till iakttagande vid utbetalningen af de provisoriska 
aflöningstilläggen meddela de under punkt 1 mom. C i samma 
utlåtande intagna föreskrifter, röstar

Ja,
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra kammaren, 
af slagit såväl hvad utskottet hemställt som hvad Kungl. Maj:t 
föreslagit.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kam
maren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom 
här vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes 
öppnande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 23 Ja och 196 Nej.



Onsdagen den 20 April, f. m. 9 Nr 35.

hade utfallit med....................................... 118 Ja och 25 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller....................... ................... 23 Ja och 196 Nej,
sammanräkningen visade........................... 141 Ja och 221 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen 
fattadt i öfverensstämmelse med nej-propositionens innehåll.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition,
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första
kammaren samtidigt anställd,

Sjätte omröstningen:
(enligt statsutskottets memorial nr 23, punkt 6.)

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att Riks
dagen må

dels för beredande, i enlighet med de i statsrådsprotokollet 
öfver ecklesiastikärenden den 14 januari 1910 angifna grunder, 
af provisoriska aflöningstillägg att utgå till vissa befattningshaf- 
vare vid nationalmuseum på extra stat för år 1911 anvisa ett 
förslagsanslag af 4,395 kronor, däraf högst 25 kronor må an
vändas till höjning af vikariatersättning under semester;

dels godkänna de under punkt 1 mom. B af statsutskottets 
utlåtande nr 10 upptagna villkor för åtnjutande af de nu ifråga
varande provisoriska aflöningstilläggen; samt

dels till iakttagande vid utbetalningen af de provisoriska 
aflöningstilläggen meddela de under punkt 1 mom. C. af samma 
utlåtande intagna föreskrifter, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen, i likhet med Andra kammaren, 
afslagit såväl hvad utskottet hemställt som hvad Kungl. Maj:t 
föreslagit.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kamma
ren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom 
här vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlames 
öppnande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 117 Ja och 100 Nej.

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)
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Gemensamma
omröstningar.

(Forts.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, 
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första 
kammaren samtidigt anställd,
hade utfallit med....................................... 122 Ja och 23 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller....................... ................... 117 Ja och 100 Nej,
sammanräkningen visade............................ 239 Ja och 123 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen 
fattadt i öfverensstämmelse med ja-propositionens innehåll.

Sjunde omröstningen:
(enligt bevillningsutskottets memorial nr 15, punkt 1.)

Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att be
stämmelserna, rörande Klass I i den under 8 § A) Bouppteckning 
af ifrågavarande förordning intagna tariffen, skola erhålla föl
jande lydelse:

Klass I. För andel, som på grund af arf eller testamente 
tillkommer bröstarfvinge eller på grund af testamente efterlef
vande make eller bröstarfvinges afkomling, utgör stämpelafgiften:

60 öre *(för hvarje fulla 100 kr.l 1,000 kr. men icke till 2,000 kr.l af andel, som uppgår till i
80 » » » 2,000 » » 4,000 »

1 kr. » )) 4,000 » )) 6,000 »
1 » 20 » » )) 6,000 » » 8,000 »
1 » 40 » » » 8,000 » )) 10,000 »
1 » 60 » » )) 10,000 » )) 12,000 ))
1 » 80 » » )) 12,000 » )> 15,000 ))
2 » » » 15,000 » » 20,000 ))
2 » 20 » » )) 20,000 » » 25,000 »
2 » 40 » » » 25,000 » )) 40,000 ))
2 » 60 » » » 40,000 » )) 55,000 )>
2 » 80 » » )) 55,000 » » 75,000 »
3 » » » )) 75,000 » » 100,000 »
3 » 20 » » » 100,000 » )) 150,000 »
3 » 40 » » )) 150,000 » » 225,000 »
3 » 60 » » » 225,000 » )) 325,000 ))
3 » 80 » » » 325,000 » » 450,000 ))
4 » » » )) 450,000 » och därutöfver.

röstar
J 3/ ]

Den det ei vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen i likhet med Andra kammaren 
beslutit, att bestämmelserna rörande Klass I i den under 8 § 
A) Bouppteckning af ifrågavarande förordning intagna tariffen 
skola erhålla följande lydelse:
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Andelsbelopp

Klass I.

Procenttal

Andel etc. (lika med utskottet). Gemensamma
„ omröstningar..
Ökning för hvarje fullt 100-tal kr., ,

Skattebelopp som faller mellan de i kol. I \ •/

kr. 0/0 kr.
angifna andelsbeloppen 

kr.
1,000 0.6 6 1.00
2,000 0.8 16 1.20
4,000 1.0 40 1.60
6,000 1.2 72 2.oo
8,000 1.4 112 2.40

10,000 1.6 160 2.80
12,000 1.8 216 2.80
15,000 2.0 300 2.80
20,000 2.2 440 2.80
30,000 2.4 720 3.20
40,000 2.6 1,040 3.60
50,000 2.8 1,400 3.60
65,000 3.0 1,950 3.80
85,000 3.2 2,720 4.oo

110,000 3.4 3,740 4.30
140,000 3.6 5,040 4.70
170,000 3.8 6,460 5.io
200,000 4.o 8,000 5.50
300,000 4.5 13,500 6.50
400,000 5,0 20,000 7.50
500,000 5.5 27,500 8.50
600,000 6.o 36,000 9.60
700,000 6.5 45,500 10.50
800,000 7.o 56,000 11.50
900,000 7.5 67,500 12.50

1,000,000 8.o 80,000
För högre belopp utgår stämpelafgiften med 8 procent.» 
Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 

aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kamma
ren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här 
vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes öpp
nande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 87 Ja och 132 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, 
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första 
kammaren samtidigt anställd,
hade utfallit med....................................... 137 Ja och 8 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller........................................... 87 Ja och 132 Nej,
sammanräkningen visade...........................  224 Ja och 140 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen
fattadt i öfverensstämmelse med ja-propositionens innehåll.
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Gemensamma
omröstningar.

(Forts.) Åttonde omröstningen:
(enligt bevillningsutskottets memorial nr 15, punkt 2.)

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att rubri
ken till Klass II i den till ifrågavarande författningsrum hörande 
tariffen skall erhålla följande lydelse:

Klass II. För andel, som på grund af arf eller testamente 
tillkommer fader, moder, broder (halfbroder), syster (halfsyster) 
eller broders (halfbroders) eller systers (halfsysters) afkomling 
eller på grund af testamente akademi, vetenskapligt samfund, 
allmänt undervisningsverk, stipendiefond eller pensionsanstalt, 
likasom ock sjuk- eller fattigvårdsinrättning eller annan from 
stiftelse, utgör stämpelafgiften

Vinner Nej, har Riksdagen i likhet med Andra kammaren 
beslutit, att omförmälda rubrik skall erhålla följande lydelse:

Klass II. Andel----------- (lika med utskottets förslag) —
-------systers (halfsysters) afkomling så ock annan testaments
tagare än sådan, som vid klass I omförmäles.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kamma
ren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här 
vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes öpp
nande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 91 Ja och 1^7 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, 
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första 
kammaren samtidigt anställd,
hade utfallit med....................................... 130 Ja och 15 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller....................... ...................91 Ja och 127 Nej,
sammanräkningen visade........................... 221 Ja och 142 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen
fattadt i öfverensstämmelse med japropositionens innnehåll.

röstar

Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;
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Nionde omröstningen:
(enligt bevillningsutskottets memorial nr 15, punkt 3).

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

»Den som, i likhet med Första kammaren, vill, att skatte
skalan för klass II af den till ifrågavarande författningsrum hö
rande tariffen skall erhålla följande lydelse:

60 öre <j(för hvarje fulla 100 kr.)
1 af andel, som uppgår till / 200 kr. men icke till 500 kr.

80 » » )> 500 » 1,000 »
1 kr. » » 1,000 » » 1,500 ))
1 » 20 )) » » 1,600 » » 2,000 »
1 » 40 » » » 2,000 » » 2,500 »
1 » 60 )> n » 2,500 » » 3,000 »
1 » 80 » » » 3,000 » J» 3,500 ))
2 » » » » 3,500 » 1 4,000 ))
2 » 20 » )) » 4,000 » » 4,500 ))
2 » 40 » » » 4,500 )> » 5,000 ))
2 » 60 )) » » 5,000 » » 5,500 ))
2 » 80 » » » 5,500 » J» 6,000 )>
3 » » )> 7 6,000 » » 6,500 ))
3 » 20 » » » 6,500 » » 7,000 »
2 » 40 )) » » 7,000 » » 7,500 »
3 » 60 )) » » 7,500 » i) 8,000 »
3 » 80 » » » 8,000 » » 8,500 »
4 » )> » » 8,500 » J* 10,000 »
4 » 20 )) » » 10,000 » » 12,000 »
4 » 40 »' » » 12,000 » » 15,000 »
4 » 60 )) » » 15,000 » » 20,000 »
4 » 80 )) » » 20,000 » » 25.000 »
5 » » » » 25,000 » » 30,000 »
5 » 20 » » » 30,000 » » 35,000 »
5 » 40 » » » 35,000 » » 40,000 ))
5 » 60 )> » » 40,000 » » 45,000 ))
5 80 » » » 45,000 » » 50,000 ))
6 » )) » » 50,000 » » 60,000 ))
6 » 20 » » » 60,000 » » 75,000 ))
6 » 40 » » » 75,000 » » 95,000 ))
6 » 60 )) » » 95,000 » » 120,000 )>
6 » 80 )) » » 120,000 » » 150,000 ))
7 » » )> » 150,000 » » 185,000 ))
7 » 20 )) » » 185.000 » M 225,000 ))
7 » 40 )) » » 225,000 » » 270,000 »
7 60 )) » » 270,000 » » 320,000 ))
7 )> 80 )) » » 320,000 » » 375,000 »
8 » )) » » 375,000 kr. och därutöfver.

röstar
Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;
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Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)

Vinner Nej, har Riksdagen i likhet med Andra kammaren 
beslutit, att omförmälda skatteskala skall erhålla följande lydelse:

ökniDg för hvarje fullt

andelsbelopp procenttal skattebelopp 100-tal kr., som faller 
mellan de i kol. 1 an-
gifna andelsbeloppen

kr. 0/0 kr. kr.

200 0.6 1.20 0.90

500 0.8 4 1.20
1,000 1.0 10 1.80

2,000 1.4 28 2.60
3,000 1.8 54 3.40
4,000 2.2 88 4.20
5,000 2.6 130 5.oo
6,000 3.o 180 5.60

20,000 4.8 960 6.80
50,000 6.o 3,000 7.20
60,000 6.2 3,720 7.80

80,000 6.6 5,280 8.60
100,000 7.o 7,000 8.70
130,000 7.4 9,620 9.io
200,000 8.o 16,000 9.50
300,000 8.5 25,500 10.50
400,000 9.o 36,000 11.60
500,000 9.5 47,500 12.50
600,000 lO.o 60,000 13.50
700,000 10.6 73,500 14.60
800,000 11.0 88,000 15.50
900,000 11.5 103,500 16.50

1,000,000 12.0 120,000
För högre belopp utgår stämpelafgiften med 12 procent.»
Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 

aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kam
maren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom 
här vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företogs sedlarnes öpp
nande och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit 
med 86 Ja och 128 Nej.

Den omröstning öfver ofvanintagna voteringsproposition, 
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första 
kammaren samtidigt anställd,
hade utfallit med....................................... 139 Ja och 5 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller....................... ...................86 Ja och 128 Nej,
sammanräkningen visade...........................  225 Ja och 133 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen
fattadt i öfverensstämmelse med ja-propositionens innehåll.
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Tionde omröstningen:
(enligt bevillningsutskottets memorial nr 15, punkt 4).

»Den som, i likhet med Första kammaren vill, att skatte
skalan för Klass HL af den till ifrågavarande författningsrum 
hörande tariffen skall erhålla följande lydelse:

1 kr. i< för hvarje fulla 100 kr. \ 
l af andel, som uppgår till / 200 kr. men icke till 500 kr.

1 » 50 öre » » 500 » » 1,000 »
2 » » » » 1,000 » )) 1,500 »
2 » 50 » » )) 1,500 » 1 2,000 »
3 » » )) » 2,000 » » 2,500 »
3 )) 50 » » » 2,500 » 1 3,000 »
4 )> )) » » 3,000 » » 3,500 »
4 » 50 » » » 3,500 » )) 4,000 »
5 » » » )> 4,000 » » 4,500 ,
5 » 50 » » » 4,500 » » 5,000 »
6 » » )) » 5,000 » » 5,500 »
6 » 50 » )) )) 5,500 » » 6,000 »
7 )) » » )) 6,000 » )) 6,500 »
7 )) 50 » » » 6.500 » )) 7,000 >»
8 )) » » )) 7,000 »> )) 7,500 »
8 » 50 )) )) )) 7,500 » )> 10,000 »
9 » » )) )> 10,000 » » 15,000 »
9 » 50 » » » 15,000 » M 20,000 »

10 )) )> )) » 20,000 » )> 25,000 »
10 » 50 » )> » 25,000 » » 30,000 .»
11 » )) » )) 30,000 >. )) 35,000 »
11 » 50 )) )) » 35,000 » » 40,000 »
12 » » )) )) 40,000 » » 50,000 >»
12 » 50 » )> )) 50,000 » )) 65,000 »
13 )) » » )) 65,000 » )) 85,000 »
13 )) 50 » )) » 85,000 » » 110,000 »
14 )) » )) )) 110,000 » )) 140,000 »
14 » 50 » )) )> 140,000 » )) 175,000 »
15 )> )) )) )) 175,000 » )) 215,000 »
15 )) 50 » » )) 215,000 » )) 260,000 »
16 » »

röstar
)) )) 260,000 kr. och därutöfver.

Ja;

Den det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har Riksdagen i likhet med Andra kammaren 
beslutit, att omförmälda skatteskala skall erhålla följande lydelse:

Gemensamma
omröstningar.

(Forts.)
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Gemensamma
omröstningar.

(Fort*.) andelsbelopp procenttal skattebelopp
ökning för hvarje fullt 
100-tal kr., som faller 
mellan de i kol. 1 an-
gifna andelsbeloppen

kr. 0/o kr. kr.
200 1 2 1.80
500 1.5 7.60 2.50

1,000 2 20 4
2,000 3 60 6
3,000 4 120 8
4,000 5 200 10
5,000 6 300 12
6,000 7 420 12

10,000 9 900 12
30,000 11 3,300 15
60,000 13 7,800 16

175,000 15 26,250 18
260,000 16 41,600

För högre belopp utgår stämpelafgiften med 16 procent.»

Sedan voteringssedlarne blifvit aflämnade samt en sedel 
aflagd och förseglad äfvensom underrättelse från Första kamma
ren ingått, att voteringssedlarne för den omröstning, hvarom här 
vore fråga, jämväl därstädes afgifvits, företaga sedlarnes öppnande 
och uppräkning, och befanns, att omröstningen utfallit med 82 Ja 
och 127 Nej.

Den omröstning öfver of vanintagna voteringsproposition, 
som, enligt ankommet och nu uppläst protokoll, blifvit af Första 
kammaren samtidigt anställd,
hade utfallit med.......................................140 Ja och 5 Nej,
hvadan, då därtill lades Andra kammarens

röster eller...........................................82 Ja och 127 Nej,
sammanräkningen visade...........................  222 Ja och 132 Nej;

och hade alltså beslut i denna fråga blifvit af Riksdagen 
fattadt i öfverensstämmelse med ja-propositionens innehåll.

§ 4.
Herr Olssons i Fläsbro å kammarens bord hvilande motion, 

nr 300, som nu föredrogs, hänvisades till statsutskottet.

§ 5.
Vidare föredrogos, men blefvo ånyo bordlagda jordbruks

utskottets utlåtanden nr 63—65.
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§ 6.
Vid föredragning härpå af Andra kammarens kanslidepute

rades utlåtande, nr 1, i anledning af väckt motion angående 
riksdagstryckets utdelande till ledamöterna af Riksdagens Andra 
kammare, blef kanslideputerades hemställan af kammaren bi
fallen.

§ 7.
Till afgörande förelåg vidare Andra kammarens fjärde till

fälliga utskotts utlåtande, nr 32, angående väckt motion om 
skrifvelse till Kungl. Maj:t angående utredning rörande arbets
lösheten i Sverige m. m.

I anledning af en inom Andra kammaren af herr Wavrinsky 
jämte 38 af kammarens ledamöter väckt motion, nr 185, hvilken 
hänvisats till behandling af Andra kammarens fjärde tillfälliga 
utskott, hemställde utskottet, att Andra kammaren för sin del, 
med bifall till herr Wavrinskys ifrågavarande motion, måtte be
sluta, att Riksdagen ville hos Kungl. Maj:t anhålla, det Kungl. 
Maj:t täcktes låta verkställa en utredning rörande arbetslösheten 
i Sverige samt rörande försäkring mot den- oförvållade arbets
löshetens ekonomiska följder äfvensom till Riksdagen inkomma 
med de förslag, hvartill utredningen kunde föranleda.

Vid utlåtandet fanns emellertid fogad reservation af herrar 
Fornander, Malmborg, Olsson i Kullenbergstorp och Åslund, hvilka 
ansett, att utskottet bort hemställa, att ifrågavarande motion icke 
måtte till någon Andra kammarens åtgärd föranleda.

Sedan utskottets hemställan blifvit uppläst, lämnades ordet 
på begäran till

Herr Fornander som yttrade: Herr talman, mina herrar! 
Såsom varande en af reservanterna mot föreliggande utskottsbetän
kande skall jag tillåta mig att klarlägga de synpunkter, som varit 
för oss reservanter bestämmande, då vi tillstyrkt att Andra kamma
ren för sin del icke ville fatta beslut i öfverensstämmelse med 
den föreliggande motionen. Dessförinnan tager jag mig frihe
ten göra en anmärkning mot själfva öfverskriften till utlåtandet, 
hvilken öfverskrift enligt mitt förmenande är vilseledande, då 
det heter, att utlåtandet handlar om en väckt motion om skrif
velse till Kungl. Maj:t angående utredning rörande arbetslösheten i 
Sverige m. m. Om man ser på motionärens yrkande, så förut
sätter han, att en sådan utredning angående arbetslösheten på
går, men hemställer, att i samband med denna utredning åtgärder 
skulle vidtagas äfven för beredande af möjlighet till försäkring 
mot den oförvållade arbetslöshetens ekonomiska följder. Jag vill

Andra Kammarens Frat. 1910. Nr 35. 2

Ang. utredning 
rörande arbets
lösheten i Sve

rige m. m.
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Ang. utredning redan från början påpeka detta, enär det förefaller mig, som om 
rörande arbeta- utskottet hade något ovarligt behandlat motionären. 
losheten i Sve- Motionären bär därjämte sedan förlidet år begränsat sitt

"ffortsT kraf. Då framställde han yrkande på en utredning rörande 
arbetslösheten i Sverige samt rörande försäkring mot dennas 
ekonomiska följder, d. v. s. försäkring mot arbetslöshet i allmän
het, under det att han detta år inskränkt utredningens uppgift 
till att omfatta enbart försäkring mot den oförvållad^ arbetslös
heten, hvilket ju innebär, om jag så får saga, ett framsteg.

Om man sedan vänder sig till hvad som i denna sak tidi
gare förevarit, så finner man, att alla redan från början varit 
på det klara med, att vissa förberedande åtgärder böra vidtagas, 
innan man har anledning att tänka på en sådan åtgärd som 
försäkring mot den oförvållade arbetslösheten, såsom det numera 
heter. Det är särskilt en åtgärd, som framhäfves såsom nöd
vändig, nämligen arbetsförmedlingens utveckling. Därom talar 
redan 1909 års utskott, då det säger sig hålla före, att genom 
utvidgning af den offentliga arbetsförmedlingen bättre resultat 
än de nuvarande skola vinnas och äfven jordbrukets behof af 
arbetskraft i högre grad skall kunna tillgodoses. Det är ju all
deles uppenbart —1 och det ingår äfven både i motionärens och 
i detta årets utskotts resonemang — att man äfven på den vägen 
skall söka tillfredsställa de kraf, som ifrån arbetarnas sida fram
ställas på att det allmänna i sin mån bidrager till undanrö
jandet af arbetslösheten, men det är icke blott då det är fråga 
om den frivilliga arbetslöshetsförsäkringen, hvilken herr Wavrin- 
sky särskildt fäst sig vid, som det villkoret bör fästas, att man 
framför allt bör utveckla arbetsanskaffningen. Samma mening 
hyser motionären i ett annat sammanhang, då han på sid. 10 
talar om förberedelserna till den frivilliga arbetslöshetsförsäk
ringen och i sammanhang därmed yttrar: »Visar det sig sedan, 
att ett obligatoriskt försäkringssystem kan lösa de försäkrings- 
tekniska svårigheter som hittills verkat hindrande, så står alltid 
den vägen öppen.» »Men», tillägger han, »för det ändamålet 
torde arbetsförmedlingen först böra hafva nått en mycket större 
utveckling, än vi på länge kunna vänta, omfattande hela landet.»

Hvad motionären här tillämpat på den obligatoriska för
säkringen, det har för reservanterna äfvenledes varit bestäm
mande, då det har gällt den frivilliga försäkringen. Det är 
enligt vårt förmenande alldeles nödvändigt, att arbetsförmed
lingen hinner till en större fulländning innan vi vidtaga en sådan 
åtgärd, som afses med en arbetslöshetsförsäkring, ty i annat 
fall skulle den risk, hvarom man talar, och som alltid finnes, 
oaktadt alla åtgärder vidtagits för att förekomma arbetslös
het — om vi icke hafva en utvecklad arbetsförmedling och 
äfven taga hänsyn till städers och kommuners skyldighet att
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anbringa sina arbeten under nedgående konjunkturer blifva så Ån9- utredning 
stor, att det för staten och kommunen blefve allt för betungande ™rande ar6e<Ä" 
att åtaga sig den försäkringsskyldighet, som här är ifrågasatt,

Emellertid förmenar 1909 års utskott, på hvars yttrande (Forts) 
motionären äfven stöder sin framställning innevarande år, att 
effektiviteten af arbetsförmedlingen skulle på lagstiftningens väg 
åstadkommas genom stadgandet, att hvarje arbetslös skulle vara 
förpliktad att anmäla sig på arbetsförmedlingsanstalt. Detta är 
ett led i arbetsförmedlingens utveckling, som motionären nu 
framhållit. Men jag frågar Eder, mina herrar, om man behöf- 
ver särskildt stadga något, för att en arbetare skall söka sig 
arbete och, om han själf icke kan anskaffa sådant, vända sig 
till den institution, som stat, kommun, landsting och hushåll
ningssällskap genom bidrag åstadkommit, nämligen arbetsför
medlingen. Det ligger väl i själfva hans existensberättigande, att 
han i första hand själf bör se sig om efter arbete, på hvilket 
sätt det nu kan ske, utan att detta nödvändigt behöfver blifva 
föreskrifvet i lag. Jag vet visserligen, att detta lagstadgande
är en skyddsåtgärd, då det är fråga om själfva försäkringen,
i det att man därigenom skulle få en hämsko på alla dessa, 
hvilka man befarar skola komma att anmäla sig till försäkrings- 
bidrags erhållande, och att något sådant är högst nödvändigt.
Men för att själfva arbetsförmedlingen skulle blifva fullt effektiv 
förefaller det mig, som om i 1909 års utskotts resonemang
förekomme något till en del öfverflödigt, därför att det, som 
sagdt, ligger i hvarje persons berättigade kraf på att lefva, att 
han verkligen tager sig till något, utan att af några lagar låta 
sig föreskrifva hvad han skall göra.

Emellertid underskatta hvarken motionärerna eller 1909 års ut
skott, hvars utlåtande i motionen är åberopadt, de praktiska svårig
heter, som äro förbundna med denna försäkringsform. Det säges 
nämligen i utlåtandet, att det är nödvändigt, att statshjälp i form 
af försäkringsbidrag endast tillkommer de försäkrade, hvilkas ar
betslöshet är i egentligaste mening oförvållad, och sålunda ej 
komme de arbetare tillgodo, som genom strejk eller lockout mistat 
sitt arbete. Detta är en praktisk svårighet, som i motionen beto
nats och som motionärerna säga sig ingalunda vilja underskatta.
Man säger, att det är en nödvändighet. Ja, äfven reservanterna 
hålla före, att detta är nödvändigt, om en dylik försäkringsform 
skall genomföras, men vi hålla äfven före, att det är i högsta grad 
svårt att åstadkomma ett dylikt öfvervakande. I detta samman
hang talar reservationen om, hvad som för öfrigt framgår af 
framstående nationolekonomers uttalanden på detta område, att 
försäkring mot arbetslöshet innebär en nedslående uppgift till 
följd af de ofantliga svårigheter det erbjuder att uppskatta ärlig
heten hos dem, som påstå sig sakna arbete, samt till följd däraf,
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Ang. utredning 
rörande arbets
lösheten i Sve

rige m. m. 
(Forte.)

att risken här, till åtskillnad från den i sjukdoms-, ålderdoms-, 
dödsfalls- och olycksfallsförsäkring icke är individuell, utan kan 
på en gång drabba alla arbetare i en och samma fabrik eller 
t. o. m. arbetarna i ett helt yrke, ja äfven ett helt lands hela 
industri. Svårigheten att bedöma denna fråga förefaller oss 
sålunda vara så uppenbart öfverhängande, att man redan af den 
orsaken blir synnerligen betänksam, om hvilka mått och steg 
i detta fall borde tagas. Emellertid hafva motionärerna detta 
oaktadt förmenat sig hafva funnit en säker grund, på hvilken 
de vilja uppbygga denna försäkring bär i vårt land, och det är 
då framför allt angeläget att undersöka, huruvida denna grund 
kan vara bärkraftig. Motionärerna anföra i detta fall, att erfa
renheterna från Belgien, Frankrike, Norge, Danmark m. fl. län
der gifva en god grund att bygga på. Låtom oss då se till, 
huru därmed förhåller sig.

Om vi först se på Frankrike — förhållandena i Belgien 
äro hvarken i motionen eller i betänkandet närmare utvecklade 
— finna vi att där genom ett beslut af år 1905 beviljades stats
bidrag till arbetslöshetskassor. Dessa kassor äro nu organiserade 
på det sättet, att de på samma gång skola ombesörja arbets
förmedlingen. Detta är något, som går vida utöfver hvad som 
är ifrågasatt i motionen. Det hör visserligen, säges det, till en 
utredning att bestämma, hur det i vårt land skall organiseras, 
men vi vilja framhålla, att det är organiseradt på detta sätt’ i 
Frankrike. Statsbidraget tilldelas där, såvidt af handlingarna 
framgår, i detta fall fackförbundens hjälpkassor, men dessa äro 
där icke allenarådande, utan det har för ledning af statens verk
samhet tillsatts en arbetslöshetskommission, som består af repre
sentanter för parlamentet, statsförvaltningen och arbetslöshets
kassorna. Således är det här en skillnad emot hvad som fram- 
drages i öfriga delar af motionen. Nu frågar man efter resul
tatet af denna verksamhet, som pågått i fem år. Jag är då i 
tillfälle att anföra motionärens egna ord. Han säger i sin motion 
år 1909: »Resultaten af dessa åtgärder hafva ännu icke blifvit 
så stora.» Så utlåter sig motionären, och 1910 års utskott har 
icke funnit sig föranledt att jäfva detta påstående. Detta var 
således den första hörnstenen, som det skulle byggas på.

Gå vi sedan till det andra land, som anföres, nämligen 
Norge, finna vi att där genom en lag — jag vill minnas af 
år 1905 -— en försäkringsform kommit till stånd fr. o. m. den 
1 oktober 1906. Det är lagen om stats- och kommunalbidrag 
till norska arbetslöshetskassor. Denna lag träder just i samma 
förbindelse med fackföreningarnas hjälpkassor, som här i motio
nen utan vidare föreslagits. Bidragen, som utgå därifrån, för
delas mellan stat och kommun. Enligt ett stadgande af år 1908 
har statens understöd höjts till V3 från 3/b men detta belopp
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skall sedan återbetalas till staten af de kommuner, där de un- 
derstödstagande äro boende intill 2/3 af det belopp, som staten 
förut utbetalat. Angående lagen i öfrigt är att iakttaga, att den 
gäller fr. o. m. den 1 oktober 1906 till utgången af år 1911. 
Den är således ett provisorium, och försöket är sålunda icke 
utexperimenteradt ens i själfva försökslandet Norge, och det 
förefaller reservanterna synnerligen olämpligt att bygga på den 
erfarenhet som norrmännen själfva icke hunnit bilda sig, utan 

* böra vi väl hällre afvakta det resultat, hvartill de komma, innan 
vi gifva oss in på det förslag, som de upptagit, och om hvilket 
man icke vet huru det utfaller. Så var det med den andra 
hörnstenen.

Om man sedan vänder sig till Danmark, finner man, att 
samma försäkring, den frivilliga, där kommit till stånd genom en 
lag af år 1907. Där går man emellertid en helt annan väg. 
Man vidhåller visserligen fortfarande den frivilliga försäkrings
formen liksom i bägge de nyss nämnda länderna, men man har 
i Danmark icke anknutit sig till fackorganisationernas under- 
stödskassor utan bildat själfständiga understödskassor. Enligt 
den danska definitionen förstås med arbetslöshetskassor i lagen 
»föreningar af personer, hvilka som lönearbetare äro knutna till 
ett eller flera fack och hafva slutit sig tillsammans för att genom 
bestämda bidrag tillförsäkra hvarandra hjälp vid fall af arbets
löshet, som icke beror af strejk eller lockout, sjukdom, inva
liditet, onykterhet eller oordentligt uppförande». Det är således 
en helt annan form för försäkringens tillämpning, som här är 
använd. Denna form har tilltalat en af motionens underteck
nare, som för öfrigt suttit i detta utskott, hvilket nu kommit 
fram med detta förslag. För hans del synes detta synnerligen 
tilltalande. Om vi emellertid granska handlingarna, finna vi, att 
1909 års utskott hade en helt annan mening. Detta utskott 
säger nämligen, att erfarenheten från Danmark visserligen synes 
gifva vid handen att därstädes frågan om den statsunderstödda 
arbetslöshetsförsäkringen blifvit löst på ett för danska för
hållanden tillfredsställande sätt, men att de motsvarande förhål
landena i vårt land torde vara i mångt och mycket så egen
artade, att eu svensk lagstiftning på detta område icke utan 
vidare kan bildas efter utländskt mönster. Af 1909 års utskott 
utdömes således Danmark såsom förebild för försäkringens ord
nande hos oss. Motionären säger om denna sak, att en frivillig 
arbetslöshetsförsäkring i anslutning till fackföreningarnas under
stödskassor och under statens kontroll torde emellertid böra tagas 
till utgångspunkt för dessa sträfvanden i vårt land. Han håller 
sålunda på anslutningen till fackförbundens understödskassor. 
Men om jag sedan granskar den frivilliga arbetslöshetsförsäk
ringen såsom varande den form, som bäst skulle lämpa sig för

Ang. utredning 
rörande arbets
lösheten i Sve

rige m. m. 
(Forts.)
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en sådan organisation, så finner jag, hurudan ställningen är i 
det land, där arbetslösheten tidtals varit större än i alla andra 
länder och där man sysslat mycket med anordningar från stats
makternas sida och äfven inom industrien för af hjälpande af 
denna arbetslöshet, nämligen England. Där har ett vidtgående 
lagförslag kommit till stånd, i hvilket man gått samma väg som 
i Danmark och icke anknutit sig till fackföreningsorganisationer- 
nas understödskassor utan inrättat 220 arbetarbörser. Men där
emot bygger man på obligatorisk försäkring mot arbetslöshet, 
och detta är så bestämmande, att den ansvarige ministern totalt 
utdömer all försäkring på frivillighetens grund såsom icke bär
kraftig. Han säger: »På frivillig försäkring är det icke lönt att 
tänka, emedan den komme att omfattas hufvudsakligen endast 
af sådana personer, som mycket ofta sakna arbete. För att få 
én praktisk organisation måste man träffa ett genomsnitt mellan 
goda och dåliga arbetare». Detta är en kritik som totalt nedgör 
alla försök, som blifvit gjorda i de länder som förut talats om. 
Vidare utgår förslaget från den synpunkten, att man måste äska 
bidrag till sådan försäkring icke blott af arbetare och staten 
utan äfven af arbetsgifvarne. Beträffande dessa senare hörde 
vi af ett anförande under fjolårets debatt, att man från deras 
sida hade att vänta understöd, om saken skulle kunna ordnas, 
det vill säga, så vidt jag fattade diskussionen, var det ett utta
lande om en skyldighet att i det fallet bidraga till en sådan för
säkring. Allt nog i England ser man detta klart i ögonen, att 
ett sådant bidrag måste fordras icke blott af arbetarne utan äfven 
af arbetsgifvarne, emedan reformen eljest skulle blifva alltför 
dyr för staten, och härtill kommer, att man vill hafva stabilare 
förhållanden inom industrien genom att flertalet arbetare få 
direkt intresse af dess blomstring, såsom det heter.

Då denna försäkring sedan skall genomföras enligt det 
engelska förslaget, är det ganska upplysande att gifva akt på, 
huru stora vanskligheterna i själfva verket äro. Man har måst 
stadga så många inskränkande bestämmelser för att hålla undan 
sådana personer, som eljest skulle kunna tränga sig fram för att i 
otillbörlig måtto blifva delaktiga af de fördelar, denna försäk
ring skulle kunna lämna. Jag kan icke nu återgifva hvad som 
i motionen i detta afseende omtalas, men det är en viss tid, som 
måste föregå, innan en arbetslös kan komma i åtnjutande af 
försäkringens fördelar. Först och främst måste han vara med
lem af en kassa i åtta veckor. Sedan han därefter fått under
stöd i femton å tjugu veckor, blir han fullständigt struken ur 
kassan och får börja på ny räkning, och han får då underkasta 
sig en ännu längre proftid, innan han kan påräkna något under
stöd. Genom dessa åtgärder, genom ökning af proftiden säges 
det, att man hoppas blifva af med de »yrkesarbetslösa», de dag-
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drifvare, som icke vilja hafva något arbete: de få hädanefter Ay- utredning 
som hittills söka sig till fattigvården och enskild hjälpsamhet. ^XlenTsue- 
Detta är motionärens egna ord. nge m. m.

Emellertid har utskottet i år — rubriken angifver, såsom förut (Forts.) 
anmärkts, att det gäller en skrifvelse till Kungl. Maj:t angående 
utredning rörande arbetslösheten — ingått på en fullständig klar
läggning, huru denna arbetslöshetsräkning skall kunna åstadkom
mas, och för min del får jag säga, att jag tycker, att metodens 
utveckling, som af utskottet ifrågasatts, är mycket tilltalande. Den 
tror jag för min del vara ägnad till att vi, om denna väg beträ- 
des, skola kunna få fram ett bättre resultat af arbetslöshetsräk- 
ningarna eller för att bedöma arbetslösheten öfver hufvud, än 
hvad som på grund af de två föregående arbetslöshetsräkningarna 
varit möjligt att åstadkomma. Men för öfrigt vill jag beträf
fande detta gent emot utskottet invända, att regeringen, såsom 
reservanterna meddelat, redan har sin uppmärksamhet fästad här
på. Med anledning af en debatt, som under fjolårets riksdag före
kom här i kammaren, då det var fråga om att angifva det huf- 
vudsakliga resultatet af arbetslöshetsräkningen den 12 januari 1909, 
lämnade civilministern ett utförligt meddelande om detta resul
tat och tilläde sedan: »Det är äfven vår afsikt att framgent för
anstalta om systematisk observation rörande arbetslöshetens olika 
sidor.» Således är detta, enligt reservanternas förmenande, redan 
föremål för regeringens uppmärksamhet, och vi kunna i den 
delen lita på att regeringen följer denna viktiga fråga med upp
märksamhet, så att, såvidt jag får tolka dessa uttalanden, såsom 
de lyda, vi kunna förvänta, att, när några åtgöranden behöfva 
vidtagas, de åtgärder, som för ändamålet äro de lämpligaste 
också i verkligheten komma att vidtagas.

Emellertid finnes det en väsentlig olikhet mellan motionä
rens och utskottens, både 1909 och 1910 års, ståndpunkt å ena 
sidan och den ståndpunkt reservanterna intagit å den andra.
Skillnaden är den, att motionären och utskotten hufvudsakligen 
satt sin lit till det allmännas ingripande i och för reglerande af 
hithörande förhållanden, då däremot reservanterna i detta afse
ende äfvenledes vilja räkna med och påkalla individens egen 
omtanke och kraftiga medverkan. Denna skillnad märkes redan, 
då det framhålles af reservanterna, att man genom arbetsför
medlingen söker i lämpligare sysselsättning anbringa den mänsk
liga arbetskraften, hvarefter de tillägga, att denna omsorg gif- 
vetvis är främst individens egen sak. Jag tror för min del, att 
det offrats kanske alltför mycket åt den uppfattningen, att arbe- 
tarne till slut skulle rentaf blifva viljelösa mannekänger, att man 
icke kunde vädja till deras vilja i detta fallet eller uppväcka deras 
själfverksamhet, utan att de skulle i allt lita till det allmännas 
åtgöranden. Jag vet, att jag i detta fall får motsägelser, då det
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Ans- utredning kan hänvisas till den storartade verksamhet de själfva på frivil- 
ieZZm7bSve- 1'ghetens väg åstadkommit. Jag vill icke heller förneka den 

vigt m. m. betydelse detta arbete haft, men jämsides härmed kan man 
(Forts.) befara, att en arbetslöshetsförsäkring skulle fastnagla arbetarne i 

den föreställningen, att de nog få arbeta i det fack de tillhöra, 
men utanför dess gränser hafva de hvarken skyldighet eller be
nägenhet att gå. De skola då endast lita till arbetslöshetsförsäk
ringen. Det är detta resonemang reservanterna icke kunna gilla. 
De framhålla därför, att genom den specialisering, som är nödvändig 
med afseende på arbetet och särskilt i fråga om finare verk
stadsarbete, arbetarne naturligtvis icke utan skada kunna gifva 
sig in på hvilket område som helst. Men om man ser saken i 
stort, får man väl säga, att bland de stora lagren af våra arbe
tare finnas många, som utan någon som helst risk i inträffande 
kristider mycket väl skulle kunna öfvergå från ett arbete till ett 
annat för att därigenom söka sin utkomst och sitt förvärf. Att 
denna uppfattning är icke blott reservanternas och från deras 
synpunkt riktig, tror jag mig kunna bestyrka, ty det framgår 
af äfven andras uttalanden i denna sak. Jag skall tillåta mig 
att belysa detta påstående om nödvändigheten af att gränsen 
göres mera flytande inom dessa särskilda fack, så att man i 
kristider kan gå öfver densamma för att få sin utkomst och 
icke blott behöfva lita till en tillfällig försäkring i detta fall. 
Under diskussionen i fjol förekom ett uttalande, som, enligt 
mitt förmenande, fullständigt kan tillämpas på hvad jag här 
sagt, ehuruväl det då användes i ett annat sammanhang. 
Detta uttalande återgaf äfven ett yttrande af en arbetarnas 
representant i England om förhållandena där i landet. Där 
säges: »Englands industripolitik står ännu nästan helt och
hållet under inflytande af Manchesterlärans laisser faire, ett för
hållande, som är orsak till, att vi gent emot frågan om arbets
lösheten stå alldeles särskilt oförberedda. Vi ha låtit vårt jord
bruk förfalla, därigenom att vi fört vår jordägande klass till 
handeln och industrien. Så har Englands folkmassor mer och 
mer dragits till städer och industriorter, och vår handel och 
vandel har råkat i sådan stockning, att vi inte hafva något yrke, 
till hvilket vårt folk kan taga sin tillflykt. Våra arbetslösa stads
arbetare kunna icke gå tillbaka till skogarna, godsen och bond
gårdarna. »

Äfven i England ligger således den tanken bakom äfven 
hos arbetarerepresentanter, att det talet, som fördes här i fjol i 
kammaren, icke är att förakta eller förkasta, nämligen att, då 
det tager emot för industrien, finnes det ett stort lager industri
arbetare, som måste bekväma sig till att gå tillbaka till sina ur
sprungliga yrken, brukande af jorden, arbete i skogar m. m. 
Jag vet, att detta icke tilltalar, när man i våra tider tillskapar
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begränsade kaster här i landet, liksom i Indien, mellan män- Ang. utredning 
niskor, så att man endast får arbeta inom vissa gränser, enär rörande arbets
man i annat fall skulle träda andras rättigheter för nära och m.&'
förnedra sig själ! Detta förefaller vara styrkt äfven från håll, (Forts) 
som för motionären och utskottsmajoriteten kan hafva mera be
tydelse än mina ord, nämligen af en arbetarerepresentant från 
England.

Emellertid har utskottet och reservanterna icke varit alldeles 
oförstående gentemot hvarandra i denna fråga. De ha varit 
öfverens om vissa grundläggande begrepp i uppfattningen angå
ende såväl hvad som förstås med arbetslöshet och dess orsaker, 
som äfven, att man bör följa denna arbetslöshet och dess utveck
ling med intresse och uppmärksamhet.

I afseende på åtgärder mot arbetslösheten ha vi i så måtto 
varit öfvererens, att vi å båda håll förordat, att stat och kom
mun i tider af nedgående konjunkturer, såvidt möjligt, skola 
anlägga sina arbeten så, att de då sättas i gång i större utsträck
ning än vanligt. Vidare äro vi öfverens om, att arbetsförmed
lingen, såsom jag förut framhållit och som utskottet närmare 
utvecklat, bör fullständigas.

Emellertid är det i synnerhet beträffande formen för för
säkringens ordnande här i landet, som vi varit af motsatt åsikt.
Särskildt är det den af motionären föreslagna anordning, att man 
skulle knyta vid detta arbete, som fackföreningarnas understöds- 
kassor påbörjat, hvilken synes oss innebära vissa betänkligheter, 
framför allt med hänsyn till att fackförbunden här i landet till 
största delen äro politiska organisationer. Det förefaller oss 
motbjudande efter fjolårets händelser, det måste vi medgifva, 
att vi i denna fråga skola samarbeta med politiska kamporgani
sationer. Låt vara, att det försäkras, att kassorna äro fullständigt 
skilda från organisationernas öfriga kassor, så veta vi dock af 
hvad som förekom i den »officiella» tidningen Svaret, att sådana 
bestämmelser endast äro till på papperet och ingenting ha att 
betyda i verkligheten. Vi kunna därför från vår sida icke ha 
synnerligen stor tilltro till sådana försäkringar. Dessutom till
kommer den omständighoten, att man genom en sådan anknyt
ning rent af skulle tvinga arbetare utanför fackorganisationerna 
att ingå i dessa kassor. Med kännedom om det spända förhål
lande, som råder inom arbetarnas egna led, mellan de social
demokratiska organisationerna å ena sidan och Svenska Arbetare
förbundet samt de oorganiserade arbetarne å den andra, kan 
man lätt tänka sig, hvad de hjälpbehöfvande, som icke äro social
demokrater, ha att vänta, då de komma in i dessa kassor. Ja, 
förlåt att jag vågar antyda något sådant, men hur skola dessa 
mången gång bli behandlade? Att döma af åtskilliga förhållan
den inom arbetarrörelsen i vårt land, är det litet svårt att bli
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öfvertygad om att organisationen på detta sätt kan bli fullt 
tillfredsställande. Ifall däremot arbetslöshetskassorna såsom i Dan
mark och England bli fristående, då äro farhågorna i detta 
hänseende undanröjda.

Om vi sedan vända oss till ett så stort industriland som 
Tyskland, se vi, att dess framgång på försäkringsbanan skett 
så, att man tagit upp frågorna successivt och inskränkt sig till 
att taga det nödvändigaste först. Tyskarna ha, såsom i reser
vationen framhållits, infört sjukdomsförsäkringen ena året samt 
olycksfallsförsäkringen andra året och kommit till invaliditets- 
och ålderdomsförsäkringen ett tredje år. Men ännu äro de icke, 
låt vara att förslag i den riktningen inom vissa stater äro å bane, 
fullt framme vid det, som föreslagits hos oss. Enligt reservan
ternas förmenande ligger däri en maning för oss att vara försik
tiga, så mycket mera som sedan många år den stora ålderdoms- 
och invaliditetsförsäkringen stått på dagordningen här i vårt 
land, och det är väl icke riktigt lämpligt att, innan vi få veta 
kostnaderna för denna störa försäkringsorganisation och hvad 
staten har för kraf att där tillgodose, föra in detta moment, låt 
vara att arbetslöshetsförsäkringen icke kräfver så stora kostnader.

I alla händelser, låt oss först lösa den viktigaste frågan, så 
att arbetaren, när han blir gammal och utsliten, har ålderdoms- 
försäkring för sig och de sina. Det är det väsentliga, som vi 
böra inrikta vår uppmärksamhet på. Under tiden få vi försöka 
att någorlunda reda oss igenom kristiderna, tills vi fått bättre 
erfarenheter på arbetslöshetsförsäkringens område. De erfaren
heter, som au hittills fått från utlandet, kunna vi icke lägga 
såsom en bärande grund för vårt åtgörande nu, utan jag tror 
för min del liksom de öfriga reservanterna, att vi ha anledning 
att afvakta vidare underrättelser i frågan. På grund af hvad 
jag sålunda framhållit, anhåller jag, herr talman, att få yrka 
afslag å utskottets hemställan och bifall till reservationen.

Häruti instämde herr Åslund.

Vidare anförde:
Friherre Palmstierna: Herr talman, mina herrar! Innan 

jag går att bemöta den föregående ärade talaren i hvad som rör 
1910 års utskottsbetänkande, får jag kanske säga ett par ord angå
ende den rubrik, som han kritiserade. Jag ber då få säga, att 
kritiken icke drabbar utskottet utan snarare, om man så vill, 
kammarens kansli, ty det är motionens rubrik, som man öfver- 
fört på utskottsbetänkandet; och betänkandet och motionen behandla 
ju samma sak.

Emellertid när vi ånyo detta år gå att debattera den före
liggande stora frågan, synes det mig vara skäl i att vi först
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skilja det ostridiga från det stridiga, så att vi äro fullständigt Anä- utredning 
på det klara med hvarom vi alla äro fullt ense. IöJT"<c» T s«*-

Vi äro till att börja med ense om att arbetslöshet i mycket tige m m 
stor utsträckning förefinnes i samhället. Regeringen har ju (Forts.) 
genom sina arbetslöshetsräkningar tydligen ådagalagt, att det 
verkligen finnes arbetslöshet. Den är sålunda ett faktum. Vidare, 
såsom också den föregående talaren nämnde och reservanterna 
bestämdt framhålla, förorsakas denna arbetslöshet af närings]!fvets 
växlingar, af den böljegång, som går genom hela samhällslifvet.
Af dessa ekonomiska konjukturer är arbetslösheten framkallad, 
och denna är oförvållad. Jag vill i detta sammanhang taga fasta 
på de ord, som reservanterna uttala, då de säga: »Många fullt
oförvitliga och skötsamma människor få genom densamma sin 
ekonomi försämrad samt bringas lätt, på grund af nödens och 
sysslolöshetens demoraliserande verkningar, in på vägar, som 
kunna blifva ödesdigra ej blott för dem själfva utan äfven för 
deras familjer».

Ja, mina herrar, jag har för min del, när jag sökt följa de 
arbetslöses irringar i samhället för att få arbete, tänkt mig, att 
sällan någon människa kan komma i en sorgligare belägenhet.
Jag har då fått intrycket af en som vandrar kring i öknen, som 
öfverallt ser gycklande spegelbilder af tillfällen att förvärfva, 
men gäckas, hvarthän han kommer. Ingen belägenhet är så 
sorglig eller bör så tilldraga sig uppmärksamheten och väcka 
vårt deltagande. Denna tidens allvarliga samhällssjukdom bör 
om något kalla oss alla att söka undanröja dess orsaker och 
lindra dess följder. Härom förutsätter jag, att vi äro fullständigt 
ense, och äfven i ett par andra afseenden äro vi öfverens näm
ligen att när det gäller att bekämpa ett ondt, är det viktigast 
att förebygga detsamma, och om vissa medel för att i detta fall 
förebygga äro vi också alla eniga, nämligen att man bör utveckla 
arbetsförmedlingen; samt att man bör organisera statens och 
kommunernas arbeten så, att det allmänna just i tider, då arbets
löshet lättast inträffar, skall ha mest arbete att erbjuda.

Intill den punkten äro vi ense, men sedan börja våra vägar 
skiljas. Jag vill nu fråga reservanterna: äro dessa åtgärder till
fyllest, är det tillräckligt med arbetsförmedlingen och detta 
andra? Jag ber då få göra kammaren uppmärksam på att 
reservanterna icke ansett sig kunna besvara denna fråga. De 
undanskjuta den genom att säga, att de tro, att stora arbetar
skaror kunna räddas härigenom. Men arbetslöshetsproblemet är 
absolut icke löst med det, och faran för arbetslöshetens följder äro 
icke undanröjda. Vi ha fått tillräcklig erfarenhet i den saken.
Vi ha kunnat följa arbetsförmedlingens verksamhet, en verk
samhet som går ut på att skaffa eu öfversikt af arbetsmarknaden 
för att jämna ut förhållandet mellan tillgången och efterfrågan.
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Ang. utredning Men nya arbetstillfällen kunna arbetsförmedlingsanstalterna icke 
löshetm Tsre- skaPa- 0ck vidare har specialiseringen inom de olika yrkena — 

rige m. m. särskilt har erfarenheten från jordbruket på senare tid visat 
(Forts.) detta — gjort att arbetsgifvarna vägra taga emot folk, som arbets

förmedlingsanstalterna erbjuda. Det nutida samhällets speciali
sering och fordran på kvalificerad arbetskraft inom alla yrken 
lägger sålunda stora svårigheter i vägen för skapandet af möj
lighet att på denna väg nå fram till fullständig utjämning af 
förhållandet mellan tillgång och efterfrågan.

Hvad beträffar den andra frågan, att staten och kommunen 
genom reglering af sitt ordinarie arbete skall skaffa arbetstill
fällen, kommer kanske kammaren att snart få ett betänkande in 
på bordet, som behandlar den saken, och jag tror, att kammaren 
kommer till samma öfvertygelse, som jag för min del har, att 
det är ytterst önskvärdt, att man härvidlag gör någonting, men 
på samma gång att detta är en svårlöst fråga, som man bör 
trefva sig fram till. Vi böra göra hvad vi kunna, men att vänta 
så mycket häraf som reservanterna gjort, tror jag är att öfver
skatta saken. Jag vill också säga, att icke mindre än två tredje
delar af de industriella arbetarna tillhör landsbygden. Huru 
skola de små kommunerna på landsbygden kunna reglera sina 
arbeten så, att därmed kan sysselsättas den mängd arbetare, som 
bli arbetslösa, och hvilka öfver hela landet på ett år kunna uppgå 
till 20,000. Yi måste sålunda säga, att detta icke räcker till, att 
det icke är nog.

Jag vill då fråga reservanterna: hvad h vil ja Ni göra för 
dessa oförvitliga människor, som fortfarande lida af en alldeles 
oförvållad arbetslöshet? — Reservanterna vilja ingenting gorå. 
De säga helt enkelt: vi kunna låta dem klara sig själfva, själf- 
verksamheten skall göra sig gällande. Jag frågar den föregående 
talaren: när man sett dessa människor kämpa sig fram från ar
betsplats till arbetsplats, från arbetsförmedling till arbetsförmedling 
för att skaffa sig arbete, när man sett, huru arbetarne under de 
senaste två åren gifvit ut 600,000 kronor för att hjälpa hvarandra 
skall man då säga till dessa: hjälp er själfva! När vi ej mera 
än till en viss grad kunna förekomma denna samhällssjukdom, 
äro vi då ej uppkallade att åtminstone söka lindra följderna för 
dem som drabbas däraf.

Utskottets majoritet har, liksom Andra kammaren förra året 
och äfven förut i år den 2 mars, uttalat, att man vill söka upp
muntra arbetarna att genom själfhjälp mildra arbetslöshetens 
följder. Det är vår ståndpunkt. Men detta vilja reservanterna 
icke gå med på, och jag vill därför bemöta några af de skäl, 
som blifvit anförda i reservationen.

Det första skälet är ungefär detsamma, som anfördes i sjuk-
kassefrågan: huru skall man kunna lita på människornas ärlighet,
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huru skall man få en effektiv kontroll — kanske är arbetslös- Ang. utredning
heten icke oförvållad? — Detta är ett naturligt inkast, Men jag
vill påpeka, att det icke finnes några, som kunna utöfva en rige m m
mera effektiv kontroll än arbetarnes egna kamrater i arbets- (Forts.)
löshetskassorna. Tv de resonera så här: du lefver på mina
pengar, medan du är arbetslös, du får icke gå en enda dag i
onödan och tära på våra besparingar. Ingen kan sålunda skarpare
kritisera de arbetslösa än just arbetarne själfva. För öfrigt ingår
den principen i arbetslöshetsförsäkringen, att vederbörande är
skyldig att taga det arbete, som arbetsförmedlingen erbjuder.

Slutligen ber jag få säga att erfarenheten från Danmark 
oförtydbart visat, liksom det framgår af arbetslösbetsinspektörens 
berättelse, att det skälet faller till marken och att det alls icke 
har något stöd i verkligheten.

Så kommer ett annat skäl, som framförts på ett pregnant 
sätt af den siste ärade talaren i hans anförande. Han omnämnde 
samtidigt den sista sommarens händelser. Ja, de ha länge varit 
ett åskmoln, som kretsat öfver kammaren, och nu tycks den ärade 
talaren vilja framkalla en urladdning i kammaren. Men vore 
det ej skäl uti att vi flyttade öfver åskledaren till annan plats 
och ej läte den gå ned midt i denna sal? Jag syftar här på det 
skälet, att det enligt hans mening icke vore lämpligt att offentligt 
understödja fackorganisationernas kassor. Jag finner det uppriktigt 
sagdt ofattbart, att den ärade talaren kunnat framkomma med 
detta argument, när utskottet så tydligt och bestämdt som någon 
människa kan begära sagt ifrån (och vill talaren ha ett ännu 
klarare uttalande i detta afseende, så kan jag när som helst stå 
till tjänst i det fallet), att arbetslöshetsförsäkringen skall organi
seras så, att möjlighet finnes till inträde i en offentligt understödd 
arbetslöshetskassa under former, som äro betryggande för enhvar, 
som har behöriga kvalifikationer för inträde i eu dylik kassa och 
som vill underkasta sig de af staten godkända bestämmelserna.
Sålunda är det här ej fråga om annat än att hvad som skapas 
kommer till enligt de bestämmelser, som Riksdagen har möjlighet 
att fullständigt kontrollera i fråga om livartenda statut, som ingår 
i stadgarna. Vidare är det ej alls uttaladt i utskottets betänkande, 
att de nuvarande kassorna, som äro anslutna till fackorgani
sationerna, men som dock ha sina fonder och räkenskaper full
ständigt skilda från deras, att just dessa kassor skulle bli den 
omedelbara grundvalen för denna försäkring. Tvärtom är det 
meningen — och därpå pekar äfven den hänsyftning på Danmark, 
som den föregående talaren gjorde — att fullkomligt fristående 
kassor, skapade enligt Riksdagens beslut, skulle bilda grunden 
för arbetslöshetsförsäkringen. Under sådana förhållanden förstår 
jag ej, att den föregående ärade talaren kunnat framhålla denna 
synpunkt. Jag vill åtminståne säga, att denna hans anmärkning
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Ang. utredning drabbar på intet vis utskottets ståndpunkt vare sig i år eller 
löshet™ Tsie- föregående år> ej heller motionären, åtminstone som jag läst hans 

rige m. m. motion. I Danmark är det fastställdt, att en arbetslöshetsin- 
(Forts.) spektör, tillsatt af staten, skall ha om hand öfvervakandet af 

lagen angående arbetslöshetskassorna. Ungefär motsvarande för
hållande kunna vi tänka oss äfven för vårt land.

Så var det ett annat inkast, som reservanterna göra nu 
likasom förra året, det nämligen, att den frågan här tränger sig 
fram, hvilka det egentligen är, som skola bli hjälpta; är det 
egentligen icke endast de, som tillhöra arbetslöshetskassorna, d. v. s. 
de mera bemedlade arbetare, som kunna ingå i dem? Jag tror, 
att om kammarens ledamöter närmare tänka på saken, skola de 
finna, att förhållandet gestaltar sig precis tvärtom. Om staten 
vill understödja en verksamhet, hvad sker då? Jo, då sker — 
om man nu tänker sig, att understödet har till föremål kassor 
af här berörda art — att de, som ej förut på grund af afgifterna 
ha råd att ingå i kassor eller bilda nya kassor, lockas därtill 
just därför att staten är den understödsgifvande. Detta är helt 
naturligt, och för öfrigt har erfarenheten från andra länder visat, 
att i den mån understöd förekommer i detta fall, har man ifrigast 
försökt att — på grund just af den välgörande inverkan man 
kunnat härvidlag skönja — ingå i kassorna, att skapa alldeles 
nya kassor eller omorganisera gamla kassor.

Så berörde den föregående ärade talaren förhållandena i 
utlandet, och han har i egenskap af reservant varit med om att 
i reservationen framhålla samma sak, och anmärkte därvid, att 
man ännu befunne sig på ett försöksstadium. Jag tror kammarens 
ledamöter få den rätta uppfattningen om det afseende som är 
att fästa vid detta påstående, när jag uppläser följande siffror, 
angifvande tiden för åtgärders vidtagande i fråga om arbetslös
hetsförsäkringen. Det var alltså i Schweiz 1893, i vissa tyska 
städer 1898, i Belgien 1901, Danmark 1907 och i Norge 1906. 
I Tyskland har saken också varit föremål för utredning på grund 
af regeringens initiativ, och där har anvisats en särskild väg, 
som det gäller att beträda. Vidare har den kejserliga finska 
senaten igångsatt en utredning i frågan. Särskildt med hänsyn 
till sistnämnda förhållande tror jag, att när man på den sidan 
Östersjön visat sitt intresse för saken, skadar det ej, att Riks
dagens Andra kammare äfven i år bibehåller sin förut intagna 
ställning i frågan.

Nu gjorde den ärade talaren några randanmärkningar an
gående situationen. Hvad han därvidlag nämnde i fråga om 
Frankrike, kan jag ej anse vara fullt riktigt, tv dels var det 
1904 som man där började med försäkringen; då han vidare 
påstod, att bidragen gingo genom arbetsbörserna, och att resul
tatet af det hela visat sig mindre godt, har han icke heller an-
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gifvit rätta förhållandet. Som utskottets majoritet angifvit i förai!de^beu- 
betänkandet, ha nämligen de gjorda erfarenheterna befunnits så lösheten i Sve- 
pass tillfredsställande, att man 1909, d. v. s. under krisåret, väsent- rige m. m. 
ligen ökade anslagen till arbetslöshetskassorna. Så välgörande (Forts.) 
visade sig alltså dessa kassor ha varit. Hvad Norge beträffar, 
har där anslutningen varit synnerligen stor under senare tid, och 
enligt hvad erfarenheten gifvit vid handen, har man varit 
tillfredsställd med verkningarna af lagen. I fråga om Danmark 
uttalade den ärade talaren, att förra årets utskottsbetänkande 
fullkomligt utdömer Danmark såsom föredöme i detta fall. Jag 
tror ej, att den ärade talaren kan säga detta vara uttaladt i 
nämnda betänkande, åtminstone om man läser detsamma så, som 
jag och en del andra läsa det, ty då kan man ej få fram denna 
innebörd därur, och jag tror ej heller, att föregående års utskott 
gärna vill stå för den tolkningen af dessa ord. Utskottet har 
sagt, att det är en synnerligen intressant lösning, som frågan fått, 
anpassad efter danska förhållanden, och att det kanske vore väl
görande för oss att särskildt fästa oss vid erfarenheterna från 
Danmark utan att likväl taga för gifvet från början, innan utred
ning kommit till stånd, att det går för sig att utan vidare plan
tera om saken i vårt land.

Så berördes förhållandena i England. Vi se där, menade 
talaren, att Winston Churchill bestämdt uttalat, att endast obliga
torisk försäkring duger och att den frivilliga är oduglig. Jag 
vill då använda den ärade talarens egna ord och säga, att så 
har måhända fallet varit med afseende å engelska förhållanden.
Men hvarför skall man upptaga detta och öfverföra det på vårt 
land? Härför torde förefinnas lika litet skäl som att öfverföra 
förhållandena från Danmark till vårt land. I stället böra vi vara 
angelägna om att utreda frågan på ett efter våra förhållanden 
lämpadt sätt, när olika meningar göra sig gällande om bästa 
formen för frågans lösning. Den kritiken är visst icke, som han 
sade, totalt nedgörande. På samma sätt har man plägat disku
tera formerna för sjukkassebidragen, om bidragen skola vara 
obligatoriska eller frivilliga. Man kan ju härvidlag intaga olika 
ståndpunkter — till den riktigaste kommer man först efter en 
utredning, och mer vill ej heller utskottet i föreliggande fråga.

Så vill jag också beröra ett sista inkast af talaren. Han 
framhöll särskildt, att nu hålla vi på med den stora ålderdoms- 
och invaliditetsförsäkringen, och han betonade vikten af att ej 
störa de arbeten, som i fråga härom påginge, utan först söka få 
fram de resultat, till hvilka man här skulle komma, innan man 
ginge in på denna fråga. Inom parentes vill jag säga, att före
gående år pågingo också denna kommittés arbeten utan att man 
då, när det gällde denna fråga, ansåg sig behöfva taga motsva
rande hänsyn till densamma — denna kommitté är ju i hvarje
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förande arbets- oförhindrad att fatta sitt beslut. Jag ber således att få fråga 
lösheten “i Sve- herrarna: hvad ha dessa frågor med hvarandra att göra, äro de 

nge m. m. så nära förknippade, att den ena bör förskjuta den andra? Det 
(Forts.) hela är ju en penningfråga, det gäller att skaffa pengar för ända

målet. Jag skulle då vilja göra det inkastet mot den ärade ta
laren : är det meningen, att därför att utredning angående ålder
doms- och invaliditetsförsäkring pågår, skola våra sociala refor
mer hvila och vår socialpolitik i öfrigt intaga en afvaktande 
ställning? Jag vill då såga, att detta tyckes då åtminstone ej 
vara den nuvarande regeringens mening. Den förbereder ett 
förslag i sjukkassefrågan, och jag tror, att den ståndpunkt, som 
den härutinnan intager, säkrare för till målet än den väg reser
vanterna beträdt. Jag frågar Er, mina herrar, vore det icke 
lämpligare, att man, när det gäller de stora millionrullningarna, 
vid sådana tillfällen, då de höga militära anslagen skola afgöras, 
att man då tänkte på ntt göra några besparingar för ålderdoms- 
och invaliditetsförsäkringen och icke just nu, när det gäller ett 
litet anslag till arbetslöshetsförsäkringen? Ja, hvad kan detta 
anslag gå på? Danskarna ha under krisen höjt anslaget till 
400,000 kronor — lägg härvid märke till, mina herrar, att detta 
skett i ett sådant jordbruksidkande land som Danmark. Hvad 
oss angår, kan anslaget fullständigt begränsas, vi kunna säga: 
så och så mycket ge vi och icke ett öre mera, det kan Riksda
gen besluta liksom i fråga om sjukkassorna. För öfrigt är dot ej 
nu fråga om anslag. Frågan gäller en utredning af spörsmålet, 
och göres den detta år, så kunna vi få båda sakerna, ålderdoms- 
och invaliditetsförsäkringen, å ena sidan, och arbetslöshetsförsäk
ringen, å den andra, samtidigt klargjorda. Det synes mig, som 
om det från reservanternas ståndpunkt vore lämpligt att hafva 
båda dessa utredningar sida vid sida.

Jag kan ej neka till, att, när jag berör denna fråga, det 
är intressant att erinra sig den ståndpunkt, som 1906 års fattig- 
vårdskongress intog. Den bestod af 900 personer från olika delar 
af landet, däribland 436 kommunala ombud. Bland dessa var 
representanten från Vexjö, den föregående ärade talaren, en syn
nerligen intresserad deltagare i förhandlingarna. Kongressen "ut
talade sig icke blott för ålderdomsförsäkring, utan den afgaf en 
särskild skrifvelse till Kungl. Maj:t, hvari begärdes åtgärders 
vidtagande för åstadkommandet äfven af en arbetslöshetsförsäk
ring. Jag tror, att den väg, som denna kongress sålunda be
trädde, bör Andra kammaren för sin del äfven i år fasthålla vid.

Ja, mina herrar, jag vill icke längre beröra de olika spörs
mål, som här blifvit framkastade. Jag vill endast säga, att i 
vår nuvarande fattigvårdsförordning det synes mig kunna spåras 
ett erkännande af att det är samhällets plikt att i fråga om oför-

Onsdagen den 20 April f. m.
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skridt lidande medmänniskor inskrida och hjälpa. Och har man 
följt dag efter dag, vecka efter vecka, månad efter månad dessa 
arbetslösas oförvållade svårigheter och sett deras förtvillade kamp 
för att skaffa sig arbete, så har man också med beklagande 
kunnat konstatera, huru de bli motade öfverallt. Och hvarför? 
Jo, därför att såsom näringslifvets intressen nu tillgodoses och 
med den specialisering, som härvidlag gör sig gällande, går det 
ej lätt för sig att flytta öfver arbetarna från ett arbetsfält till 
ett annat, och detta isynnerhet under tider, då på alla håll verk
samheten begränsas och det sålunda är ondt om platser öfver
allt och man särskildt ifråga om jordbruket åtminstone under 
vintertiden har svårt att bereda tillräckligt arbete. Jag upprepar: 
har man sett de arbetslösas sträfvanden, har man behjärtat deras 
familjers läge, deras barns lidanden, ja, då är det min öfver
tygelse, att man bör komma till den ståndpunkten, att vi här 
höra beträda den väg, som utskottets majoritet har velat slå in 
på, och som innebär, att vi böra uppmuntra arbetarnas själfhjälp 
till försäkring mot arbetslöshetens följder. Därest Andra kam
maren intager den ståndpunkten, stadfäster den endast det beslut, 
som förra året fattades med 44 rösters majoritet, och det beslut, 
som Andra kammaren den 2 mars i år äfvenledes fattat.

Jag vill, herr talman, yrka bifall till utskottets förslag.

I detta anförande instämde herrar Hedström och Jonsson
i Hå.

Herr Malmborg: Herr talman, mina herrar! Då jag är 
en af reservanterna, ber jag att få nämna några ord om anled
ningen till att jag biträdt reservationen. Jag är visserligen i 
mångt och mycket förekommen af en annan reservant, herr For- 
nander. Men jag vill i alla händelser nämna några af de skäl, 
som för mig varit bestämmande.

Jag vill dock börja med en erinran därom, att friherre 
Palmstierna förklarade, att reservanterna ej vore med om att 
åstadkomma någon verklig förbättring i arbetarnas ställning, utan 
ville så mycket som möjligt ställa sig hindrande härutinnan. 
Jag vill påstå, att detta långt ifrån är fallet. Jag hänvisar här
vidlag till reservationen, där det uttryckligen framhållits, att vi 
önska få alla de stora sociala frågor lösta, som stå på dagord
ningen för närvarande och äro föremål för behandling inom olika 
kommittéer och af regeringen. Vi önska blott härvid att få 
dessa frågor lösta först, emedan de beröra vårt lands befolkning 
mera allmänt. Såväl ålderdoms- och invaliditetsförsäkringen som 
sjukkassorna vilja vi vara med om att staten skall understödja, 
därför att hela vårt lands befolkning, som är i behof af sådan 
hjälp, kan draga nytta däraf. Endast i detta fall ha vi ställt 
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oss reserverade, därför att arbetslöshetsförsäkringen blir till fördel 
endast för en del af vårt folk, nämligen industriarbetarna. Det 
beräknas ju, har jag hört, att vi komma att behöfva använda 
cirka 20 miljoner kronor om året till invaliditets- och ålderdoms- 
försäkringen. Det ligger då nära till hands, att vi först böra 
se till att vi kunna skaffa tillräckliga medel för att bära upp 
denna stora utgiftspost, innan vi kasta oss in på andra områden. 
Jag tror, att det skulle försvåra och hindra genomförandet af 
denna fråga i den omfattning, som den bör genomföras, om vi 
nu samtidigt komma med sådana förslag som detta. Jag erkän
ner visserligen gärna, att denna försäkringsfråga kan vara be- 
aktansvärd, men man får väl äfven från de håll, där man 
så ifrigt arbetar på att få statsbidrag för en sådan försäkring, 
dock erkänna, att härmed bör kunna anstå, till dess vi få so 
verkningarna af den af mig förut omnämnda ålderdoms- och 
invaliditetsförsäkringen. Likaså bör den af staten understödda 
arbetsförmedlingen få tid att visa sina verkningar; den är icke 
så gammal ännu, men äfven den bör kunna uträtta mycket i 
detta afseende, isynnerhet då den kommer att nå större utsträck
ning i alla delar "af vårt land. Staten och isynnerhet de större 
kommunerna borde, såsom vi hafva omnämnt i reservationen, 
kunna uträtta mycket mera än hittills varit fallet för att hindra 
arbetslöshet under kristider. Det har ju ock från regeringen 
genom herr civilministern i slutet af år 1908 utgått en uppmaning 
till kommunerna att göra hvad i deras makt stode för att mot
verka arbetslösheten, och en motion i detta syfte af herr Blom
berg med begäran om utredning, hänvisad till samma utskott, 
kommer snart att behandlas i denna kammare. Vi få väl ock 
hoppas, att de kommande arbetsaftalslagarna skola bli sådana, 
att äfven de komma att verka reglerande på arbetsmarknaden 
genom att i betydlig mån hindra utbrotten af strejk och lockout. 
Låt oss först afvakta resultaten af allt detta, och jag vågar hop
pas, att arbetslöshetsförsäkring sedermera skall bli mindre be
höflig, ja, kanske till och med obehöflig. Arbetarna böra väl 
för öfrigt någon gång i sitt lif, då de äro vid full hälsa och kraft, 
kunna behärska sitt öde i någon mån själfva utan statens in
gripande och förmynderskap. Då det gäller sjukdom, invaliditet 
och ålderdom, då är det större skäl för staten att ingripa än då 
det förekommer arbetsbrist, som visserligen i vissa fall är oför
vållad, men äfven i många fall kan vara själfförvållad. Därtill 
kommer, att anslagen till arbetslöshetsförsäkring ofta kunna miss
brukas, då det många gånger blir svårt, ja, rent af omöjligt att 
afgöra om arbetslösheten är förvållad eller oförvållad.

Dessutom är det för mig ännu ett viktigt skäl, hvarför jag 
gått med på reservationen. Det nämligen, att hälften af vårt 
lands arbetare äro jordbruksarbetare, och dessa kunna, på grund
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däraf att de i regeln hafva stadigt arbete, ej få någon fördel af Åna- utredning 
denna försäkring. Dessutom är det med dessa arbetare så fallet, rörande a^ets- 
att de ännu ej äro komna därhän, att de få åtnjuta förmånen af losheteenmt fwe‘ 
obligatorisk olycksfallsförsäkring, hvilket landets industriarbetare (Fort» 7^ 
fått under flera års tid. Jordbruksarbetarna stå således efter '
äfven i detta hänseende.

Tänka vi så på våra mindre jordbrukare och småbrukare, 
af hvilka vi här i landet hafva 250- å 300,000, så kunna herrarna 
vara öfvertygade om att äfven dessa — oaktadt de för det mesta 
hafva mera arbete än de kunna hinna med — att de, då miss
växtår och olyckor inträffa, mången gång äro i lika stort behof 
af statens ingripande som någonsin industriarbetarna för att kunna 
rädda sig undan nöden.

Det klagas här i landet ständigt öfver brist på arbetskraft 
inom jordbruket. Tro icke herrarna, att denna brist skall bli 
ännu större, om staten på detta sätt bereder industriarbetarna 
den ena fördelen efter den andra, hvaraf jordbruksarbetarna icke 
kunna få någon nytta?

Om det likväl verkligen förefinnes något behof af denna för- 
säkringsgren, så bör väl, enligt mitt förmenande, själfhjälpen här 
kunna uträtta tillräckligt, åtminstone sedan staten hunnit på ett 
tillfredsställande sätt lösa alla de stora frågor, hvilka jag förut 
omnämnt och hvilka jag tror vi alla äro ense om att de måste 
lösas på bästa sätt och så fort som möjligt. Sådan själfhjälps- 
verksamhet utöfvas ju ock redan, enligt hvad utskottet i sitt ut
låtande meddelat å sid. 15 och 16, och det är ju önskligt att 
denna verksamhet fortsätter. Jag tror nog, att den kan åstad
komma hvad som i det fallet behöfves, allrahelst som staten i 
det närmaste står färdig att kunna ingripa på alla andra om
råden under sjukdom, ålderdom och invaliditet. Då man här 
emellertid ser, att fackförbunden redan ordnat särskilda kassor 
för denna själfhjälpsverksamhet, så har man väl rätt att hysa 
vissa betänkligheter om hur det skulle gå med friheten för de 
oorganiserade arbetare, som sedan ville begagna sig af dessa 
kassor. Jag tror för min del, att då de oorganiserade komme 
att sluta sig till de redan ordnade kassorna, så komme man inom 
arbetareledningen på organiseradt håll att göra allt hvad i dess 
förmåga stode för att förmå äfven dessa att ansluta sig till fack- 
föreningarne, och detta kan väl icke vara önskvärdt. Man bör 
väl ej ställa så till, att de oorganiserade arbetarna, för att komma 
i åtnjutande af en fördel som staten skulle bereda dem, blefve 
tvungna att sluta sig till en organisation, som de kanske icke 
önska att tillhöra.

Jag är för min del mycket gynnsamt stämd för allt, som 
kan göras för att förbättra våra arbetares ställning, men jag 
tycker icke om och vill icke vara med om ensidighet. Jag vill,
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Ang. utredning 
rörande arbets
lösheten i Sve

rige ra. ra. 
(Forts.)

att där statens hjälpande hand skall utsträckas, där bör den ej 
inriktas på att gång efter annan hjälpa blott den ena hälften, 
den som för öfrigt förtjänar mest på sitt arbete, utan den bör 
i första rummet hjälpa, där hjälpen kan träffa alla — såsom jag 
förmenar blir fallet, då ålderdoms- och invaliditetsförsäkrings- 
frågan löses.

Jag tror icke, att jag är ensam i denna kammare om att se 
den föreliggande frågan från dessa sidor, och jag tror, att det 
ovillkorligen vore klokast, om vi sökte att lösa alla de stora för
slag, där vi stå eniga så väl ifrån jordbruk som industri, så väl 
ifrån stad som land, förslag som gå ut på att tillskynda alla be
höfvande i detta land de fördelar, som böra dem beredas. Låt 
oss icke blott hjälpas åt att fortast ske kan lösa dessa betydelse
fulla förslag, utan låt oss försöka att lösa dem väl, innan vi ge 
oss in på ett område, där vi helt naturligt icke kunna nå enighet.

För öfrigt hafva vi nu börjat komma in i en uppsvingnings- 
period, och därför anser jag, att med denna utredning ej är så 
brådskande, att vi icke kunna invänta resultaten af alla de för
slag, som snart föreligga till behandling inom Riksdagen.

Ja, herr talman, med dessa ord har jag velat motivera an
ledningen till att jag ställt mig på reservanternas sida.

Jag yrkar nu bifall till reservationen och af slag å utskottets 
hemställan.

Herr Blomberg: Herr talman, mina herrar! Innan jag
går in på att nu söka något bemöta hvad den föregående ärade 
talaren här sagt, så skall jag tillåta mig att säga några ord om 
arbetslöshetsfrågan i allmänhet, ord, som här tidigare blifvit sagda 
under de föregående debatterna förlidet år och året därförut, 
men som jag tror det bör erinras om, när denna fråga nu åter 
är före, och hvilka det därför torde tillåtas mig att här upprepa.

Det är ju dock nu så — jag tror jag vågar säga det — 
att det förefinnes en viss skillnad mellan förhållandena nu och 
när denna fråga första gången diskuterades här i kammaren. 
Nu tyckas dock alla hafva en gemensam platform att stå på, 
nämligen den, att alla erkänna, att det i samhället existerar en 
ofrivillig och oförvållad arbetslöshet, förorsakad af brister hos 
samhället själft, af det rådande produktionssystemet o. s. v. Detta 
äro ju utskottet och reservanterna eniga om, och alltmer erkän
nes det, något som icke fullständigt gjordes den gång vi först 
diskuterade denna fråga för två år sedan. Men reservanterna 
vilja icke draga konsekvenserna af detta erkännande. Jag skall 
med hänsyn till hvad som förut sagts af utskottets ordförande 
nu icke närmare gå in på att skildra verkningarna af arbetslös
heten hos de enskilde, hos arbetaren och hans familj; de sorgliga 
verkningarne däraf äro ju för öfrigt tydliga för en hvar. Men
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det är en sak, som jag vill påpeka, och det är, såsom ju hvar Ang. utredning 
och en, som vill något tänka sig in i frågan, måste känna, att rörande arbets~ 
samhället själft har såväl skyldighet som intresse af att icke låta ®oe'
arbetslöshetens följder verka så på den enskilde individen, att (Forte) 
när arbetslösheten är slut, när arbetaren väl kommit öfver denna 
period, och arbetstillfället åter möter honom, att detta tillfälle 
icke då må möta en uthungrad, utmärglad, trasig och eländig 
människa, som är nedtryckt af det elände hon varit försatt uti, 
utan i stället möter en människa, som kunnat hålla sig uppe 
och kan ta i med förnyad kraft, när produktionens hjul åter 
börjar svänga med raskare fart. Det är ju gifvet att den individ, 
som blir beröfvad sitt existensmedel, arbetet, som icke äger mer 
än sin arbetskraft, hvilken han måste sälja för att kunna lefva, 
och denna arbetskraft icke finner användning, så att han en tid, 
i veckor eller månader, står inför den omständigheten att sakna 
existensmedel, det är gifvet, säger jag, att den individen blir af 
detta nedtryckt, ja, han är kanske snart förstörd och fördärfvad.
Har då icke samhället — jag upprepar det — intresse af att 
söka hjälpa denna individ öfver dessa svårigheter, hjälpa honom 
så, att han kan hålla sig uppe? Jo, förvisso har samhället in
tresse däraf, isynnerhet om man tar i betraktande, att dessa för
hållanden icke endast gälla en eller några få individer, utan ha 
en omfattning sådan, att den måste inverka på hela samhället.
Samhället har intresse såväl som skyldighet att själft ingripa för 
att hjälpa de arbetslösa och söka lindra arbetslöshetens följder.

Gentemot detta säga de ärade reservanterna och andra: 
det är bättre att förebygga arbetslösheten, då behöfva vi icke 
tänka på att lindra dess följder. Jag är fullständigt ense med 
dem, som så resonera. Men jag är också på det klara med, 
att det är alldeles omöjligt att under nuvarande samhällsförhål
landen afskaffa arbetslösheten, att fullständigt förebygga den
samma. Huru vi än bära oss åt, kommer det alltid under nu
varande förhållanden att finnas arbetslöshet, och herrarna komma 
icke ifrån den saken. Jag vill erinra om, hvad en talare under 
fjolårets debatt i denna fråga yttrade. Då sade landshöfding 
AVidén: vi böra bifalla det föreliggande förslaget, ty vi komma 
icke ifrån denna fråga. Och jag vill också säga, att om man 
tror, att man på de vägar, som reservanterna anvisat, skall 
komma ifrån densamma, då bedrar man sig.

Ifråga om förebyggandet af arbetslösheten är jag, som sagdt, 
fullständigt ense med reservanterna om, att allt som kan göras 
från samhällets sida, bör göras, men jag vill slå fast, att vi icke 
få hänge oss åt den illusionen, att under nuvarande samhälls
förhållanden arbetslösheten fullständigt kan komma bort, och då 
nppstår den frågan: hvad är att göra? I afseende på denna sak 
säga reservanterna, att den utredning, som här är begärd af
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Ang. utredning motionären, är af tvifvelaktigt värde, och de bygga detta sitt 
rörande arbete- påstående bland annat därpå, att erfarenheterna från utlandet 
W*We*m*m*' icke skulle vara en sådan grund att bygga på, som motionären 
- 8) velat göra gällande. Men, såvidt man icke har den pretentionen, 

att hvarje land i hela världen skall ha infört arbetslöshetsför
säkring, innan vi få gripa oss an med den saken, vågar jag påstå, 
att reservanternas uttalande i den delen är oriktigt. Och här 
har ju förut af utskottets ordförande blifvit påvisadt, dels hurusom i 
olika länder sträfvanden pågå för att lösa frågan, och dels huru
som man i andra länder, särskildt i våra grannländer, kommit 
ett långt stycke på väg, så att man kan säga, att den blifvit löst 
där, äfven om man i Norge ännu formellt står på försökslagstift- 
ningens stadium.

Jag tillåter mig nu, mina herrar, att något närmare ingå 
på frågan, hur arbetslöshetsförsäkringen i Danmark är ordnad. 
Naturligtvis kan man icke nu enbart med ledning af det danska 
exemplet bestämdt uttala sig i detalj om, på hvithet sätt arbets
löshetsförsäkringen hos oss skulle kunna ordnas, men jag tror, 
att man har alldeles särskild anledning att följa förhållandena 
i Danmark och se, hur de där utveckla sig, emedan det synes 
mig, som om arbetslöshetsförsäkringen i det landet hade lämnat 
de bästa resultaten. Den danska lagen daterar sig från år 1907 
och har därför hunnit verka ett par år. När den trädde i kraft, 
så ombildades de arbetslöshetskassor, som då funnos, och sedan 
ha dessa kassor ytterligare ökats med andra, som bildats inom 
fack, hvilka förut icke hade några sådana arbetslöshetskassor, 
och detta utgör ett bevis för riktigheten af det påstående, som 
gjorts i utskottets betänkande, att, om staten lämnar sitt stöd 
i detta fall, så kommer det att verka så, att arbetarne uppmuntras 
till att anlita denna själfhjälp, hvarom här är fråga.

Det har förut erinrats om, att man i Danmark gått den 
vägen vid bildandet af arbetslöshetskassor, att i lagen föreskrif- 
vits som vilkor för att en kassa skall erkännas och erhålla un
derstöd, att den vore fristående, att den ej finge ha annat än
damål än uteslutande arbetslöshetsförsäkring, att lämna under
stöd vid oförskylld arbetslöshet. Hvarje arbetslöshetskassa, som 
motsvarar lagens fordringar, har rätt att bli statserkänd och er
hålla understöd. Det understöd, som kassorna få från staten, 
utgör en tredjedel af premien eller den kontingent, som med
lemmarna själf va ge. Det understöd, som kassorna lämna till 
sina medlemmar, får icke öfverstiga två tredjedelar af den nor
mala arbetslönen och i intet fall två kronor om dagen. Kas
sorna böra hälst vara fackkassor, omfattande hela landet, men 
kunna äfven vara lokala, omfattande flera yrkesgrupper inom 
samma ort. Hvad den förstnämnda formen beträffar, d. v. s. 
fackkassor, omslutande hela landet, så har denna företrädesvis
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blifvit följd, och det är helt naturligt, att den formen har sina 
företräden. Som jag nämnde, bidrager staten med ett belopp, 
motsvarande eu tredjedel af premien eller den kontingent, som 
medlemmarna själfva betala till kassorna. Men riksdagen an
visar ett begränsadt belopp. Är det så, att detta icke räcker 
till efter den proportion, som här är nämnd, får det utgå efter 
någon annan proportion. Vidare kunna kommunerna lämna bi
drag, uppgående till en sjättedel af premien. Det anslag, som 
staten gaf första året, gick upp till 250,000 kronor, och andra 
året höjdes det till 400,000 kronor.

Som jag nämnde, har rörelsen efter lagens tillkomst ut
vecklat sig så, att icke blott de förutvarande kassorna utvid
gats, utan äfven nya tillkommit, och sålunda står nu en mycket 
stor del af Danmarks industriarbetareklass i dessa arbetslöshets
kassor, och det synes mig oförtydbart framgå af de underrät
telser, man fått om dessa kassor, att de under kristiden fyllt en 
mycket samhällsviktig uppgift och fyllt den på ett godt sätt.

Man kan ju förstå, att de svenska arbetarna, när de veta, 
att man har sådana exempel nära till hands, skola mycket starkt 
känna den önskan att få statens och det allmännas stöd för ar
betslöshetsförsäkring äfven här hos oss. Och jag kan icke för
stå, hur man med sådana fakta för ögonen, som finnas i Dan
mark och Norge, vill påstå, att det skall vara så ofantligt stora 
svårigheter, ja, hart när omöjligt, för oss att kunna åstadkomma 
någonting liknande. Mig synas tvärtom dessa exempel tyda på, 
att det är möjligt att kunna genomföra någonting liknande, och 
att vi ha grund för vårt påstående, att detta är möjligt.

Jag skulle sedan vilja gå in något litet på hvad den se
naste talaren har sagt, hvilket i viss mån sammanfaller med 
hvad som anfördes af den förste talaren, men dock innehåller 
åtskilligt nytt, hvarför jag skall söka i någon mån upptaga det 
till bemötande.

Han framhöll, att den försäkring, hvarom det här är fråga, 
skilde sig från ålderdomsförsäkringen på det sätt, bland annat, 
att den senare omfattade alla, men att arbetslöshetsförsäkringen 
icke skulle kunna komma att omfatta mera än en del af arbe
tarna. I det förhållandet såg han någonting, som gjorde, att 
han icke ville vara med om, hvad som nu här blifvit föresla
get. Jag kan icke förstå det resonemanget. Det är väl fråga 
om att hjälpa dem, som äro i behof af hjälp i förevarande hän
seende, och staten bör naturligtvis, om den slår in på den väg, 
som här blifvit anvisad, ställa så till, att alla de, som ha behof 
af denna hjälp och i öfrigt äga kvalifikationer för att erhålla 
sådan, också kunna bli i åtnjutande af understödet. Jag kan 
sålunda, jag upprepar det, icke förstå det resonemang, att detta 
understöd blott skulle komma en del till godo. De som icke

Ang. utredning 
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rige m. m. 
(Forts.)
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Ang. utredning behöfva någon hjälp och på grund däraf icke heller få sådan, 
lösheten°i Sve- F iu ingenting att saga om. Om förhållandena äro sådana, att 

rige m. m. jordbruksarbetarna icke komma i åtnjutande af understöd från 
(Forts.) arbetslöshetsförsäkringen, är väl detta icke något skäl för att 

de, som äro i den ställningen, att de träffas af arbetslöshetens 
onda, icke skola komma i åtnjutande af understöd.

I reservationen fälles ett yttrande, som jag ber att nu få 
något gå in på. Det har visserligen redan blifvit bemött af ut
skottets ordförande, men jag vill ytterligare understryka, hvad 
han sade. I reservationen påstås det, att det torde vara all
deles oomtvistadt, »att försäkring mot arbetslöshet innebär en 
nedslående uppgift till följd af de ofantliga svårigheter det er
bjuder att uppskatta dens ärlighet, som påstår sig sakna arbete.» 
När jag läste detta, tänkte jag, att reservanterna förväxlat den 
obligatoriska, arbetslöshetsförsäkringen med den frivilliga, ty det 
är många, som uttalat sig om svårigheterna att åstadkomma en 
obligatorisk försäkring. Naturligtvis har hvarje nytt företag sina 
svårigheter, men vi kunna ju se, särskildt af exemplet från våra 
grannländer, att svårigheterna i detta fall icke äro oöfvervinne- 
liga, så länge det gäller den frivilliga försäkringen. Om man 
såsom i Danmark börjar med en frivillig försäkring, som där 
redan nu omfattar flertalet industriarbetare, och sedan, om så 
behöfs, öfvergår till den obligatoriska, hvarigenom äfven den 
återstående delen arbetare tages med, så är detta en mycket 
lättare väg att gå fram, än om man med detsamma inför den 
obligatoriska försäkringen. Jag medgifver sålunda, att denna 
senare är behäftad med vissa svårigheter, som ej så lätt öfver- 
vinnas. Hvad beträffar de svårigheter, som kunna förefinnas i fråga 
om den frivilliga försäkringen tror jag däremot att motionärerna 
ha fog för sitt påstående, att dessa svårigheter kunna ganska 
lätt öfvervinnas, om god vilja finnes.

Jag skulle också vilja säga något med anledning af hvad 
som står i ett föregående stycke i reservationen. Man har där 
gått in på en sak, som för två år sedan ganska mycket debat
terades här i kammaren, nämligen den frågan, huruvida icke 
en arbetare kan öfvergå från ett arbete till ett annat. Reser
vanterna medgifva, att det icke låter sig göra i vissa fall, men 
påstå å andra sidan, att det i en stor del fall låter sig göra. Om 
man därmed vill säga, att det är möjligt för arbetarna att i 
större utsträckning än hittills varit fallet öfvergå från ett yrke 
till ett annat, så misstar man sig. Det är icke sagdt, att en 
arbetare, som är invand i ett visst yrke, får arbete i ett annat: 
en arbetsgifvare vill hellre ha en, som är van i yrket än en som 
arbetat i ett annat yrke. Och i all synnerhet gör sig detta gäl
lande i tider, hvarom här är fråga, i tider af arbetslöshet. Den
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förebråelse mot arbetarna, som ligger i reservanternas uttalande Ang. utredning
i denna sak, tror jag är väsentligen obefogad. usheten T Sue-

Sedan komma reservanterna in på något, som jag här också rige m m 
ber att få bemöta. Det är alldeles märkvärdigt, att ett sådant (Forts.) 
påstående kunnat upprepas, oaktadt det hvarje gång som det 
kommer fram vederlägges, nämligen att det som här blifvit före
slaget skulle föranleda till att man drefve arbetarna in i fack
föreningarna, hvilket de ärade reservanterna äro mycket rädda 
för. Redan i motionen har det gent emot en sådan invändning 
påpekats, att saken kunde ordnas på det sättet, att arbetslös
hetskassorna ställdes öppna för alla, och det är alldeles gifvet, 
att när samhället skall gifva hjälp eller understöd, denna hjälp 
måste utgå så, att alla därtill berättigade blifva i tillfälle att 
tillgodogöra sig den. Detta ha motionärerna redan sagt, och det 
slås äfven fast i utskottsbetänkandet. Då förvånar det mig, att 
man ytterligare kommer med det förutnämnda påståendet i reser
vationen och i de tal, som reservanterna hållit här. Detta deras 
påstående är obefogadt, och det resonemang, som är byggt på 
detta påstående, faller med att påståendet själft faller.

Nu är här icke uttaladt, huru saken närmare skulle ordnas.
På nuvarande stadium kan man icke uttala annat än vissa prin
ciper, på hvilka en af det allmänna stödd arbetslöshetsförsäkring 
bör byggas, såsom det också skett i utskottsbetänkandet; huru i 
enlighet därmed saken bör ordnas, får eu närmare utredning 
ådagalägga. Man kan t. ex. ordna saken som i Danmark, där 
man bildat fristående kassor, som icke ha någon annan uppgift 
än att meddela arbetslöshetsunderstöd enligt de gifna bestäm
melserna. Eller saken kan ordnas som i Norge, där alla kassor 
kunna blifva erkända, vare sig de äro fristående eller anknutna 
till fackföreningar och i senare fallet med stadgandet, att ingen 
får vägras inträde i arbetslöshetskassan som tillhör vidkommande 
yrke, äfven om han icke tillhör fackföreningen. Den kan möj
ligen också anordnas på annat sätt, så att det kraf, som härvid
lag principiellt tinnes uppställdt, blir uppfylldt, men det kan icke 
nu närmare angifvas, hvilken väg som är den bästa; det är nog 
att principen fastslås, och därmed borde reservanterna vara till
fredsställda.

Det har också förefallit mig ytterst egendomligt, att man 
reser ålderdomsförsäkringen som ett hinder mot ett bifall till den 
utredning, som här är begärd. Jag är för min del så lifligt 
intresserad som någon för ålderdomsförsäkringen och önskar, att 
den må blifva löst så snart som möjligt, men jag kan icke se 
och icke på villkor finna, att lösningen af ålderdomsförsäkrings- 
frågan skulle lida af att det förslag, som ligger i detta utskotts
betänkande, bifölles, och icke heller kan jag finna, att ålder
domsförsäkringen går i vägen för detta förslag eller att den nu
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Ang. utredning föreliggande frågan skulle blifva lidande på att ålderdomsför- 
TshefenTstt säkringsfrågan ligger under utredning. Jag kan, som sagdt, icke 

rige OT. m. finna, att reservanternas skäl äro bärande, och, som förut påpe- 
(Forts.) käfs, är det ju många andra förslag, som man då skulle kunna

ställa i paritet med detta och säga: nej, detta skola vi icke göra, 
därför att ålderdomsförsäkringsfrågan föreligger. Den ärade 
reservant, hvilken först hade ordet, har i år i en motion fram
kommit med ett ganska vidtgående förslag, som detta kunde 
sägas om, men då hade han icke den uppfattningen, att ålder- 
domsförsäkringen kunde hindra det förslaget.

Till sist skall jag också denna gång be att få erinra, att 
ju arbetarna här i landet, i en viss utsträckning åtminstone, 
tillgripit själfhjälpsvägen på detta område. Vi ha inom 14 af 
våra fackförbund eller hälften af de fackförbund, som finnas, 
arbetslöshetskassor. Det är ungefär hälften af samtliga de orga
niserade arbetarna, som tillhöra sådana kassor. Att dessa emel
lertid icke vunnit större utbredning beror helt naturligt därpå, 
att en del arbetaregrupper ha ytterst svårt att af egen kraft på 
själfhjälpens väg kunna åstadkomma något. De arbetslöshets
kassor, som finnas, ha dock under den tid som gått, utfört ett 
samhälleligt gagnande verk. Jag tror, att det är berättigadt, om 
man säger, att samhället bör söka se till, att dessa redan befint
liga institutioners verksamhet tryggas, och att de af samhället 
stödjas på de villkor och enligt de bestämmelser, som staten 
eventuellt i så fall uppställde. Och jag tror, att det skulle blifva 
till skada, om den nu befintliga själf hjälps verksamheten från 
arbetarnas sida skulle uppgifvas på den grund, att det saknas 
hjälp och stöd från det allmännas sida. Jag tror, att det vore 
illa, om det frö som finnes, blefve kväfdt, i stället för att man 
skulle taga hand om det och utveckla det till något, som kunde 
komma att i större utsträckning gagna än som är möjligt, när 
arbetarna själfva och ensamma skola sträfva sig fram på detta 
område. Förhållandet är nämligen, att särskildt under de kris
tider, som varit, ha ju deras kassor tagits starkt i anspråk. Jag 
har här sammanförda summorna som utgifvits i arbetslöshets
understöd från fackförbundens arbetslöshetskassor. Ur järn- och 
metallarbetareförbundets kassa, som förklarats vara rätt typisk 
för sådana kassor, utbetalades 1908 som arbetslöshetsunderstöd 
151,000 kronor mot 64,000 kronor året därförut, medan summan 
i fjol uppgick till 247,000 kronor, utvisande till hvilken omfatt
ning arbetslösheten stigit och till hvilken grad kassan tagits i 
anspråk. Jag vågar säga, som jag sade förlidet år, när exem
pelvis här i Stockholm hundratals järnarbetare gingo arbetslösa 
i januari månad, att det skulle medfört förlust icke endast för 
dem utan också för samhället, om icke denna själfhjälpsverk- 
samhet förefunnits.



Onsdagen den 20 April, f. m. 43 Nr 35.

Ja, huru man än ser denna sak, så tror jag icke, att man ^«g- utredning 
kan komma ifrån, att samhället har intresse af, att denna själf- \ZZmiSvé- 
hjälpsverksamhet understödjes. Samhället har ock skyldighet m. m_ 
att hjälpa de oförskyldt arbetslösa, och för närvarande kan detta (Forts.) 
icke ske på bättre sätt än genom att bygga på själfhjälpssträf- 
vandets grund; man får icke förbise de möjligheter, som finnas 
hos arbetarna själfva i detta hänseende i deras organisations- 
sträfvanden. Jag vill säga, att då jag omtalade, att man i 
Danmark gjort gällande den principen, att man måste hålla på, 
att alla må blifva i tillfälle att erhålla understöd ur dessa kassor, 
oafsedt om de tillhöra fackföreningar eller icke, detta icke må 
fattas på det sättet, att samhället skulle kunna utan de organi
serade arbetarnes medverkan genomföra något sådant som en 
arbetslöshetsförsäkring. Arbetsinspektören i Danmark har för
klarat, att det var nödvändigt att taga de organiserade arbetarnes, 
fackföreningarnes, hjälp i anspråk för att kunna genomföra ar
betslöshetsförsäkring. Den ståndpunkten måste man också hos 
oss intaga: man får icke vänta, att man utan att taga arbetarna 
och deras medverkan till hjälp skall kunna lyckas. Men ställer 
man sig på den ståndpunkten, att man räknar med arbetarnas 
medverkan i detta hänseende, då är det min öfvertygelse, att 
det skall gå att lösa denna fråga, lösa den på ett för såväl ar
betarna som samhället lyckligt sätt.

Jag tillåter mig, herr talman, att yrka bifall till utskottets 
hemställan, och jag hemställer, att Andra kammaren måtte vid
hålla det beslut, som Andra kammaren förlidet år fattade och 
som den äfven i år understrukit. Det skulle vara att mycket 
beklaga, om genom ett motsatt beslut från Kammarens sida man 
skulle komma till den uppfattningen, att Andra kammaren icke 
velat göra något för de tusenden, som lida af arbetslöshetens 
onda, och att Andra kammaren förbisett möjligheten att för 
framtiden hjälpa dessa på ett annat och bättre sätt, än genom 
att hänvisa dem till fattigvårdens hjälp — en utväg, hvars till
gripande enligt gängse föreställningssätt gör dem, som mottagit 
sådan hjälp, mindervärdiga. Ett frånträdande af Kammarens 
beslut i fjor skulle gifva Kammaren utseende af att icke för 
framtiden vilja skaffa bättre förhållanden på detta område. Detta 
vore att mycket beklaga. I förhoppning att Kammaren vidhåller 
sitt en gång fattade beslut yrkar jag, herr talman, bifall till ut
skottets hemställan.

Herr Wijk: Herr]*talman! Det förefaller som om vi 
borde ha "kommit därhän, att yrkanden om undersökning an
gående arbetslöshet och arbetslöshetsförsäkring icke längre borde 
föranleda debatt i denna kammare. Förra året antog kammaren 
med en betydlig majoritet — en majoritet af öfver 40 röster
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ÄKS ? Y5kande af samma slag som det föreliggande, och vid ett 
lösheten i Sve- ingående tillfälle detta ar har kammaren i samband med en 

rige m. m. reservation till ett statsutskottsbetänkande likaledes uttalat sin 
(Forts,)] fulla anslutning till fjorårets beslut. Det förefaller mig då, som 

om tiden snart kunde vara inne att vi läte motioner i denna 
fråga utan debatt passera genom denna kammare och öfver i 
den Första, där debatt nog behofs och länge kommer att föras.

Då emellertid en hel del reservanter antecknat sig till ut- 
skottsbetänkandet, och debatten därför i år kommit upp igen, så 
skall jag be att något få bemöta de invändningar, som fram
ställts, fastän detta ju måste blifva ett upprepande af hvad som 
redan sagts både en och två gånger förut.

Den förste talare, som å reservanternas vägnar förde ordet, 
började med att såga, att enligt hans mening borde arbetsför- 
medlingsanstalterna först utvecklas, innan man skrede till åtgär
der i motionens syfte. Jag vill då påpeka, att arbetsförmedlings- 
verksamheten redan nu år efter år utvecklas: den befinner sig 
i skälfva verket i en oafbruten och mycket glädjande tillväxt. 
Därtill kommer, att om arbetslöshetsförsäkring skulle införas, så 
skulle arbetsförmedlingen ytterligare komma att vinna fart; det 
vore helt visst det säkraste medlet att ernå en vidare utveckling 
af arbetsförmedlingen. Jag kan därför icke finna, att detta är 
någon bärande invändning mot att nu taga upp frågan till be
handling.

Den ärade reservanten anförde vidare, att det vore synnerligen 
svårt att skilja mellan den verkligt oförvållade arbetslösheten och 
den, som antingen berodde på att vederbörande icke ville arbeta 
eller hade sin orsak i föregående strejk eller lockout. I samband 
härmed ha reservanterna anfört i sin reservation, att det vore 
en förhärskande mening bland »framstående nationalekonomer», 
att försäkring mot arbetslöshet innebär i detta afseende ytterligt 
stora svårigheter. För auktoriteter, som anföras på detta gene
rella sätt och utan att namn nämnas, har jag för min del mycket 
liten respekt. Om den ärade reservanten vill nämna ett namn 
på någon framstående nationalekonom, som uttalat, att de svå
righeter, som här funnes, skulle vara så öfverväldigande, att man 
för den skull icke borde taga befattning med frågan, så skall 
jag gärna lyssna till hvad han har att säga; men något sådant 
yttrande har icke framförts.

Den tredje anmärkningen, som framställdes af herr Fornan- 
der, var, att staten och kommunen borde genom praktiska anord
ningar i sina offentliga arbeten kraftigt bidraga till lösningen af 
dessa svårigheter. Det har många gånger sagts förut, och jag 
kan endast upprepa, att i den mån som detta kan ske — och 
genom Riksdagens åtgörande kan det endast åvägabringas i någon 
mån vid statens offentliga arbeten — så spela dylika åtgärder
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dock så liten roll, att de icke nämnvärdt kunna undanröja före
liggande svårigheter.

Sedan framförde den ärade reservanten några invändningar, 
som jag tycker äro sådana, att de förtjäna dragas fram en gång 
till. Han framhöll, att i Norge har arbetslöshetsförsäkringen, 
sedan den infördes, icke tagit någon vidare fart, och att därför 
vi skulle vara förhindrade att undersöka, om vi kunna lösa 
frågan bär i landet. Han sade, att i Danmark har visserligen 
arbetslöshetsförsäkringen företett en stark utveckling och utbredt 
sig på ett glädjande sätt, men eftersom fjorårets utskott mycket 
riktigt yttrade, att det danska exemplet icke utan vidare torde 
kunna tagas efter i vårt land, så skulle vi i Sverige icke vara 
berättigade att söka utfinna för oss lämpliga former för arbets
löshetsförsäkringen. Vidare framhöll han, att i England har man 
ansett, att engelska förhållanden kräfva, att arbetslöshetsförsäk
ringen där blir obligatorisk: därför skola vi icke vidtaga några 
åtgärder för att utröna, huru vi böra lösa frågan hos oss. Jag 
får säga, att den ärade reservantens argumentering förefaller 
mig mycket främmande och mycket svårbegriplig. För öfrigt 
menar jag, att sådana skäl, som han här framfört, öfver hufvud 
taget spela mycket liten roll för frågan. Vi ha icke att fråga: 
huru har man gjort i utlandet, och hvilka åsikter ha där gjort 
sig gällande, utan frågan är för oss: är arbetslösheten ett så stort 
och allvarligt samhällsproblem, att vi böra taga upp den till 
pröfning, och böra vi i sammanhang därmed undersöka, om 
denna fråga kan lösas på arbetslöshetsförsäkringens väg? På 
den frågan har Andra kammaren förra året svarat ett kraftigt 
ja, och jag hoppas, att kammaren vidhåller denna sin mening.

Den ärade reservanten framförde ytterligare en del invänd
ningar, som jag finner egendomliga. Enligt hans mening skulle 
motionärens förslag till lösning af arbetslöshetsfrågan innebära 
en statshjälp i motsats till själfhjälp, medan däremot reservan
ternas förslag, att hänvisa det hela till en ytterligare utvecklad 
arbetsförmedling, skulle innebära en verklig själfhjälp och upp
muntran till en sådan. För mig ter sig saken på ett motsatt 
sätt. Arbetslöshetsförsäkringen, som arbetarne själfva satt i gång, 
kommer att — hvilka former den än iklädes ■— baseras på arbe- 
tarnes själfhjälp, och det som här ifrågasättes är endast, att stat 
och kommun skulle understödja denna själfhjälp.

En annan ärad reservant drog fram den gamla invändnin
gen om jordbruket: jordbruket skulle icke ha gagn af arbets
löshetsförsäkringen. I den mån han härmed menade, att arbets
krafternas tillopp till jordbruket skulle minskas genom sådana 
åtgärder som dessa, så kan jag hänvisa till de skäl, som an
fördes föregående gång, för att så icke skulle blifva fallet. Ar
betskraftens tillopp till jordbruket är helt visst oberoende af om
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Ang. utredning arbetslöshetsförsäkring finnes eller ej. Men om han menade, 
ulZtcn TAm- att jordbruket icke har direkt gagn af arbetslöshetsförsäkringen 

rige m. m. oc^ jordbrukarne därför borde sätta sig emot att staten toge 
(Forts.) denna fråga om hand, så ber jag att mot detta få framhålla de 

synpunkter, som förra året med synnerlig skärpa och värme 
gjordes gällande af professor Eden, då han framhöll, att sam
hället är så konstrueradt, att de stora samhällsproblemen måste 
lösas af samhället i dess helhet, oafsedt om de röra blott en viss 
klass eller hela folket: i hvarje fall är det samhället som sådant, 
som skall sätta in sin kraft för att få felen afhjälpta. Detta 
är en ståndpunkt, som man enligt min uppfattning aldrig kan 
komma ifrån.

Som ett sista skäl ha reservanterna anfört, att ålderdoms- 
försäkringsfrågan är uppe och att innan den är löst böra vi icke 
röra vid denna fråga. Jag vill då påpeka, att ålderdomsförsäk- 
ring och arbetslöshetsförsäkring ha ingenting med hvarandra att 
göra. Ett införande af ålderdomsförsäkring motverkar icke i 
ringaste mån olägenheterna af arbetslöshet. Genom att införa 
ålderdomsförsäkring komma vi icke från tvånget att taga äfven 
frågan om arbetslöshet om hand. Att nu anföra ålderdomsför- 
säkringen som ett hinder är att slå ihjäl en god sak med en 
annan. Det är alltså enligt min uppfattning icke något bärande 
argument. Lika litet kan man komma någon vart genom att 
anföra den arbetsaftalslagstiftning, som nu är uppe. Äfven om 
denna fråga löstes så radikalt som det skett i Australien, näm
ligen genom införande af tvångsskiljedom, så kunna vi vara öf- 
vertygade om, att arbetslöshet kommer att förefinnas i vårt land 
i alla fall.

Helt säkert förefinnes hos många en fruktan, att en arbets
löshetsförsäkring skulle komma att för statskassan medföra allt 
för stora ekonomiska uppoffringar. Det är klart, att om utred
ningen skulle resultera i ett förslag till eu arbetslöshetsförsäkring, 
så komme det att medföra utgifter för statsverket. Men vi få 
komma ihåg, att dessa utgifter äro icke bortkastade. Vi få dem 
igen i minskad fattigvårdstunga, i större konsumtionsförmåga 
hos arbetarklassen, i utjämning i någon mån af de ekonomiska 
slitningarne inom samhället; vi få igen dem äfven i form af 
ökadt lugn och minskad bitterhet bland dessa klasser, i form af 
värden alltså, som äro af högre art än att de i penningar 
kunna evalveras.

Det som utskottet hemställer är endast, att vi icke skola 
inför denna viktiga fråga sitta med händerna i knäet, icke vänta 
till dess den har blifvit löst af alla andra stater — för att sedan 
mötas af invändningen från herr Fornander, att utlandets exempel 
spelar för oss ingen roll. Utskottets hemställan går ut på, att 
vi skola taga upp frågan med hänsyn till våra säregna förhål-
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landeri för att efter måttet af våra krafter söka bota de miss
förhållanden, som förefinnas. Till denna utskottets hemställan, 
herr talman, ber jag att få yrka bifall.

Med herr Wijk förenade sig herrar Karlsson i Fjät, Schotte, 
Starläck, Beckman, Thylander, Karlsson i Göteborg, Berg i Göte
borg och Kvarnzelius.

Herr Lindberg: Herr talman! Jag tror icke, att jag
skulle haft hjärta att förlänga denna diskussion, om icke denna 
frågas uppförande på dagordningen hade lifligt i mitt minne 
framkallat en föregående behandling af samma fråga i denna 
kammare, och jag vill minnas, att jag vid mitt deltagande i den 
debatten blef ganska illa åtgången. Det var så, att under de
batten om denna fråga, framfördes ett påstående, som man äf
ven nu ofta får se i tidningspressen, nämligen att det icke be- 
höfde finnas arbetslöshet, om arbetarna endast ville arbeta, och 
så förde man fram exempel från jordbruket och sade, att jord
bruket saknade arbetskrafter, men att ingen ville ägna sig åt 
jordbruket. Jag tillät mig den gången att gent emot detta på
stående framhålla, att förhållandet var, att arbetslösheten var 
som störst i städer och industrisamhällen under den årstid, då 
jordbruket icke var i så stort behof af arbetskraft. En ärad 
ledamot af denna kammare, en representant för landtbruket, an
förde då, att jag borde undersöka förhållandena närmare i min 
egen valkrets, innan jag stod upp och talade i sådana frågor. 
Jag har följt denna anvisning så godt jag varit i tillfälle att 
göra, och resultatet af min undersökning har blifvit, att jag hade 
i hufvudsak rätt den gången. Förhållandet är verkligen sådant, 
att arbetslösheten i städerna inträffar just under den årstid, när 
landtbruket icke är i så stort behof af arbetskraft som önskligt 
vore för att de arbetslöses behof af arbete skulle kunna tillfreds
ställas. Utskottets reservanter gifva mig för öfrigt alldeles rätt 
i detta afseende, då de säga, att »jordbruket likaledes hos oss 
är ett säsongvrke, så till vida som den alldeles öfvervägande 
delen af jordbruksarbetet endast kan utföras under den varma 
årstiden.» Jag gläder mig så mycket mera öfver detta utta
lande från utskottsreservanternas sida som jag bland dem finner 
en ärad representant från Skåne, nämligen herr Olsson i Kullen- 
bergstorp. Han är från samma landsända som jag, och sålunda 
bör hans namn under detta yttrande bekräfta riktigheten af den 
förmodan, jag hyser, att jag icke misstagit mig i detta afseende.

Jag skulle till detta resonemang ytterligare vilja lägga den 
anmärkningen, att jag anser, att vi icke ha rättighet att fordra, 
att jordbruket skall vara skyldigt att taga upp de arbetslösa 
skaror, som komma från industriplatserna. Hvarken arbetarna
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Ang. utredning från dessa arbetsplatser eller samhället äga rättighet att fordra, 
ZZtVsve- att jordbruket skall stå till reds att med öppna armar taga emot 

rige m. m. dem som till följd af vidriga förhållanden inom industrien blifva 
(Forts.) arbetslösa.

Det säges i reservanternas utlåtande, att man bör undan
röja orsakerna till arbetslösheten. När jag läste detta, så uppstod 
hos mig en tanke, som jag skall be att få föra vidare och som 
jag särskildt skall be att få lägga mina kamrater på skånebän- 
ken på hjärtat. För några timmar sedan cirkulerade här en 
lista, där vi voro i tillfälle att anteckna oss som medlemmar i 
eu skånsk förening, som har till syfte att tillvarataga Skånes 
kultur och Skånes fornminnen. Det var icke så långt efter det 
jag antecknat mitt namn på denna lista som jag kom att i klubb
rummet få se i en tidning denna rubrik: »Galizier till Skåne och 
skåningarne till Amerika.» Och under denna rubrik talas om en 
kontingent af cirka 200 personer, som slagit sig tillsammans uti 
Orkeneds och Glimåkra socknar för att resa till Amerika. Hvem 
vet, om icke orsaken till denna emigration just är arbetslöshet. 
Samtidigt talas det icke endast i denna artikel, utan i många 
andra, om, att importen af främmande arbetskraft pågår oafbrutet 
till det skånska landskapet.

Men, mina herrar, och kamraterna på skånebänken isynner
het, jag vill fråga Eder: skulle vi icke kunna hjälpas åt att in
rikta vårt arbete så att, på samma gång vi bevara den skånska 
kulturen, vi också bevara den skånska arbetaren åt Skåne.

När jag läste denna reservation, som är bifogad till utskot
tets betänkande, och när jag hörde den första ärade talaren här 
i kammaren, som skulle försvara reservanternas förslag, rann det 
mig i minnet en episod, som vi kanske litet hvar lade märke till 
här i Stockholm i vintras, då arbetslösheten var som störst. Det 
var en konstnär här i staden, som hade ett ömmande hjärta för 
de arbetslösa —- som väl litet hvar hade — och han utlofvade 
frivilligt att göra en snöskulptur, för att på detta skulpturarbete 
insamla medel till de arbetslösa. Han fick en plats åt sig upp
låten för att bygga på, och denna plats blef inhägnad med ett 
plank. Men när detta var gjordt, hade det regnat ganska länge, 
så att snön försvunnit, d. v. s. det material, med hvilket han 
skulle göra skulpturen; och det blef icke annat kvar af hela väl- 
görenhetstillställningen än ett plank.

Herrar reservanter erkänna mycket tydligt, att det finnes 
någonting samhällsondt, som heter arbetslöshet. De säga i mycket 
tydliga ordalag, att man bör göra hvad man kan för att hjälpa 
detta onda. Men i hela fortsättningen af reservationen och i 
reservationens slutkläm blir det ingenting annat kvar än ett 
sådant där plank, som man vill försöka att bygga kring arbets
lösheten. Den oförvållade arbetslösheten är en olycka, icke endast
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för den enskilde arbetaren som träffas däraf utan också för sam
hället i sin helhet, och då det här om någonsin gäller att hjälpa 
innan det blir för sent, ber jag, herr talman, att få yrka bifall 
till utskottets hemställan. ...rj

Herr Olsson i Kullenbergstorp: Herr talman, mina
herrar! Efter den synnerligen långa debatt, som hållits angå
ende detta utlåtande — jag hade verkligen icke trott, att man 
skulle ägna ett tillfälligt utskotts utlåtande så mycken uppmärk
samhet — är det en oafvislig plikt för mig att fatta mig möj
ligast kort och söka undgå att återupprepa en hel del af hvad 
de föregående talarna här hafva uttalat.

Det har talats om i motionen, och det är äfven framhållet 
i utskottets utlåtande i fråga om arbetslösheten, att den i vissa 
fall är kronisk. I utlåtandet är det ordet utbytt och det står där, 
att den är konstant. Jag undrar ändå, om det är herrarnas me
ning, att den kroniska eller den konstanta arbetslösheten verk
ligen skulle blifva föremål för försäkring. Med kroniskt eller 
konstant menar man med andra ord någonting, som varar allt
jämt. Beträffande de arbetslösa af det slag, som vi åtminstone 
hafva på landsbyggden, och som vi kalla luffare — och mot
svarighet till dem finnes nog också i städerna — kan naturligt
vis icke det talet tillämpas, som en hel del talare här haft, näm
ligen att arbetslösheten blott är något öfvergående, och att man 
skall träda hjälpande och stödjande emellan. Ty hvad man gör 
hjälper icke i detta fall. Dessa arbetslösa öfvergifva helt säkert 
icke sina vanor. Ja, det kan ju hända, att detta är ett feltag, 
och att man icke menat så. Men, då man så ytterst noga har 
nagelfarit hvartenda ord, som reservanterna sagt, så får jag ock
så för min del säga, att man borde hafva uttryckt sig klarare 
än man gjort, om man menat något annat än just hvad som 
här står.

Det har här också sagts, att de medel, som reservanterna 
rekommenderat mot arbetslösheten, i det hela taget icke skulle 
betyda någonting. Det är emellertid påfallande, att de ärade 
talare, som yrkat bifall till utskottets utlåtande, alla blott så där 
en passant vidrört dessa saker; om något blir gjordt eller icke 
blir gjordt, det är af lika betydelse.

Om vi nu se på de arbetslöshetsräkningar, som blifvit vid
tagna under förlidet år och detta år, så finna vi, att den första 
visar ett antal arbetslösa af något öfver 20,000, under det att 
räkningen i år visar blott 14,000. Tycka herrarna verkligen, att 
det är ett antal, som är så förfärligt stort, att man icke 
skulle kunna leda in dessa arbetslösa på det praktiska arbetets 
väg. att de kunde utföra ett produktivt arbete? Skulle det 
verkligen vara en så oöfverstiglig uppgift för staten och kommunen,
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som man vill göra gällande? Ja, jag tycker verkligen för min 
del, att det icke blir så förfärligt många arbetslösa på hvarje 
kommun i förhållande till kommunernas storlek. Vi få väl också 
för öfrigt komma ihåg något annat, nämligen att kommunerna 
måste anses hafva en viss skyldighet mot sina arbetslösa. Ty 
under gynnsamma konjunkturer hafva ju kommunerna fördel af 
de arbetare, som finnas inom kommunerna. Men man har dock 
så lätt för att vilja skjuta undan kommunernas skyldighet i 
detta fall. Det är emellertid hvad man icke bör göra. Det är 
staten och endast staten som skall taga itu med dessa saker, 
menar man. Jag ber dock herrarna betänka, att det antal ar
betslösa, som jag nyss nämnde, icke är så förfärligt stort. 
Och man får väl också erkänna, att det varit exceptionellt svåra år; 
det har varit en ekonomisk depression, som kanhända i någon mån 
ännu fortfar. Äfven om arbetslösheten varit stor, då arbetslöshets- 
räkningen verkställdes i början af år 1909, så tycker jag dock, att 
man åtminstone borde vinna så mycket gehör, att något effektivt 
bör göras för att skaffa produktivt arbete åt det stora flertalet 
sådana arbetare som blifvit arbetslösa, låt vara att det nog 
är åtskilliga, som icke komma att taga emot dylikt arbete. Or
det arbetslöshetsförsäkring är i det hela taget synnerligen vilse
ledande. Det är nämligen ingen verklig försäkring. Man har 
ingenstans kunnat åberopa några vanliga grunder, som eljest 
gälla för en försäkring. Nej, skall man säga hvad det verkligen 
är, så är det ett statens understöd till de arbetslösa. Det är 
måhända en något finare art af fattigvård, gifven af staten. 
Man säger, att om statsunderstöd ej lämnas, underlättas ej ar
betarnas själfhjälp. Jag tror, att det just är själfhjälpen, som 
man skall söka åstadkomma. Jag vill i detta fall vädja till hvad 
vi reservanter sagt, nämligen att vi vilja underlätta möjligheten 
att få produktivt arbete. Det är det, vi vilja göra, och det är en 
verklig själfhjälp, som vi vilja åstadkomma. Det andra blir blott 
en hjälp att konsumera; arbetaren blir en tyngande medlem i 
samhället, men icke en producerande. För min del tror jag 
icke, att det i längden kan gå att organisera så, att den friska 
och arbetsdugliga arbetaren i samhället kan liksom åldringar 
och barn blifva blott och bart en tyngande medlem. Hur man 
än vrider och vänder saken, måste man väl erkänna, att det är 
af den allra största betydelse, att man kan ställa det så, att det 
blir ett arbete, som gagnar och som bär upp någonting och på 
hvilket vidare utveckling kan byggas.

Jag skall verkligen be att få uttala min synnerliga tack
samhet till min kamrat i utskottet herr Blomberg. Han sade 
i sitt anförande, att hela denna försäkring kunde icke gå utan 
arbetarnas hjälp, d. v. s. det skulle vara arbetslöshetsförsäkring »i an
slutning till fackföreningarnas understödskassor»; eljest ansåg han,
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att det icke kunde lyckas. Hvad som verkligen gjort, att man 
såväl i utskottet som eljest vid resonemang i frågan haft så 
synnerligen svårt att få ett grepp på saken, har just varit, att 
den ena sagt, att man kan använda det systemet, att staten in
rättar kassor, som skötas alldeles fristående från fackföreningarnas 
kassor, under det att den andra sagt, att statens understöds- 
kassor nog kunna förenas med fackföreningarnas kassor — det 
kan hända, att de olika kassorna skulle ligga åtskilda i olika fack, 
men dock i samma pulpet; och således ändå statens kassor in
direkt förenas med fackföreningarnas. Nu ber jag dock att få 
taga fasta på herr Blombergs ord, att han anser, att den nu 
ifrågavarande försäkringen icke kan lyckas, utan att försäkringen 
förenas med fackföreningarnas kassor.

Jag har emellertid haft åtskillig erfarenhet — och det är 
icke så många år sedan — huru det skulle kunna komma att 
se ut. Jag såg en gång vid ett arbetsföretag, där jag för öfrigt själf 
hade litet att rangera, att det var en arbetare, som en måndag 
blef utan vidare körd bort från sitt arbete utaf sina fackförenings- 
kamrater. Han fick icke lof att arbeta längre: han ingick näm
ligen icke i fackföreningen; och därför blef han bortkörd. Jag 
kan för min del icke finna annat, än att den mannen blef ofri
villigt arbetslös. Om det nu skulle hafva varit den förening, ur 
hvilkens kassa han skulle haft understöd, när han blef arbetslös, 
så undrar jag verkligen hur det skulle hafva gått, om han hade 
kommit till fackföreningen och sagt: jag är nu ofrivilligt arbets
lös, såsom herrarna veta; nu skall jag be att få hjälp af kassan. 
Tro herrarna verkligen, att det skulle hafva lyckats?

Jag såg en annan gång, att det var ett större antal arbe
tare, som kördes bort, från sitt arbete. De hörde till fackför
eningen, men de hade försummat att några veckor inbetala 
fackt öreningsafgifterna. Jag tycker i själf va verket, att detta 
var någonting märkvärdigt. Staten kör icke någon bort från 
arbete för att han ej erlagt sin skatt. Men icke desto mindre 
skedde det här något liknande. Dessa arbetare blefvo satta i 
lika predikament som dem, jag nyss talat om. Det skulle väl 
i alla fall vara bra egendomligt, om de verkligen skulle hafva 
fått något af en understödskassa, som varit förenad med den 
fackförening, som kört bort dem.

Det yttrades också af en annan kamrat inom utskottet, att 
han för sin del ville hafva det så ordnadt, att kassorna skulle 
blifva absolut fristående. Skulle man göra något, skulle staten 
taga det rent och fritt om hand, så att statens understödskassor 
icke på något sätt sammanblandades med fackföreningarnas 
kassor. Den talaren tillhörde majoriteten inom utskottet. n. ena 
sidan säger man, att, om man ansluter försäkringen till fack- 
för eningarnes kassor, kan man anslå precis så mycket man vill,
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och kostnaden behöfver då icke blifva så stor, tv hvad man 
anslår det anslår man, och därmed punkt. Det tycker jag dock 
är ett märkvärdigt tal. Ty om icke kassorna kunna honorera 
de förbindelser, som de utlofvat, hvilken skall då i sista hand 
stå för att alla försäkrade arbetarna, som blifvit arbetslösa, äfven 
skola få någonting? Är det meningen, att staten skall göra det 
till sist, eller huru hafva herrarna tänkt sig, att det skall bli, 
om man begränsar statens understöd till ett visst bestämdt an
slag ? Går man återigen den andra vägen, att staten utan vidare 
organiserar kassorna och helt och hållet sköter dem, då vet man 
otvifvelaktigt, hvem det är som skall betala. Då kommer man 
nog att få betala fullt ut. Det har sagts, att det icke skulle 
vara behöfligt att göra försäkringen obligatorisk, ty den skulle 
kunna räcka till ändå. Det betviflar jag verkligen. Är det icke 
tvärtom så, att om vi skola träffa ända ned och träffa alla lika, 
som behöfva det, så vet man ju icke på förhand, om en person 
försäkrar sig eller icke, och det sannolikaste är, tror jag, att han 
icke gör det. Då slipper staten eller kommunen icke undan att 
taga hand om honom, om han kommer i verklig nöd, utan 
måste understödja honom på annat sätt. Åtminstone för mig 
synes det klart, att skall man tillgripa försäkring mot arbets
löshet, måste försäkringen omfatta alla arbetare.

Vi hafva i motionen uppgift på hur ett dylikt förslag skulle 
ställa sig i England. Där beräknas kostnaden till 2 Va miljoner 
pund sterling eller 45 miljoner kronor. Nu har England 8 gånger 
så många invånare som Sverige. Men naturligtvis är industrien 
mycket starkare representerad i England än i Sverige, så att vi 
måste sänka siffran för Sverige och icke dividera med 8 utan 
med 10 eller till och med möjligen med ett något högre tal, så 
att kvoten blir något mindre. Vi tro ju dock alla, att industrien 
skall här i landet göra stora framsteg och Sverige blifva ett in
dustriland, och därför vore det nog icke olämpligt att räkna med 
]/io i förhållande till England.

Om man vidare undersöker, hvilka villkor skola vara före- 
skrifna för en dylik försäkring i England, så finner man, att 
hvarje arbetare där skall bidraga med 21/a pence för vecka samt 
staten och arbetsgifvaren hvardera likaledes med 2Va pence för 
vecka. Här har icke någon gång talats om, att arbetsgifvaren 
skulle lämna bidrag till kostnaden för försäkring. Det skulle 
emellertid vara intressant att få höra, huru motionären och ut
skottets majoritet tänkt sig i fråga om den saken. Jag går emel
lertid ut från, att, då det icke står någonting därom i motionen 
och då ej heller utlåtandet innerhåller något därom, att arbets- 
gifvarne skola lämna bidrag, staten väl finge äfven vidkännas 
den delen af kostnaden.

Vidare har det uppgifvits af herr Blomberg, att man
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fackföreningarne vid arbetslöshetsförsäkring brukar beräkna det Ana- utredning 
bidrag, som en arbetare erhåller till 1 krona, 1 krona 50 öre eller 
2 kronor om dagen, beroende på den tid han varit försäkrad. rige m
Om vi hålla oss till det mellersta af dessa belopp, 1 krona 50 (Forts.)
om dagen, så blir det för hvarje arbetare 9 kronor i veckan, och
då i England är föreslaget, att hvarje arbetare skulle erhålla 8 
shillings i veckan, skulle de engelska arbetarne sålunda få afse- 
värdt mindre bidrag än de svenska. Då tycker jag, att man
med säkerhet kan påstå, att när bidragen i England skulle blifva 
så mycket mindre och man icke här kan gifva mindre bidrag 
än hvad medlemmarne i de nuvarande föreningarne hafva samt 
det icke talats ett enda ord om att arbetsgifvarne skola lämna 
bidrag, så skall kostnaden hos oss helt säkert komma att uppgå 
till minst Vio af de utgifter man beräknar i England. Kostna
den skulle här i Sverige således uppgå till minst 472 miljoner 
kronor för år. Aro herrarne riktigt beredda att antaga detta 
förslag på rak arm, utan att den minsta utredning är gjord?
Man vet icke, huru många arbetslösa det verkligen finnes; man 
vet icke, huru det kommer att fungera. Man har icke angifvit 
någon annan riktlinje än att det skulle aflåtas en skrifvelse till 
Kungl. Maj:t och att Kungl. Maj:t sedermera skulle låta utreda 
allting äfven i fråga om huruvida arbetslösheten är förvållad 
eller oförvållad. Den skall betraktas såsom förvållad, då det är 
fråga om en arbetslös, som gått ut i strejk eller lockout. Huru 
länge skall arbetslösheten betraktas som förvållad efter strejk?
Det har ingen här sagt ett ord om. Det heter blott, att detta 
skola vi antaga och att man sedermera får veta, hvart det 
bär hän.

Nu sade någon — jag tror, att det var den näst siste tala
ren — att arbetslöshetsförsäkringen icke stode det minsta i vägen 
för lösningen af frågan om ålderdoms- och invaliditetspensione- 
ring. Nej, teoretiskt sedt gör den det icke. Om man blott hade 
obegränsade medel, kunde nog dessa olika slag af försäkringar 
införas samtidigt. Jag tror, att rätt många frukta för, att vi 
icke hafva ens tillräckliga medel att genomföra ålderdomspensio- 
neringen. Staten såväl som den enskilde får se till, att det nöd
vändigaste göres först. Den, som icke gör så, råkar mången 
gång synnerligen illa ut. Och hvad som i arbetarefrågan är det 
nödvändigaste är, att staten ingriper först vid sjukdomar och vid 
olycksfall. Det har ju också gjorts till en del, och det är me
ningen att göra det bättre; det tror jag, att vi alla äro ense om.
Men då är det märkvärdigt, att man icke kan vara ense om en 
annan sak, nämligen att det viktigaste därnäst är, att arbetarne 
erhålla hjälp på ålderdomen. Vi veta ju alla, att då en person 
blir ålderstigen han icke kan genom sitt arbete förtjäna så mycket, 
att han kan tillfredsställa lifvets oundgängliga behof, medan
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däremot unga och friska människor väl i all rimlighets namn 
kunna hafva någon anpassningsförmåga, och icke behöfva vara 
fastspikade på en viss ort eller i ett visst yrke. Jag har mången 
gång hört återvändande emigranter omtala sina erfarenheter från 
det land, hvarifrån de kommit, och det är ganska märkvärdigt 
att då få höra, att en person kan hafva arbetat i ett hälft tjog 
yrken på olika betalningsvillkor och att en arbetare kan hafva 
varit i olika anställningar tre, fyra ä fem gånger. Då svenskarne 
kunna göra detta i Amerika, förvånar det mig, att de icke kunna 
göra det i vårt land. Är det luften, som hindrar det, eller hvad 
är det som sätter den arbetande befolkningen i Amerika i en 
sådan ställning, att de drif vas att anpassa sig? Och misslyckas 
man där i ett fall, får man försöka sig på något annat. Om en 
arbetare i Amerika är anställd i ett yrke mot en dagspenning 
af tre dollars och detta arbete tager slut, så försöker han få ett 
lika väl aflönadt arbete på annat håll, men om han icke kan få 
det, så tager han ett annat för två dollars om dagen. Här har 
också omnämnts, att vi icke kunna bereda arbete å jordbruket 
om vintern. Det har sagts, att jordbruket är ett säsongarbete. 
Ja, nog är det ett säsongarbete, därigenom att man får sköta 
olika saker på olika årstider. Det går icke att så och skörda 
på vintern, men därför afstannar ej arbetet om vintern. Jag tror 
också, att man får tänka sig saken så, att om alla säsongarbe
tare skola skyddas genom en dylik försäkring, så lärer väl nästan 
hvar och en, som arbetar i ett säsongyrke, komma med, och 
det lärer väl icke göra kostnaden mindre. Men det har sagts, 
att man icke skall tillgripa den åtgärden, och då är det icke 
värdt att tala därom att jordbruket är ett säsongarbete, ty det 
inverkar icke på saken.

För öfrigt är det märkvärdigt, att det är så föga betonadt, 
att kommunen ändock är närmast att göra något för de arbe
tare, som äro bosatta inom dess område. Kommunen kan helt 
säkert i praktiskt hänseende anordna saken på ett bättre sätt än 
hvad staten kan göra. Och jag beklagar, att en annan motion, 
som det utskott jag har äran tillhöra, har att behandla, icke 
framlagts på samma gång som denna motion, tv då hade otvif
velaktigt äfven vi reservanter kunnat påvisa, att vi ville göra 
något i den riktningen, och att det icke blott är ord som vi 
komma med.

Det talas också mycket om, att när en arbetare vore i behof 
af hjälp, så borde han också få hjälp, ty annars ginge han under. 
Det är sant; vi hafva också hyllat den satsen. Vi hafva inga 
stenhjärtan, men vi undra, hvilken hjälp som är den bästa för 
honom, att få arbete eller den ifrågavarande försäkringen, som 
i grund och botten är en statsallmosa.

Jag tror, att denna motion och själfva försäkringsfrågan nog
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beböfver ligga till sig eu smula. Man behöfver först utreda en Ang. utredning 
del saker. Man behöfver hafva klart för sig, huru stor arbets- 
lösheten är i vårt land, och det skulle icke alls skada, om man °‘rige m m 
finge klart för sig, huru man skulle definiera förvållad och oför- (Forts.) 
vållad arbetslöshet, så att man kunde bedöma hvad man verkligen 
kunde göra. Jag tror också, att när man vill företaga en så 
vidtgående reform som denna, man bör hafva skarpa riktlinjer, 
klarhet om medlen och det sätt, på hvilket man kan framkomma, 
så att man verkligen kan öfverblicka, hvarthän förslaget leder 
och hvilka ekonomiska följder det har.

Jag skulle icke här så starkt hålla på den ekonomiska sidan 
af saken, om det gällde blott 10,000 kronor eller 100,000 kronor.
Men man kan ju icke uppgifva till hvilket belopp kostnaderna 
för en sådan försäkring skulle uppgå. Därför tror jag, att det 
icke är precis obefogadt, då vi reservanter sagt, att vi måste 
dröja något litet, medan man utreder saken bättre, så att man 
får tillgodogöra sig erfarenheten från andra länder och hvad 
man där kommit till för resultat. Ty nog måste man medgifva, 
att saken för närvarande står på försökets stadium. Framför allt 
måste jag säga, att uppgiften om, hvad arbetslöshetsförsäkring 
beräknats skola kosta i England, gjorde mig ytterst betänksam.
Men det kan hända, att detta belopp icke inverkar på herrarne.
Man kan ej heller komma från den saken, att ålderdoms- och 
invaliditetspensionering just är det stora mål, som jag tror, att 
vi böra anstränga oss till det yttersta för att ekonomiskt kunna 
lösa. Därför vill jag fråga, om man nu här binder sig för åt
skilliga miljoner, huru man då skall få medel att lösa den andra 
frågan, och vi äro väl alla ense om, att den bör lösas ju förr 
dess hellre.

Jag hade visserligen mycket att tillägga, om jag skulle 
replikera alla de ärade talare, som gjort anfall på reservationen, 
men tiden är ju långt liden, och jag tror det är alldeles till
räckligt, som är yttradt i detta fall, och att det mycket väl 
motiverar, hvad vi kommit till i vår reservation.

På grund häraf, herr talman, ber jag att få yrka afslag på 
utskottets hemställan och bifall till reservationen.

Herr Widén: Herr talman, mina herrar! Jag skall försöka 
fatta mig kort, och jag vill äfven söka hålla detta mitt löfte 
bättre än den siste ärade talaren gjorde.

Efter den långa diskussion, som förekom i denna fråga i 
fjol och den stora majoritet, som då blef för bifall till utskot
tets då föreliggande förslag, som gick ut på detsamma som ut
skottets förslag i år, hade jag knappast trott, att det skulle bli 
en så vidlyftig diskussion denna gång. Jag hade för min del 
icke heller tänkt uppträda, men den diskussion, som nu ägt rum,
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Ång. utredning har föranledt mig att begära ordet. Jag skall nu icke kasta mig 
löshet** TSre- Pa nagra detaljer, utan endast framhålla några allmänna syn-

rige m. m. punkter, som dock synas mig afgörande i denna fråga.
(Forts.) Jag skall då till en början tillåta mig erinra om fattig-

vårdskongressen år 1906 — den är redan förut vidrörd här i 
diskussionen; men då denna kongress, i hvilken jag deltog — 
jag satt som det torde vara bekant som ordförande — synes mig 
för frågans utveckling haft en ganska stor betydelse, kan jag ej 
underlåta att ytterligare erinra om den. Vid den kongressen var 
frågan om arbetslösheten och om försäkring däremot uppställd, 
och kongressen beslöt utan meningsskiljaktighet en skrifvelse till 
Kungl. Maj:t med begäran om utredning rörande dylik försäk
ring. Jag vill erinra om detta, icke därför att jag menar, att 
denna kongress’ beslut skulle vara afgörande för Andra kam
marens beslut i dag; men för att visa, att denna fråga icke är 
ny, utan inom mycket vida kretsar af socialt intresserade i vårt 
land stått på dagordningen ganska länge. Det är därför ange
läget, att någorlunda snart komma från tal till handling i frå
gan, att icke förhala tiden utan åtminstone låta den utredning, 
som en gång måste ske, i tid påbörjas. Arbetslösheten är dock 
i alla fall — det erkännes äfven af reservanterna och väl af 
alla — ett odisputabelt faktum, som i mer eller mindre omfatt
ning städse kommer igen. Det är icke sagdt, att den är per
manent på det sätt, att den återkommer inom samma yrken och 
på samma platser år efter år, men den återkommer dock. Med 
den industrialismens tillväxt, som vi heller icke kunna undgå, 
är det nog gifvet, att arbetslösheten blir större och större, fast 
utvecklingen naturligtvis går i vissa kurvor. Det är därför, en
ligt mitt förmenande, angeläget att se till, hvad man kan göra 
för att åtminstone afhjälpa så mycket man kan af detta sam- 
hällsonda — bort får man det nog aldrig.

Nu peka reservanterna på andra medel i stället för för
säkring. Det finns icke något annat fel i detta deras resone
mang än det, att de anse, att dessa medel skola kunna sättas 
i stället för hvad som här ifrågasattes. De hänvisa sålunda till 
arbetsför medling en. Ja, den är visst en institution, som skall 
hjälpa allt mer och mer att råda bot på arbetslösheten; och 
speciellt bör arbetsförmedlingen vara till gagn i det afseendet, 
att den underlättar utväxling af arbetskraft mellan de olika yr
kena, något som är mycket svårt att i erforderlig grad åstad
komma. Arbetsförmedlingen skall hjälpa oss till detta och an
nat mera, och detta mera ju mera den utvecklas. Men arbets
lösheten lär nog icke kunna afhjälpas allenast härigenom; det 
visar erfarenheten från de länder, som ha haft arbetsförmedlin
gen längre än vi; och det skall nog visa sig äfven hos oss.

Vidare visar man på kommunerna. Man säger nu, att det
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icke så mycket gäller att ordna s. k. nödhjälpsarbeten, utan att 
kommunerna skola ingripa reglerande på arbetsmarknaden, så att 
man afpassar särskild! de kommunala och öfver hufvud taget 
offentliga arbeten, efter den större eller mindre tillgången på 
arbetskraft, allt efter antalet af dem, som behöfva arbete. Ja 
väl, allt detta är bra, men i hnr stor omfattning tro verkligen 
herrarne, att kommunerna skola kunna vara i stånd att göra 
något af betydelse i detta stycke? Äfven om det skulle kunna 
ske i någon större omfattning — hvilket jag för min del icke 
tror på och som heller ingen visat vara möjligt — få vi väl i 
alla fall betänka, att hvad som kostar kommunerna, det kostar 
äfven det allmänna; staten och kommunerna äro icke några 
fullkomligt fristående och af hvarandra oberoende institutioner; 
saken är icke hjälpt med, att man kastar dessa kostnader på 
kommunerna. Kostnaderna kännas nog, hvem som utgifver dem, 
det veta vi alltför väl — äfven af staten. Hvart det kan bära, 
utpekas rätt tydligt genom den motion, som i år förut behand
lats angående statsanslag på miljoner för att utlämnas såsom 
lån åt kommunerna just för ifrågavarande ändamål. Denna mo
tion gick ju icke igenom, men därest icke något göres för att 
afhjälpa arbetslösheten, kommer den nog igen, och man vet 
icke, om den ej kan gå igenom till slut. Att hänvisa på kom
munernas ingripande hjälper nog icke, det blir utgifter som ut
gifter, vare sig de bestridas af staten eller kommunerna. Det 
är för öfrigt betecknande nog, att, då nämnda motion afslogs, 
man hänvisade till Andra kammarens beslut i fjol, såsom här 
redan förut blifvit framhållet. Det är dock icke så alldeles be
tydelselöst, att Riksdagen såsom skäl för afslag på ifrågavarande 
framställning om anslag hänvisat på, att en ordnad arbetslös
hetsförsäkring, om vi en gång komma därhän, skall kunna mota 
de missförhållanden, som man med sagda motion ville bota.

Det är enligt min uppfattning klart, att den väg, som man 
i fråga om arbetslöshetsförsäkringen bör gå, är den — jag sade 
detta i fjol, och jag måste upprepa det nu i år — att man söker 
underlätta arbetarnes egna själfhjälpsförsök. Man kan tvista om 
det sätt, hvarpå detta kan och bör ske, men enligt mitt förme
nande är det dock vägen. Dels är arbetarnes egen hjälp rent 
ekonomiskt visst icke att förakta, dels beredes på detta sätt 
lättast den nödvändiga kontrollen öfver att hjälpen verkligen 
kommer dem till godo, som äro däraf förtjänta. Det är enligt 
min mening den yppersta kontroll, som man i detta fall kan få, 
den, som utöfvas af arbetarne själfva.

Man har här sökt framhålla — och den siste talaren gjorde 
sig all möda i den vägen — huru svårt det är att anordna en 
rationell arbetslöshetsförsäkring. Ja det är svårt, det erkännes 
villigt. Men om vi skulle följa den siste talaren, så skulle vi
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nog kunna få det lika omöjligt att ordna någon socialförsäkring 
af vare sig det ena eller andra slaget; vi skulle hvarken haft 
någon sjukförsäkring eller olycksfallsförsäkring ock ej heller få 
någon ålderdoms- och invaliditetsförsäkring. Alla dylika för
säkringar äro svåra att anordna. Han framhöll eftertryckligt 
för oss att det också fordras penningar. Ja, det är sant. Men 
månne icke dessa penningar fås tillbaka på annat håll? Just 
därför att denna sak är svår, kanske svårare än de andra, är det 
emellertid af nöden att i tid börja med att utreda frågan. Den 
siste talaren förmenar sig nog hafva i dag förebragt en utred
ning; men icke kan man kalla hvad han sade för en utredning? 
En utredning, där det verkliga materialet saknas, kan ju icke 
hafva något värde. Det är detta material, som under utred
ningen först måste samlas för att sedan bearbetas; och först när 
vi ha det liggande framför oss, kunna vi få ett verkligt omdöme 
i frågan.

Nu säges också, att vi i främsta rummet böra arbeta på att 
genomföra ålderdoms- och invaliditetsförsäkring. Ja, det är äfven 
enligt min mening synnerligen angeläget, att vi med all kraft 
kasta oss på den frågans lösning. Och vi ha ju också kommit 
längre med den saken än med den nu förevarande, hvarför det 
är att hoppas, att den skall komma fram åtskilligt förr. Det 
skulle emellertid alls icke skada, utan tvärtom vara ganska nyt
tigt, om man samtidigt eller nära nog samtidigt därmed kunde få 
äfven den nu föreliggande frågan utredd, så att man blefve i 
tillfälle att bedöma, hvad det ena som det andra förslaget kräfver 
af oss. I hvarje fall synes det mig vara på tiden, att denna 
fråga får gå till utredning. Och tron mig, mina herrar, det är 
verkligen ett samhällsviktigt arbete, som vi taga före i och med 
en sådan utredning. Det är min fulla öfvertygelse, att vi där
med gagna samhällets hälsa och trefnad bra mycket mera, än 
om vi af ekonomiska eller andra här anförda skäl — så sam
hällsbevarande de än synas -— afslå begäran om en dylik ut
redning.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr Persson i Tällberg: Herr talman! Efter den siste
talarens anförande, i hvilket jag helt och hållet vill instämma, 
kan jag fatta mig mycket kort. Det är visserligen sant, att man 
i känslan af de afsevärda svårigheter, som komma att yppa sig 
såväl vid en utredning som vid en eventuell lösning af denna 
fråga, kan känna sig betänksam, men, mina herrar, när det här 
gäller att söka afhjälpa ett samhällsondt, och att undanröja en 
fara, när det gäller att söka lindra nöd bland svenska med
borgare, ha vi icke rätt att låta afskräcka oss af svårigheter, 
utan tvärtom böra just dessa egga oss att gripa verket an med
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förtröstan och hopp om framgång. Denna fråga är icke en liten Ay- utredning
fråga, utan — såsom den siste talaren framhöll — en mycket r1°.r°nft arb3t3' , 6 ’ , .... ~ J losheten i Sve-stor och viktig samhallstråga. m. m_

Jag kan, som sagdt, instämma i den föregående talarens (Forts.) 
anförande, och jag har egentligen begärt ordet för att tillkänna
gifva, att herr Olsson i Kullenbergstorp icke förde alla landtmän- 
nens talan i denna kammare, åtminstone förde han icke min 
talan. Jag måste nämligen taga bestämdt afstånd från den oför
ståelse för arbetarklassen, som han här i sitt anförande ådaga- 
lade. Jag tror, att det är af vikt att vi söka sätta oss in i arbe- 
tarnes förhållanden i alla afseenden. Äfven om vi i många fall icke 
kunna gilla deras framträdande, är det dock vår skyldighet att 
visa förståelse för arbetarklassen och såvidt möjligt söka ingripa 
ordnande och reglerande på hithörande område, ty det gäller 
dock här något, som måste intressera oss alla.

Jag vill alltså uttala min lifliga önskan om att åtminstone 
denna kammare måtte i detta fall visa förståelse för den sak, 
det här gäller, och sålunda ansluta sig till utskottets hemställan, 
till hvilken jag, herr talman, nu anhåller att få yrka bifall.

Herr Vennersten: Jag vill endast tillkännagifva, att jag 
uti denna fråga intager samma ståndpunkt, som då frågan här 
senast var före. Jag kan icke finna annat, än att de båda senaste 
ärade talarne ha fullkomligt rätt, då de säga att det här gäller 
en samhällsangelägenhet af den art, att vi böra ställa oss för
stående gent emot densamma. Hvad de ärade reservanternas 
inlägg beträffar, kan jag för min del icke fatta detta så, att re
servanterna skulle vilja ställa sig oförstående till frågan, utan 
jag tycker mig hos dem finna ett tillmötesgående värdt att taga 
vara på, ehuru jag saknar den slutsats, som de enligt mitt för
menande bort ha dragit af sin motivering.

Jag ber att helt kort få yrka bifall till utskottets hem
ställan.

Härmed var öfverläggningen slutad. I öfverensstämmelse 
med de därunder gjorda yrkandena framställde herr talmannen 
propositioner först på bifall till utskottets hemställan och vidare 
på afslag å såväl utskottets hemställan som den i ämnet väckta 
motionen; och fann herr talmannen den förstnämnda propositio
nen vara med öfvervägande ja besvarad. Votering begärdes 
likväl, i anledning hvaraf nu uppsattes, justerades och anslogs 
följande omröstningsproposition:

Den, som vill, att kammaren bifaller fjärde tillfälliga ut
skottets hemställan i utskottets förevarande utlåtande, nr 32, röstar

Ja;
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Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har kammaren afslagit såväl utskottets berörda 
hemställan som den i ämnet väckta motionen.

Voteringen utvisade 117 ja mot 75 nej, hvadan kamma
ren bifallit utskottets hemställan.

Jämlikt 63 § riksdagsordningen skulle detta beslut genom 
utdrag af protokollet delgifvas Första kammaren.

Som tiden nu var långt framskriden, beslöt kammaren, på 
hemställan af herr talmannen, att uppskjuta handläggningen af 
öfriga på föredragningslistan förekommande ärenden till kl. 7 
e. m., då detta sammanträde enligt utfärdadt anslag komme att 
fortsättas.

Härefter åtskildes kammarens ledamöter kl. 4,24 e. m.

In fidem 
Per Cronvall.
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Onsdagen den 20 april.

Kl. 7 e. m.
i

Fortsattes det på förmiddagen började sammantädet.

§ 1.

Föredrogs Andra kammarens första tillfälliga utskotts ut
låtande, nr 33, rörande herr Sandquists motion om skrifvelse 
till Kungl. Maj:t angående skolungdomens fostran till sparsamhet.

Utskottets hemställan bifölls; och skulle jämlikt 63 § riks
dagsordningen detta beslut genom utdrag af protokollet delgifvas 
Första kammaren.

§ 2.

Vid föredragning härpå af statsutskottets utlåtande nr 36, 
i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående anslag för 
uppvärmningsanordningar i vissa institutionsbyggnader vid uni
versitetet i Lund, blef utskottets hemställan af kammaren bifallen.

§ 3.
Till afgörande förelåg nu statsutskottets utlåtande nr 37, Ån9- anordnande 

i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående anslag för a{ 
anordnande af undervisning i epidemiologi åt medicine kan- 
didater. kandidater.

I en den 25 sistlidne februari till Riksdagen aflåten, till 
statsutskottets förberedande behandling öfverlämnad proposition, 
nr 121, hade Kung]. Maj:t under åberopande af bilagdt utdrag 
af protokollet öfver ecklesiastikärenden samma dag föreslagit 
Riksdagen att, för anordnande vid epidemisjukhusen i Stock
holm, Göteborg, Malmö och Uppsala af klinisk undervisning i 
epidemiologi åt medicine kandidater, på extra stat för år 1911 
anvisa ett anslag af 6,000 kronor, att användas enligt af Kungl.
Maj:t meddelade bestämmelser.

Utskottet hemställde, att Riksdagen måtte för anordnande 
vid epidemisjukhusen i Stockholm, Malmö och Uppsala af kli-
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Ang. anordnande nisk undervisning i epidemiologi åt medicine kandidater, på 
af undervåning extra stat för år 1911 anvisa ett anslag af 4,880 kronor, att an- 
'^Mänf vändas enligt af Kungl. Maj:t meddelade bestämmelser. 

kandidatZ. Efter föredragning af utskottets hemställan gaf herr tal
ports.) mannen på begäran ordet till

Chefen för ecklesiastikdepartementet, herr statsrådet L i nd- 
ström, som anförde: Herr talman, mina herrar! Den fråga,
som det här gäller, är frågan om anordnande af undervisning 
uti de epidemiska sjukdomarnas igenkännande och behandling.

Det har nu med vår läkareutbildning förut varit på det 
viset, att man väl mycket har litat till studierna på studerkam
maren och kanske icke i tillräcklig mån tillmätt betydelse åt 
den praktiska tjänstgöringen. Uti dessa afseenden har under 
senare tider försiggått en omläggning af de medicinska studierna 
i den riktningen, att man har velat, att de blifvande läkarne 
skola i högre grad, än förut varit fallet, genom egen direkt 
iakttagelse få kännedom om sjukdomarnas natur och sättet 
för deras botande.

Emellertid finnes det ännu en lucka i vår läkareutbild
ning. Det är nämligen så, att det kan hända, att en stor 
mängd läkare komma ut i det praktiska lifvet utan att hafva 
någon erfarenhet om hvad vi kalla de epidemiska sjukdomarne. 
Det kan sålunda hända, att en läkare kommer ut i själfständig 
praktik utan att hafva sett ett difterifall eller ett fall af skar
lakansfeber och, hvad värre är, utan att hafva varit med om 
huru ett sådant fall skall behandlas.

Det är för att råda hot på denna brist uti vår läkarebild
ning, som Kungl. Maj :t nu har väckt förslag om införande 
af obligatorisk praktisk undervisning rörande de epidemiska 
sjukdomarna. En sådan undervisning är svår att anordna af 
det skälet, att de anstalter, där det kan finnas lämpligt un
dervisningsmaterial, i hufvudsak äro af kommunal natur. För
denskull hafva vi måst knyta förbindelse med kommuner, där 
det finnes större epidemiska sjukhus, i syfte att förmå dem att 
upplåta dessa sina sjukhus för undervisningsändamål af ifråga
varande art.

Kungl. Maj: t har nu föreslagit, att sådan undervisning 
skall anordnas vid epidemisjukhusen i Stockholm, Göteborg, 
Malmö och Uppsala; och för det ändamålet har Kungl. Maj: t 
äskat ett anslag af 6,000 kronor. Utskottet har i det hela 
godkänt Kungl. Maj: ts tankegång och varit med om hela sa
ken, men har gjort den afvikelsen från Kungl. Maj :ts förslag, 
att utskottet ur detsamma har eliminerat bort den föreslagna 
undervisningen vid sjukhuset i Göteborg, samt af den anled
ningen nedsatt den äskade anslagssumman med 1,100 kronor.
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Det är således skillnaden mellan Kungl. Maj: ts och utskottets 
förslag, att Kungl. Maj: t vill, att undervisningen skall anordnas 
vid fyra sjukhus och att härför skall anvisas ett anslag af 
6,000 kronor, under det att utskottet vill, att denna undervis
ning skall anordnas vid tre sjukhus och att anslaget skall bli 
1,100 kronor mindre.

Nu har utskottet resonerat på det här sättet: det utgår 
årligen icke mer än sextio å åttio läkare; och för detta antal 
läkarekandidater kan man godt få rum vid de tre sjukhu
sen i Stockholm, Malmö och Uppsala. Däri har utskottet utan 
tvifvel rätt, att nog kan man där plocka in dem och undervisa 
dem, allt dock under förutsättning, att dessa epidemisjukhus 
vore jämnt och konstant belagda med de sjukdomsformer, hvar
om nu är fråga. Men nu är förhållandet det, hvilket herrarna 
veta likaväl som jag, att de epidemiska sjukdomarne ej upp
träda så där jämnt och konstant, utan de uppträda sporadiskt 
och ryckvis. Det kan därför hända, att man vid ett af sjuk
husen, t. ex. i Stockholm, icke har de sjukdomsformer repre
senterade, som behöfvas för undervisningen, men att sådana 
finnas i Göteborg. Då man således icke vet något i detta af
seende, ansåg jag, att det vore riktigast att här taga med alla 
fyra sjukhusen; ty därigenom hade man större sannolikhet 
för att man vid hvarje gifvet tillfälle skulle hafva sådana sjuk
domsformer inne på sjukhusen, att man kunde hafva undervis
ningsmaterial åt de medicine kandidaterna.

Jag medger, att jag själf varit inne på alldeles samma 
tankegång som utskottet, nämligen att det kunde vara nog med 
tre sjukhus; men så tänkte jag, att om man ginge på den bo
gen, skulle det kunna hända, att i ett visst fall det icke funnes 
tillräckligt med undervisningsmaterial, och då skulle man komma 
och säga om ecklesiastikministern, att det här har han skött 
bra illa. Jag tyckte därför icke, att jag ville taga det ansvaret 
på mig, utan jag ville, att det skulle vara så stor sannolikhet 
som möjligt för att man alltid skulle hafva undervisningsma
terial åt de medicine studerande.

Hvad som styrkte mig i den uppfattningen var, att skill
naden blott skulle bli 1,100 kronor, en summa, som ju spelar 
en mycket liten roll, då det gäller en så viktig sak som denna. 
Men när jag riktigt tänkte efter, så fann jag, att denna skill
nad på 1,100 kronor blott är nominell, och att det endast 
är f undantagsfall, som, äfven med undervisningskurser an
ordnade på fyra ställen, 6,000 kronor behöfva gå åt. Ty tar 
man Göteborgssjukhuset med, så bli afgifterna för kandida
terna vid de andra sjukhusen mindre; och i realiteten, under 
normala förhållanden, kommer nog differensen icke att uppgå 
till mer än 3 å 400 kronor. Jag tänkte då, alt, när det gäller
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att af hjälpa en så väsentlig brist i vår svenska läkareutbild
ning, jag, i hvad på mig ankommer, skulle söka ordna saken 
på ett sådant sätt, att man kunde hafva så stor sannolikhet 
som möjligt för att hjälpen blir effektiv; och det var därför 
som jag tillstyrkte Kungl. Maj: t att framlägga propositionen 
i den form som den nu har, och det är därför som jag nu 
vördsamt anhåller, att kammaren ville taga Kungl. Maj :ts för
slag.

Vidare yttrade:
Herr Zetterstrand: Herr talman! Jag skall be att få

yrka bifall till Kungl. Maj:ts förslag.

Herr Rydén: Herr talman! Det uppslag, som herr stats
rådet och chefen för ecklesiastikdepartementet här har funnit, 
måste jag för min del beteckna såsom synnerligen godt och 
för staten gynnsamt. Det är icke tu tal om att den öfverens
kommelse, som här är preliminärt uppgjord med de städer, 
vid hvilkas epidemiska sjukhus denna undervisning skulle an
ordnas, är för staten synnerligen fördelaktig — och, jag vågar 
tillägga, äfven billig; ty det är ju icke mera det kommer att utgå 
från statsverket än 2,000 kronor i Stockholm och högst 1,440 
kronor å hvar och en af de öfriga platserna.

För min personliga del kan jag icke heller under några 
omständigheter vara med om att lägga något band på den 
medicinska forskningen och på den medicinska utbildningen, 
utan jag vill, att dessa i hvarje särskildt fall fullt och rikligt 
skola få hvad de behöfva. Jag har därför naturligtvis endast 
med synnerlig tillfredsställelse tagit del af det goda uppslag, 
som här framkommit. Men då vi inom statsutskottet granskade 
detta ärende, funno vi af hela den här förebragta utredningen, 
att hela planen från början gick ut på att man skulle anordna 
sådan undervisning vid 3 af rikets större epidemisjukhus, näm
ligen vid dem i Stockholm, Göteborg och Malmö; och såvidt 
jag kan förstå, var det först i december månad förra året en 
förändring i frågans läge inträdde. Först då, sedan förbere
dande uppgörelser voro gjorda med dessa 3 städer, int åffade 
det, att Uppsala medicinska fakultet fann, att Uppsalaintresset 
här hade blifvit tillbakasatt eller, rättare sagdt, att Uppsala- 
borna icke hade hållit sig framme i hd; och därför ingingo 
de till Kungl. Maj: t med en framställning, att äfven Upphala, 
måtte få vara med vid anordnandet af denna undervisning.

Nu är det faktiskt så, som herr ecklesiastikministern 
nämnde, att statistiken visar, att det varit något öfver 60 lä
kare, som ufbildas per år, och att maximisiffran har varit 
80. Om vi nu anordna denna epidemiologiska undervisning



på 3 platser, så medför detta utrymme för 96 kandidater; och 
då högsta antalet utbildade läkare hittills varit 80, så måste 
utskottet ovillkorligen göra den reflexionen, att det är obehöf- 
ligt att anordna platser för 120 kandidater, då det kan räcka 
med platser för 96.

Vidare, då man inom utskottet var ense om att en till
fredsställande motivering icke vore lämnad för anordnande af 
denna undervisning på mer än 3 platser, så var frågan blott: 
på hvilka 3 platser bör denna epidemiologiska undervisning 
anordnas? Ja, i Stockholm helt naturligt därför, att där finnes 
Karolinska Institutet, och i Malmö lika naturligt, därför att 
Lund ligger så nära Malmö och därför lätt kan tillgodogöra sig 
den undervisning, som där gifves. Men så var det fråga om, 
huruvida den tredje platsen skulle vara Göteborg eller Uppsala. 
Då resonerade vi i utskottet som så, att i Uppsala hade man 
en medicinsk fakultet, men i Göteborg hade man icke någon 
sådan medicinsk ^bildningsanstalt. Därför tillstyrkte vi natur
ligtvis, att denna undervisning skulle äga rum i Stockholm, 
Malmö och Uppsala. På det sättet kom Göteborg att strykas 
bort. Jag vill ännu en gång betona, att denna fråga blifvit be
handlad i utskottet och på afdelningen, som gjorde upp för
slaget, med all den välvilja, som tänkas kan; men vi ansågo 
icke utredningen gifva vid handen, att det behöfdes mera än tre 
af de af Kungl. Maj: t föreslagna fyra undervisningsplatserna.

Nu har herr statsrådet här sagt, att det icke alltid före
kommer just epidemier af den art på dessa platser, att de me
dicine kandidaterna skulle komma att få den nytta af den nya 
anordningen, som därmed vore afsedd, hvarför man borde för
säkra sig om ett större antal studieplatser. Detta resone
mang kan jag icke bestrida på något sätt, men af den utredning, 
som förelegat till statsutskottets pröfning, har detta icke blifvit 
visadt, och det kan ju för öfrigt inträffa, att, om hvarje kurs 
räcker en månad för hvarje medicine kandidat och om en kan
didat i förväg abonnerat t. ex. plats under oktober månad 
på sjukhus i Stockholm, det under den månaden icke finnes 
någon epidemi i Stockholm — och det är ej säkert, att någon 
sådan förekommer i Uppsala, Göteborg och Malmö heller.

Jag vill i detta sammanhang utveckla en synpunkt, som 
föresväfvat mig vid behandlingen af denna fråga: Skulle man 
icke i viss man kunna ytterligare lossa på banden i någon 
mån? Vi ha ju i år haft en stor och märklig nervfeberepidemi 
i Karlskrona. Jag ber då att få framkasta den tanken: Skulle 
det möjligen icke vara en lämplig form för ifrågavarande un
dervisnings ordnande, att man både ett anslag att tillgå för 
att sätta medicine kandidater i tillfälle att resa till platser, 
där epidemi utbrutit, och skaffa sig erfarenhet i epidemiens
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bekämpande? Vore det icke bra att anordna detta sida vid 
sida med den fasta undervisningen vid vissa sjukhus?

Som jag nyss yttrade, har jag icke förr än nu haft den 
af herr statsrådet nu lämnade utredningen att tillgå, och äf
ven nu synes herr statsrådets utredning är icke alldeles till
fredsställande, då det gäller att bevisa, att det behöfves under
visning på mer än tre platser. Emellertid hör jag, att min ärade 
vän, d:r Kjellberg, anhåller om ordet, och jag hoppas att han 
skall utfylla den brist på utredning, som medicinalstyrelsens 
utlåtande ovedersägligen lider af, och framkomma med de skäl, 
som ytterligare kunna behöfvas, för att man skall kunna känna 
sig öfvertyagd om, att utskottets hemställan icke bör bifallas.

Jag ber på förhand få säga, att jag icke har någonting 
alls emot, att Kungl. Maj :ts förslag bifalles, ty de 1,100 kro
norna spela ingen roll, när det Agäller en sådan viktig angelä
genhet som medicinsk utbildning. Kan man dock icke anföra 
starka skäl för fyra platser, anser jag, att utskottet fortfarande 
har fog för sin uppfattning af frågan.

För ögonblicket yrkar jag bifall till utskottets hemställan, 
så får jag höra, hvad herr Kjellberg kan ha att anföra.

Herr Kjellberg: Herr talman! Jag måste erkänan, att
den föregående ärade talarens anförande var välvilligt både 
till innehåll och form, och jag vågar hoppas, att trots det gjorda 
afslagsyrkandet och trots ett enhälligt statsutskott denna kam
mare i alla fall skall understödja Kungl. Maj ds förslag.

När man läser statsutskottets utlåtande, förvånar man sig 
öfver, att en synnerligen viktig punkt i departementschefens 
framställning icke blifvit af utskottet beaktad. När man, så
som också herr Rydén nyss gjorde, räknar med 96 platser 
per år för omkring 60 medicine kandidater och finner plats
antalet tillräckligt, så tänker man icke på (hvad just herr stats
rådet framhållit), hur växlande till sin frekvens dessa farsots- 
sjukdomar äro, om hvilka nu ändtligen undervisning skall 
komma atL meddelas de blifvande läkarna.

Till belysande af dessa växlingar skall jag utan att ingå 
i några detaljer be att få fästa kammarens uppmärksamhet 
på några siffror från epidemisjukhusen i Stockholm, Uppsala, 
Malmö och Göteborg för de sju åren 1901—07. Man kunde 
emellertid såsom den föregående talaren till en början taga 
upp till skärskådande den frågan, huruvida man icke skulle 
kunna nöja sig med tre epidemisjukhus för denna undervis
ning, men därvid taga Göteborg i stället för Uppsala, hvars 
epidemisjukhus först betydligt senare än de tre Övriga städer
nas, såsom herr Rydén anmärkte, kommit i fråga för under
visning.



Men då det i Uppsala finnes en medicinsk fakultet och 
ett epidemisjukhus med en ganska stor beläggningssiffra, så 
är det i hög grad önskvärdt, att undervisning om farsotssjuk- 
domar anordnas på denna plats, där medicine kandidater fin
nas till hands för utnyttjandet af tillgången på undervisnings
material. Å andra sidan har Göteborgs epidemisjukhus en be
tydligt större beläggningssiffra än det i Uppsala. Tar jag me- 
delsiffrau för sjuårsperioden 1901—07 för epidemisjukhusen i 
de fyra städerna Stockholm, Uppsala, Malmö och Göteborg, 
så finner jag, att antalet patienter per år utgjorde för Stock
holm 2,738, Uppsala 500, Malmö 527 och Göteborg 805. För 
de två sista åren, 1908 och 1909, har jag ej kunnat skaffa exakta 
siffror, men jag har beräknat, att medelsiffran för de sista 
nio åren i Uppsala närmar sig 900.

När man tar en sådan medelsiffra, är det att märka, att 
den icke säger mycket i afseende å farsots-sjukdomarnas fre
kvens vid olika tillfällen, därför att denna växlar så oerhördt. 
Så är under den nämnda sjuårsperioden för Stockholm minimi- 
siffran 1,569 (år 1902) och maximisiffran 3,831 (år 1905), så
lunda 2i/2 gånger så stor. I Uppsala varierade antalet patien
ter ifrån 76 (år 1902) till 1,217 (år 1906), för Malmö ha vi 
siffrorna 362 (år 1902) och 687 (år 1904), alltså det dubbla un
gefär, och i Göoteborg ha vi maximum år 1902 med siffran 
1,176 och minimum år 1904 med siffran 519, sålunda äfven här 
ungefär det dubbla. Det är nu en sak, som jag särskildt vill 
fästa herz Rydéns uppmärksamhet på, nämligen att dessa va
riationer icke gå, som man kanske skulle kunna tro, lika öf
ver hela riket. Så hade man år 1902 sjuårsperiodens minimum 
för de tre städerna Stockholm, Uppsala och Malmö, under det 
att i Göteborg maximum under sjuårsperioden inföll just samma 
år. Sålunda kunna vi icke alls jämföra epidemisjukhusen med 
öfriga sjukhus, där ju, såsom vi veta, patienterna ofta få vänta 
på plats kortare eller längre tid och där beläggningssiffran 
är konstant, under det att den på epidemisjukhus är i högsta 
grad varierande. Man bör sannerligen icke låta det rikhaltiga 
material, som finns i en stor stad som Göteborg, gå förloradt 
för den medicinska undervisningen. Herr statsrådet har redan 
framhållit den slöra betydelsen af, att våra läkarekandidater 
må få alla tillfällen till att utbilda sig på detta område, och 
jag antar, att hvarje medlem af kammaren häri är ense med 
departementschefen. Det förslag, herr Rydén för en stund se
dan bragte på tal, nämligen alt vid utbrytande epidemier skicka 
ut ett antal medicine kandidater, är något i högsta grad osä
kert, bland annat därför att det ofta är svårt att rycka kandi
daterna loss från deras tjänstgöring vid de olika sjukhus, där 
de för tillfället äro organiskt infogade.
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Slutligen är det gifvet, såsom också blifvit framhållet, 
att i Göteborg såsom hamnstad oftare inträffa fall af smitto- 
samma sjukdomar, som relativt sällan uppträda på andra ställen, 
exempelvis smittkoppor och andra farsoter, som förekomma i 
Göteborg oftare på grund däraf, att besättningar på till dess 
hamn ankommande fartyg blifva intagna på sjukhuset.

Med de siffror i afseende på patientantalet pr år, som jag 
framlagt, hoppas jag åtminstone ha visat, dels att beläggnings- 
siffrorna från Göteborgs epidemisjukhus äro så pass stora, 
jämförda med motsvarande siffror i Uppsala och Malmö, att 
det verkligen vore en ganska stor förlust för undervisningen 
att bli af med detta material och dels att just den oerhörda 
växling från år till år och från månad till månad, som gör sig 
gällande beträffande dessa sjukdomar och dessa beläggnings- 
siffror, ha den verkan, att man åtminstone under vissa perio
der af året på det ena eller andra epidemisjukhuset alls intet 
material har att göra till föremål för de unga läkarekandida
ternas studier, under det att andra tider af året samma sjukhus 
äro öfverfyllda. Jag vågar tro, att äfven herr Rydén är vänlig 
nog att inse, att dessa siffror, som jag framdragit beträffande 
dels medeltalet patienter på epidemisjukhusen och dels den 
oerhörda variationen i desamma under olika tider, visa nöd
vändigheten af, att man disponerar ett så stort antal kandi
datplatser som möjligt och att man icke här får göra samma 
beräkning i afseende på kandidatplatserna, som man gör på 
vanliga kliniker, utan måste taga särskild hänsyn till, att det 
här gäller sjukdomar, som i afseende på frekvensen äro i 
högsta grad växlande.

I anledning af hvad jag sålunda haft äran anföra, ber 
jag, herr talman, att få yrka af slag på utskottets hemställan 
och bifall till Kungl. Maj ds proposition.

I detta anförande instämde herrar Wallis och Hellberg.
Herr Wahlquist: Herr talman, mina herrar! Jag skall

tillåta mig blott några få ord i denna fråga. Att sparsamhet å 
alla områden iakttages, är berömvärdt. Emellertid synes det 
mig, som om statsutskottets sparsamhet i fråga om det här af 
Kungl. Majd begärda anslaget icke vore riktigt välbetänkt.

" Det måste anses synnerligen lyckligt, att förslaget om obli
gatorisk undervisning i de epidemiska sjukdomarnas igenkän
nande och behandling framkommit.

Det är nogsamt bekant, att flera landsting redan tagit epi
demisjukvårdsfrågan om hand ej blott för att åstadkomma en 
effektiv sjukvård, utan fastmer för att genom åstadkommande 
af lämpliga isoleringslokaler, epidemisjukhus söka begränsa 
dessa sjukdomars spridning och om möjligt söka utrota dem.
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Men för att nå ett godt resultat härutinnan är det ju helt Ang- anordnande 
naturligt, att de nyblifne läkarne måste äga full kompetens i a/c""^™X97 
dessa sjukdomars diagnostik och behandling. Och härför be- åt medicine 
höfs en god praktisk undervisning, fotad på tillräckligt material. kandidater.

Genom att utesluta Göteborg har emellertid enligt mitt för- (Forts.) 
menande materialtillgången så väsentligt begränsats, att un
dervisningen i epidemiologi därpå kan komma att lida. Det 
förhåller sig tyvärr så, att just i folkrika, tätbebyggda orter epi
demiska sjukdomar lättast uppstå och att dessa orter nästan 
alltid ha att uppvisa fall af dylika sjukdomar. Det skulle där
för enligt min uppfattning vara synnerligen att beklaga, om 
kammaren genom besparing af ett så pass obetydligt belopp 
skulle ge anledning till, att materialet för undervisningen i epi
demiologi så begränsades, att genom Göteborgs epidemisjukhus’ 
uteslutning undervisningen i ett så viktigt ämne därpå skulle 
kunna komma alt lida.

Inom parentes vill jag framhålla, att Göteborgs epidemi
sjukhus står under ledning af en i epidemiologi framstående 
och erfaren läkare.

Jag vågar därför hoppas, att denna kammare i likhet med 
hvad medkammaren nyss gjort bifaller Kungl. Maj ds förslag, 
till hvilket jag ber få yrka bifall.

Herr Rydén: Herr talman, mina herrar! Jag vill för
min personliga del icke vidhålla mitt yrkande på bifall till stats
utskottets förslag, sedan de medicinska fackmännen i kammaren 
uttalat sig däremot, men eftersom herr statsrådet och chefen för 
ecklesiastikdepartementet nu är närvarande, skall jag be att få 
uttala den önskan, att, när ärenden af denna art framläggas för 
Riksdagen, de måtte åtföljas af allt det utredningsmaterial, som 
det är möjligt att uppbringa. Jag vill med dessa mina ord icke 
rikta något klander mot herr statsrådet med anledning af det 
skick, hvari detta ärende förelagts Riksdagen, ty jag förslår, att 
detsamma gått i snälltågsfart från de olika myndigheterna och 
att det egentligen är Uppsala medicinska fakultet, som härvid
lag kommit dröjsmål åstad, men jag vill blott framhålla såsom 
min uppfattning, att det utredningsmaterial, som herr Kjellberg 
nu framlagt och som medicinalstyrelsen med synnerligen stor 
lätthet kunnat i sitt utlåtande förebringa, bort stå till det ut
skotts förfogande, som fått sig den förberedande behandlingen 
af detta ärende anförtrodd.

Vi hade under näst föregående punkt angående uppvärm- 
ningsanordningar vid vissa institutionsbyggnader i Lund ett så
dant fall, där statsutskottet för bedömande af frågan icke hade 
att tillgå annan utredning än en liten, mycket löst och mycket 
dåligt uppgjord skiss från en okänd och obetydlig firma i Malmö.
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Skulle utskottet tagit hänsyn uteslutande till den utredning, som 
således förelåg, fruktar jag, att utskottet måst ställa sig åtmin
stone mycket tveksamt, huruvida Kungl. Maj:ts förslag i den 
frågan borde bifallas. Nu ville lyckan emellertid, att ett par 
ledamöter på afdelningen hade personlig kännedom om dessa 
förhållanden och kunde vitsorda, att de ifrågasatta anordnin
garna voro af behofvet påkallade; och en af dem kunde där
jämte intyga, att de personer, som uppgjort kostnadsförslaget 
och lämnat in såsom utredning en lapp med ett par tre rader, 
voro fullt solida och vederhäftiga, så att mån kunde lita på 
deras beräkningar. Jag ber att icke bli missförstådd af herr 
statsrådet. Jag förstår, att den mängd af ärenden, som går ige
nom en depardementschefs hand, omöjliggör en ingående gransk
ning af utredningen i hvarje förekommande fall, men jag vågar 
på grund af egen erfarenhet i flera föregående frågor påstå, att 
medicinalstyrelsen — som visserligen icke haft något att göra 
med den af mig omnämnda, under förra punkten afgjorda frå
gan — vid åtskilliga tillfällen kunnat förebringa en något grund
ligare utredning, än som kommit vederbörande ärenden till del.

Hvad nu särskild! denna fråga beträffar, så vill jag nämna, 
att det inom afdelningen var på tal att i motiveringen till be
tänkandet uttrycka den önskan, alt Kungl. Maj:t måtte förmå 
Uppsala stad att bidraga till dessa kurser efter samma grunder, 
som Malmö, Göteborg och Stockholm erbjudit sig att göra. Fak
tiskt förhåller det sig så, att Malmö, Göteborg och Stockholm 
af staten få mottaga anslag till ett belopp af 1,440 kronor hvar
dera, men i gengäld härför ikläda sig dessa städer skyldighet 
att tillhandahålla fri bostad åt de medicine kandidater, som ge
nomgå dessa kurser, hvaremot Uppsala i den vägen icke har 
iklädt sig några som helst förpliktelser. Jag förstår visserligen, 
att det erbjuder vissa svårigheter att få fram ett motsvarande 
erbjudande, men jag hemställer dock till herr statsrådet — och 
detta är i viss mån en principfråga — att vid sakens ytterligare 
behandling ingå på en pröfning af det spörsmålet, huruvida icke 
Uppsala stad borde ikläda sig förpliktelse alt i en eller annan 
form tåla en sådan minskning i statsbidraget, som motsvarade 
de skyldigheter, som andra städer i detta afseende påtagit sig.

Jag vill, herr talman, icke gorå något yrkande, då jag 
tar för gifvet, att kammaren kommer att bifalla Kungl Maj:ts 
förslag.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats afslutad samt 
herr talmannen gifvit propositioner å dels bifall till utskottets 
hemställan, dels ock bifall till Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda 
framställning, blef sistnämnda proposition af kammaren god
känd.
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§ 4.
Statsutskottets häruppå föredragna utlåtande nr 38, i an

ledning af Kungl. Maj:ts proposition angående anvisande af me
del till lönefyllnad åt vikarien för tjänstledige kassören och bok
hållaren hos fångvårdsstyrelsen Walter Engblom, blef af kam
maren godkändt.

§ 5.
Vidare föredrogs jordbruksutskottets utlåtande nr 57, i 

anledning af Kungl. Maj ds proposition angående försäljning af 
till förra länsmansbostället Eker nr 8 i Örebro län hörande 
andel i ett soldattorp; och yttrade därvid

Grefve R. Ha mil ton: Herr talman, mina herrar! Före
liggande ärende är af tämligen ringa räckvidd, Utskottets hem
ställan går ut på, att Riksdagen måtte bifalla försäljningen af . 
ett soldattorp, i hvilket länsmansbostället Eker har del. För
säljningen ägde rum redan för ett par ar sedan, men airendatorn 
önskar att få uppbära räntan på köpeskillingen, och domän
intendenten i Örebro län, som är ledamot af Första kammaren, 
har gjort sig till tolk för arrendatorns önskningar i en i Första 
kammaren framburen motion. Denna motion väcktes emeller
tid samma dag, som utskottets utlåtande förelåg på kammarens 
bord; och då Första kammaren med anledning af motionen 
återremitterade ärendet till utskottet, hemställer jag, att Andra 
kammaren äfven ville återförvisa betänkandet, på det att ut
skottet må komma i tillfälle att pröfva motionen samtidigt 
med det kungliga förslaget.

Vidare anfördes ej. Kammaren beslöt återförvisa ärendet 
till utskottet för ny behandling.

§ 6.
Härefter föredrogos hvart efter annat jordbruksutskottets 

utlåtanden:
nr 58, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 

upplåtande af två till förra länsmansbostället Bossgård nr 3 
Östergötlands län'hörande lägenheter;

nr 59, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af vissa områden från kungsgården Räfsnäs nr 1 
i Södermanlands län;

nr 60, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning till Mjölby kommun af ett till lörra sergeantsbostället 
Hulje nr 5 Södergården i Östergötlands län hörande område;
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nr 61, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
försäljning af en tomt, hörande till ett invid Jörns järnvägs
station beläget område af kronoparken Västra Jöriismarken 
i Västerbottens län; och

nr 62, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
upplåtelse till Sophiahemmet af visst område å Kungl." Diur- 
gården.

Kammaren biföll hvad utskottet i dessa utlåtanden hem
ställt.

§ 7.
Vid föredragning härpå af Andra kammrens andra tillfälliga 

utskotts utlåtande, nr 34, i anledning af väckt motion om 
skrifvelse till Kungl. Maj:t angående förläggande af ett fyr
skepp vid Ölands södra udde, begärdes ordet af

Herr Johansson i Jönköping, som anförde: Herr talman! 
Jag kan icke underlåta att fästa uppmärksamheten på ett 
uttalande i motiveringen till denna hemställan, hvilket ut
talande icke står i öfverensstämmelse med en riksdags
skrivelse från 1888. I utskottets betänkande står näm
ligen, att kostnaden för det fyrskepp, hvarom här är fråga, 
bör bestridas antingen ,af fyr- och båkmedlen eller eventuellt 
genom särskild! statsanslag. Nu har emellertid Riksdagen i 
den antydda skrifvelsen, som är daterad den 11 maj 1888, ut
talat, atL fyr- och båkmedlen, som Kungl. Maj :t själf förfogar 
öfver, alltid böra afvägas så, att de utan något statens bi
drag blefve tillräckliga för de ändamål, som dessa medel äro 
afsedd i för. Då Riksdagen har uttalat något sådant, synes det 
mig, att det uttalandet i föreliggande utskottsbetänkande, att 
ett särskildi statsanslag skulle eventuellt kunna komma att be
viljas för åstadkommande af det ifrågavarande fyrskeppet, icke 
bör få passera obemärkt, hvarför jag velat fästa uppmärksam
heten därpå, för att kammaren, innan den går att besluta i 
ärende!, nu. hafva erinrats om, att det förefinnes en sådan 
skrifvelse från 1888;, att det däri gjorda uttalandet står kvar, 
och att alltså de utgifter, som behöfvas för ifrågavarande ända
mål, höra bestridas af fyr- och båkmedlen allenast och icke 
på något annat sätt. Det är endast denna erinran jag liar 
vealt göra i anledning af nämnda uttalande i motiveringen till 
utskottets hemställan.

Vidare yftrades ej. Utskottets hemställan bifölls; och 
skulle jämlikt 63 § riksdagsordningen detta beslut genom utdrag 
af protokollet delgifvas Första kammaren.
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§ 8.
Slutligen upptogs till behandling Andra kammarens andra 

tillfälliga utskotts utlåtande, nr 35, i anledning af väckt motion 
om skrifvelse till Kungl. Maj: t angående förbättring af farleden 
i Öresund genom Flintrännan.

♦ I en inom Andra kammaren väckt motion, nr 52, hade 
herrar Broström och Lundgren i Göteborg hemställt om skrif
velse till Kungl. Maj: t angående förbättring af farleden i Öresund 
genom Flintrännan.

Utskottet hemställde, att Andra kammaren för sin del 
ville besluta, att Riksdagen måtte i skrifvelse till Kungl. Maj: t 
anhålla, att Kungl. Maj: t täcktes föranstalta utredning, dels 
i hvad mån förbättring af farleden i Öresund genom Flinträn
nan vore, såväl beträffande fördjupning som eljest erforderlig, 
dels om kostnaderna för en dylik förbättring af nämnda farled, 
samt för Riksdagen framlägga det förslag, hvartill samma ut
redning kunde gifva anledning.

Reservation hade emellertid afgifvits af herr Stärner, som 
ansett, att utskottet bort hemställa, att förevarande motion 
icke måtte till någon Andra kammarens åtgärd föranleda.

Utskottets hemställan upplästes, hvarefter

Herr Olausson yttrade: Herr talman, mina herrar! Jag
hade väntat, att den utskottsledamot, som reserverat sig i denna 
fråga, skulle varit närvarande och nu tagit till orda för att 
försvara sin reservation, men då så icke är förhållandet, skall 
jag med anledning af, att jag i egenskap af suppleant 
deltagit i utskottets behandling af denna fråga, be att få säga 
några ord till försvar för den vid utskottsbetänkandet fogade 
reservationen.

Som herrarna finna, föreligger här en motion, som går ut 
på eu skrifvelse till Kungl. Maj :t med begäran om en utredning 
rörande upprensning af den s. k. Flintrännan i Öresund. Som 
ju framgår icke allenast af motionen, utan äfven af det vid. 
utskottets betänkande fogade uttalandet från lotsstyrelsen, har 
iotsstyrelsen under de senaste åren vidtagit stenrensningar i 
Flinlrännan, så att djupet därstädes ökats till 7,24 meter. Lots
styrelsen har också utverkat Kungl. Maj ds tillstånd för major 
Gagner att verkställa undersökningar samt upprätta fullstän
digt kostnadsförslag för upprensning af Flintrännan till ett djup 
af 8 meter och en bredd af 300 meter. Major Gagner, som 
år 1906 afslutade detta sitt arbete, har därvid uppgjort full
ständiga kostnadsförslag för upprensningen i fråga. Detta kost
nadsförslag slutar på en summa af 1,116,000 kronor, om man 
räknar med ett djup af 8 meter och en bredd af 150 meter.
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Med en bredd af 300 meter och ett djup af 8 meter beräknades 
kostnaden komma att uppgå till 4,045,000 kronor. Vi se allt
så, att lotsstyrelsen haft sin uppmärksamhet riktad på en för
bättring af denna farled. I anledning af detta af major Gagner 
upprättade kostnadsförslag hafva, såsom nyss nämnts, under 
de senaste åren vidtagits stenrensningar i syfte att så små
ningom realisera det förslag major Gagner upprättat.

Nu ha emellertid såväl motionärerna som utskottet an
sett, att detta major Gagners förslag icke är till fyllest för seg- 
lationen genom Flintrännan, utan hålla före, att Flintrännan 
bör .erhålla ett djup af ända till 9 å 10 meter och en bredd 
af 300 meter. Lotsstyrelsen säger dock i sitt utlåtande, att 
de viktigaste önskemålen föl- sjöfarten på Östersjön torde blifva 
tillgodosedda med det djup i Flintrännan, som major Gagner 
föreslagit, ,d. v. s. 8 meter.

Med anledning af detta utskottsbetänkande har jag in
hämtat uppgifter från registreringsbyrån angående våra stör
sta svenska fartygs djupgående vid lastadt tillstånd. Jag har 
då fått veta, att det är högst få svenska redare tillhöriga far
tyg, soro icke skulle kunna passera Flintrännan, om denna gåf- 
ves ett djup af 8 meter. Det största malmfartyget i svensk 
ägo har med last ett djupgående af 7,5 meter och torde där
för kunna passera Flintrännan, om denna fördjupas till 8 me
ter. Ett bolag med säte i Stockholm har tre stora fartyg, som 
gå på Syd-Amerika. Djupgåendet hos dessa fartyg är vid la
stadt tillstånd 8 meter. Slutligen finnes det ett rederi i Göte
borg, som har fyra fartyg med ett djupgående af 7,47 meter med 
last. Dessa fartyg kunna ju näppeligen passera Flintrännan, 
då de äro lastade, men det är att märka, att fartygen i fråga 
hufvudsakligen gå på Syd-Amerika och Syd-Afrika, och det 
torde vara högst sällan, som de behöfva passera Flintrännan 
på väg till Östersjön.

Frågan är då den: Kan man anse, att sjöfartens kraf 
blifva tillgodosedda, om Flintrännan gifves den fördjupning, 
som major Gagner föreslagit? Eller bör ytterligare upprens
ning ske i enlighet med utskottets och motionärernas förslag? 
Lotsstyrelsen har härvid med stöd af major Gagners förslag ut
talat, att så länge djupet icke behöfver göras större än 8 me
ter, kan kostnadsförslaget hålla sig vid en siffra på något öf
ver en million kronor, på den grund, att man för att uppnå 
det djupet icke behöfver vidtaga några nämnvärda muddringar. 
Men skall detta djup få lof att ökas till cirka 9 å 10 meter, 
då måste afsevärda muddringsarbeten företagas utefter hela 
linjen, och dessa skola komma att kräfva ganska afsevärda be
lopp. Man kan därför enligt major Gagners beräkning tryggt 
antaga, att om en uppmuddring af Flintrännan skulle ske till
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mellan 9 å It) meter, så skulle detta utan gensägelse komma 
att draga en kostnad på cirka 7 å 8 millioner kronor. Då 
blir Irågan: Kunna de fördelar Sverige skulle få af en upp
muddring till större djup uppväga de därmed förenade kost
naderna? Jag tror vi måste besvara den frågan med nej.

Om inga andra önskemål än dessa förelåge från sjöfarts- 
eller fiskerinäringens sida, så torde det väl ur ekonomisk syn
punkt vara möjligt för landet att företaga denna muddring. 
Men som vi veta, finnes det ju så många andra mycket vikti
gare önskemål, som vi böra söka förverkliga, så att man san
nerligen icke bör nedlägga mera pengar på detta arbete, än 
hvad som är alldeles nödvändigt. Riksdagen har helt nyligen vid 
föregående punkt på föredragningslistan beslutat aflåta en skrif
velse till Kungl. Maj :t om anläggande vid Ölands södra udde 
af ett fyrskepp för en anläggningskostnad af 105,000 kronor, 
hvarjämtc underhållet skulle komma att uppgå till cirka 25,000 
kronor årligen. Vi sågo också för några dagar sedan, att fiske- 
hamnskommissionen föreslagit anläggandet af fiskehamnar för 
en summa af cirka 9 millioner kronor. Jag ber att få upp
repa: Är verkligen landets finansiella ställning så god, att vi i 
en hast kunna offra så stora summor för fiskerinäringen och 
sjöfarten? Jag tror knappast det, och i alla händelser må
ste man se till, att det nödvändigaste blir gjordt först, så att 
de önskemål, som höra framtiden till, äfven få realiseras i 
framtiden.

Denna fråga måste äfven betraktas ur försvarssynpunkt. 
Vi veta, alt vår svenska flottas fartyg äro konstruerade så, 
att de i värsta fall skola kunna passera Öresund. Då måtte 
det väl också vara förenadt med ganska stor risk att öka dju
pet så, att kanske äfven utländska pansarkolosser på 10,000 
tons dräktighet utan vidare kunna passera genom Öresund.

Ja, som jag förut sagt, har lotsstyrelsen haft sin upp
märksamhet riktad på denna fråga och gjort hvad styrelsen 
kunnat med de ringa belopp, som styrelsen haft till sitt för
fogande. Så har nu major Gagner erhållit detta uppdrag att 
verkställa utredning om en muddring till ett djup af 8 meter. 
Under sådana förhållanden anser jag, att man har full anled
ning att tro, att styrelsen, då den icke begärt uppmuddring 
till större djup än 8 meter, också ansett, att 8 meter vore 
ett djup, som kunde fylla alla rimliga anspråk. Om nu Riks
dagen skulle bifalla motionärernas förslag, så skulle detta en
ligt mitt förmenande vara att uttala ett misstroende mot lots
styrelsen, .för att donna i delta fall icke skulle hafva gjort, 
hvad ,som kunnat göras till sjöfartsnäringens fromma. För 
min ,del tror jag tvärtom, att lotsstyrelsen i detta afseende 
vidtagit nödiga åtgärder, som vi alla känna gilla, och då en
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utredning föreligger af så pass sent datum som 1906, samt då 
slutligen major Gagner sagt, att denna upprensning kan verk' 
ställas för de belopp, som nyss nämnts, så synas mig inga 
skäl föreligga att bifalla ifrågavarande förslag.

Man kan visserligen säga, att här icke är fråga om nå- 
gonlilig annat än en skrifvelse till Kungl. Maj :t med begäran 
om utredning, och att vi, då utredningen föreligger, få pröfva, 
hvad som behöfs. Detta är nog sannt, men jag undrar verk' 
ligen, om, då Riksdagen i så många nödiga fall besvärat re
geringen med skrifvelser, att Riksdagen knappast på många år 
kan få svar på dem alla^ det kan vara skäl att skrifva till 
Kungl. Maj :t i en fråga,, beträffande hvilken det synes vara 
öfverflödigt .att skrifva. Säkert är också, att, om Riksdagen 
skribler till Kungl. Maj :t med begäran om utredning och mo
tionären jämte ett par andra af samma åsikt taga utredningen 
om hand, vi kunna vara öfvertygade om, att denna utred
ning kommer att utmynna i ett förslag om upprensning af 
Flintrännan .till 9 å 10 meters djup för en kostnad af cirka 8 
millioner kronor. Då frågan sedan från Kungl. Maj :t kommer 
in på Riksdagens bord, är jag också öfvertygad om, att åtskilliga 
af lierrarne komma att såga: Här är ett förslag, som Riksdagen 
själf begärt, och då Riksdagen en gång begärt utredning, är 
Riksdagen Också pliktig att bevilja de millioner, som erfordras. 
Äfven ur denna synpunkt är det betänkligt att skrifva och be
gära en utredning, som icke är af behofvet påkallad.

Då jag sålunda finner alla skäl tala för, att den af major 
Gagner verkställda utredningen är tillfredsställande och att en 
skrifvelse i förevarande fall är öfverflödig, skall jag, herr tal
man, be att få yrka afslag å såväl utskottets hemställan som 
motionen och bifall till den vid betänkandet fogade reserva
tionen.

Vidare anförde:

Herr Broström: Jag vill påpeka att, då major Gagner
afslutade sin utredning år 1908, förefanns inom den svenska 
handelsflottan knappast något af de stora och djupgående far
tyg, som numera tillagts densamma framför allt för att betjäna 
vår oceanlinie. Det behof af fördjupning af Flintrännan i 
Öresund, som under senare år växt allt starkare och starkare, 
hade man, då major Gagner verkställde den utredning, hvarom 
nu är fråga, icke klart för sig i så stark realitet. Först och 
främst vill jag påpeka, att såsom förhållandena nu äro, med 
den smala ränna, som nu är passabel i Flintrännan, det är 
ytterst svårt för större fartyg att navigera och framför allt 
mötas. Vid många tillfällen, då fartyg af större typ passera



där, måste de vänta, i händelse de möta fartyg, som komma 
andra vägen, enär de icke utan fara för grundstötning kunna 
passera .samtidigt. Vår sjöfart har under senare åren växt 
högst betydligt, och det är nödvändigt för svenska redare, om 
de skola kunna hålla ut i konkurrensen med utlandet, att skaffa 
allt större fartyg, hvarmed också följer, att fartygen blifva 
allt mer och mer djupgående. Så har här under senare ären 
med .stöd af Riksdagen, dels i form af lån och dels i form 
af rena statsunderstöd, växt upp en mäktig atlanterflotta, som 
vi .för ett tiotal år tillbaka knappast hade en tanke på, att 
den skulle komma till stånd. Vi se i närvarande stund, huru 
utvecklingen af vår sjöfart högst väsentligt kringskäres, om 
vi icke få en djupare utfartsväg från Östersjön till Västerhaf- 
vet. Det gäller här icke endast ett sjöfartsintresse, det gäller 
äfven ett handelsintresse för de delar af vårt land, som gränsa 
till Östersjön. En förbättring af farleden i Öresund genom 
Flintrännan bör naturligtvis icke gifva anledning för dem af 
våra städer, som kunna anlägga en större sjöfart, att fördjupa 
sina hamnar, förrän de verkligen kunna betjäna sig af fartyg 
af sådan storlek, att Flintrännan i sitt nuvarande skick för 
dem skulle utgöra hinder att kunna få en bekväm utfartsväg 
till hafvet. Jag vill påpeka, hurusom den största ångare, som 
hittills gått på malmtraden från Oxelösund till Holland un
der, om jag icke misstager mig, sex å åtta år, kontinuerligt 
hvarje resa icke kunnat intaga full last, utan endast fem till 
tio procent under maximilastförmågan, på grund af att dess djup
gående varit så stort, att den icke kunnat passera Flintrännan; 
med full last. Hade denna ångare varit under svensk flagg och 
varit svensk tillhörighet, hade nog en kraftigare agitation i denna 
fråga gjorts, än hvad nu varit fallet. Den svenska skeppsredaren 
har funnit sig i det band, som Flintrännan lagt på den svenska 
sjöfarten, men vi ha nu kommit till den ståndpunkt, att vi 
icke längre kunna låta denna sak passera i tysthet, utan måste 
säga ifrån i Riksdagen, hurudant förhållandet är, och att det 
kräfves att gå närmare in i frågan. Det är visserligen sannt, 
att här verkställts en utredning, men, såsom jag nyss påpekat, 
gick densamma, som afslutades år 1903, ut på en farled af 
endast åtta meters djup, hvilket ungefär är tillräckligt för de 
största fartyg vi nu hafva. Det djupgående, våra nuvarande 
största fartyg hafva, understiger med något tiotal centimeter åtta 
meter, men detta är medeldjupgåendet, och i många fall är 
det verkliga djupgåendet för sådana fartyg, fullt lastade, nå
got .större, det vill säga fartygen ligga något mindre för ut och 
djupare akterut än de! så kallade medeldjupgåendet. Det är 
dessutom förhållandet, alt vattenståndet i Flintrännan är myc
kel variabelt, och äfven fartyg, mycket mindre djupgående än
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hvad bär i utredningen angifvits såsom medeldjupgående, hafva 
ibland svårt att passera och få i vissa fall utsätta sig för 
risken att gå genom Bälten. Denna risk är dels på grund af 
våglängden och dels på grund af Bältens svårnavigabilitet så 
stor, att endast fartyg, som gå på aflägsnare farvatten, t. ex. 
Australien, på grund af att de icke kunna passera Flintrännan, 
taga vägen genom Stora Bålt. Jag vill påpeka, att för våra 
nya hamnanläggningar, exempelvis Göteborgs hamn, planeras 
ett djup af åtta å nio meter, och tendensen i sjöfarten går 
mot allt större och större fartyg. Vi äro i vårt land absolut 
hindrade i denna utveckling, hela vär handel kommer att lida 
men, om vi icke få större möjligheter att passera genom Bun
det, än vi för närvarande hafva. Den utredning major Gagner 
verkställt kan i och för sig vara god, men den fyller icke de 
kraf på framtiden, som redan nu föreligga. Det är en väsentlig 
skillnad mellan vår sjöfart år 1910 och år 1906. Det synes 
mig därför, att den framställning, som göres i föreliggande mo
tion om att få en ny fullständig utredning af Kungl. Maj: t be
träffande en farled genom Öresund af sådan bredd och djup, 
som kan passa för de förhållanden, vi nu kunna öfverskåda, 
är för vår sjöfart och handel en faktor, så viktig, att Riksdagen 
bör på allt sätt söka bidraga till lösandet af detta spörsmål.

Jag ber därför att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Herr St är ner: Herr talman! Utskottet har åberopat,
hvilket också af den sista talaren framhållits, att tendensen 
i sjöfarten under de senaste åren gått mot allt större och 
större fartyg. Detta torde ingen bestrida, och likaväl kan 
man medgifva, att den segelled, hvarom fråga är, särskildt 
beträffande bredden, skulle vara i behof af någon utvidgning. 
I fråga om strömförhållandena har anmärkts af seglare, att 
svårigheter ibland gorå sig gällande vid genomfarten af ifråga
varande segelränna. Men om man sålunda kunde önska och 
anse förmånligt att bevilja de medel, som äro nödvändiga 
för eu utvidgning af segelrännan, måste man dock se frågan 
sådan den för närvarande föreligger och söka göra klart för 
sig hvilka möjligheter, som i detta fall faktiskt kunna företes.

Jag har inom utskottet reserverat mig mot att skrifvelse 
nu skulle aflåtas till Kungl. Maj :t rörande denna sak, och den 
hufvudsakliga anledningen härtill är, att frågan är föremål 
för uppmärksamhet af vederbörande fackorgan, nämligen lots- 

, styrelsen, som vidtagit åtgärder af så sent datum som major 
Gagners nämnda utredning .af år 1908 och sålunda har sin upp
märksamhet riktad på ärendet. Det kan också icke vara tu 
tal om, utan att de små och lämpliga, icke alltför dyrbara 
förbättringar af segelleden, som efter dessa åtgärder påbör-



Onsdagen den 20 April, e. m. 79 Nr 35.

jats, också skola utföras. Här ställer sig emellertid frågan 
enligt föreliggande motion om utredning rörande segelledens ut
vidgning i mycket stor omfattning, som ett nästan gigantiskt 
projekt, hvilket, enligt hvad en undersökning om båtförhål
landena inom svenska handelsflottan för närvarande gifver vid 
handen, går vida utöfver, hvad som kan anses vara af behof- 
vet påkalladt. Farleden i fråga har faktiskt förbättrats genom 
att, såsom af handlingarna synes, djupet ökats från 6,25 till 
7,34 meter i enlighet med den utredning, som af major Gagner 
företagits och som föranleddes af förslaget om den danska 
farleden Drogdens fördjupande. Och det vore utan tvifvel 
önskvärdt, om möjlighet yppades att, i enlighet med det bil
ligare alternativet, vidtaga åtgärder för rännans fördjupande 
till 8 meter äfvensom för vinnande af en något ökad bredd åt 
densamma. Enligt denna plan ha också vissa arbeten börjat 
icke blott med stenrensning, som försiggått år efter år i olika 
delar af segelleden, utan också, enligt lotsstyrelsens uppgif
ter, med eu mera planmässig förändring af Flintrännan genom 
dess utprickande, belysning o. s. v., hvarigenom segelleden blif
va mera lämplig och farbar.

På den invändningen, att utredningen, som här begäres, 
pekar mot mycket stora kostnader, har särskild! inom utskottet 
svarats, att detta blir en senare fråga att afgöra, att det blir 
Riksdagens ellejr Kungl. Maj ds sak att i detta afseende taga 
initiativ och framkomma med det förslag, hvartill undersök
ningen kan föranleda. Men för min del anser jag, att, då en 
undersökning skett så sent som år 1903 och då det icke kan 
tänkas, all en utvidgning af farvattnet behöfver göras i större 
omfattning, än denna utredning gifver vid handen, en fram
ställning till Kungl. Maj :t om dpn nya utredning, hvarom här 
är fråga, knappast är af behofvet påkallad. Själfva kostnaden 
för .arbetet lärer icke kunna blifva billigare, än förut beräknats. 
Som vi se i utskottets utlåtande, skulle denna kostnad, be- 
räknaci för erhållande af en 8 meter djup och 150 meter bred 
farled, uppgå till 1,116,000 kronor, under det att kostnaden 
för ernående af 300 meters bredd med samma djup beräknats 
till 4,015,000 kronor. Och skulle man tänka sig, såsom dels 
motionärerna framhållit och dels öfriga intresserade uttalat, 
att utredningen bordo omfatta eu utvidgning af farleden till 
9 å 10 meters djup och ungefär sagda bredd, skulle man kan
ske vara uppe i en kostnad af dubbla summan. Det är så
lunda icke en obetydlig ekonomisk affär, som det här gäller 
att så att säga gifva på hand på. Då det är fråga om en 
sak, som är behandlad af myndigheterna och som varit före
mål för åtgärd från deras sida, skall väl, innan något nytt ini
tiativ af Riksdagen tages och eu utredning beslutas, ett sådant
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beslut hvila på den förutsättningen, att man har en allvarlig 
plan att söka åstadkomma något bättre, något mera omfattande, 
än som förut blifvit föreslaget. ""Men min tro är, att detta 
icke kan vara fallet i föreliggande sak, ty därtill är utred
ningen, särskilt rörande den blifvande kostnaden, icke till fyl
lest i den framlagda motionen.

So vi närmare på det utlåtande af sakkunnige, som ut
skottet fått kännedom om och åberopat, är det visserligen sannt, 
att ingen bestridt önskvärdheten af en utvidgning af Flint
rännan, men å andra sidan har icke heller gjorts gällande 
någon starkare mening om (att segelledens förstorande skulle 
vara så oerhördt af behofvet påkalladt, att den i sitt nuva
rande skick skulle vara omöjlig att använda, eller i så hög 
grad försvåra skeppsfarten, som i motionen och vidare här 
framhållits. Tvärtom har ju den af förste talaren åberopade 
undersökningen konstaterat, att den svenska handelsflottan för 
närvarande består af fartyg af sådan storlek, att dessa under 
nuvarande förhållanden kunna passera farleden; och alldeles 
säkert är, att en vidsträcktare fördjupning och utvidgning af 
segelleden, än som föreslagits i det Gagnerska förslaget, icke 
är af behofvet påkallad för den svenska skeppsfarten. Beträf
fande sydkustens städer och deras hamnförhållanden, hvilka 
kunna hafva samband med en utvidgning af segelleden, visar 
sig icke heller däraf, att frågan är trängcande. Det kan ju 
f. ö. för dessa städer aldrig blifva en ekonomisk fråga. Af 
upplysningar om Malmö hamn finner man, att hamndjupet 
endast är 7,25 meter och att djupare farvatten för de skepp, 
som angöra Malmö hamn, icke behöfves. I Landskrona lära 
hamnförhållandena vara något bättre, d. v. s. hamnen är där 
något djupare, och det skulle kunna tänkas, att mera djup
gående fartyg skulle kunna angöra denna hamn. Men af de 
yttranden, som de sakkunnige afgifvit, och utskottets utlåtande 
framgår icke, att detta utgjort något väsentligt skäl i frågan.

Skånes handels-, industri- och sjöfartskammare uttalar, att 
deu »icke anser lämpligt att i nuvarande läge ingå i närmare 
pröfning af sakfrågan», hvilket är naturligt, men tillägger äf
ven, att »det vore särdeles vanskligt att bedöma, huruvida de 
helt säkert synnerligen dryga kostnader, som skulle blifva för
bundna med en fördjupning och utvidgning af nämnda segel
ränna i dess helhet, skulle kunna uppvägas af motsvarande 
fördelar för landet».

Det är sålunda denna liufvudfråga, sota skall framstäl
las, då Riksdagen skall fatta beslut i saken: Kan man anse, 
att de ekonomiska uppoffringar, som måste göras, komma att 
lämna motsvarande fördelar för landet utöfver de tillfälliga 
förmåner, som kunna ligga däruti, att några utländska och
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kanske äfven några inhemska, för större skeppsfart afsedda 
ångare kunna passera denna segelled? Då jag har den upp- 
ningen, att så icke är förhållandet, har jag antecknat mig som 
reservant i detta afseende, men visst icke för att därmed hafva 
afgifvit någon protest mot att Riksdagen skulle vidtaga alla 
åtgärder, som befinnas nödiga, för att främja eu så viktig gren 
af vårt näringslif som sjöfartsh,andteringen. Min afsikt har 
varit att påvisa, att, såsom saken nu ligger, det är en öfver- 
loppsgärning af Riksdagen att ingripa på ett område, där ar
betet för närvarande verkligen pågår i en omfattning, som för 
lång tid framåt måste anses tillräcklig för sjöfarten.

Utskottet har slutat med att framhålla, att det icke vill 
ingå på något sjömilitärt eller internationellt resonnemang och 
sålunda icke vid sin pröfning af ärendet tagit hänsyn till 
sådana förhållanden. Det vill icke heller jag gorå. Emellertid 
har man i något af de utlåtanden, som här föreligga, påpekat, 
att frågan äfven i nämnda hänseende kan hafva sin stora be
tydelse. Det är ju ett faktum, att det farvatten, hvarom fråga 
är, utgör inkörsporten till Östersjön. Om denna inkörsport 
sålunda göres så stor, som det ifrågasatts, eller får ett djup 
af 128 fot, skulle den blifva synnerligen bekväm att passera äf
ven för mycket stora krigsfartyg. En utvidgning skulle sålunda 
ställa oss i beröring med vårt grannland, på grund af dess 
intresse af sådana förhållanden, då gifvet är, att de sjömilitära 
och internationella hänsyn, vid hvilka man här icke velat stanna; 
komme att göra sig gällande i själfva hufvudfrågan och draga 
med sig andra konsekvenser. Men jag medgifver, att, om man 
eljest anser sig vara beredd att åtaga sig en så stor utgift, 
som här kommer att ifrågasättas, och finner att frågan om 
själfva farleden med hänsyn till handelns behof är särskildt 
trängande, det kunde blifva en senare fråga för Kungl. Maj :t 
att yttra sig om den saken.

Jag skall emellertid icke vidare upptaga tiden, och jag 
kan ju icke, som en föregående talare, åberopa fackkunskap 
i denna fråga. I enlighet med den uppfattning, hvartill jag 
kommit vid ärendets behandling i utskottet, och på grund af 
den utredning, som där stått oss till buds, men icke anförts i 
utskottets yttrande, har jag likväl ansett, att ifrågavarande mo
tion icke bort tillstyrkas. Jag menar sålunda, att äfven de 
militära och de ekonomiska synpunkterna böra mer än här 
är fallet utgöra grunder för bedömandet af hela hufvudfrågan, 
innan Riksdagen beslutar i densamma. Den af utskottet till
styrkta utredningen bör sålunda hvila på den förutsättningen, 
alt ett nödvändigt behof föreligger och att man är beredd att 
åstadkomma en utvidgning af segelleden i den vidsträckta om
fattning, som ställts i utsikt af motionärerna, och för den stora
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kostnad, som detta skulle medföra. Härom anser jag emel
lertid att såväl motionärerna som utskottet förebragt otillräck
lig utredning eller bevisning.

Då, som sagdt, ärendet för närvarande ligger hos lotssty- 
jrelsen, som redan af eget initiativ låtit verkställa utredning 
för tvänne alternativ, och då det ena af dessa förslag åtminstone 
delvis föranledt ett bearbetande af ifrågavarande segelled ge
nom upprensning, hvarigenom den blifvit både djupare och 
bredare, och äfven andra anordningar till dess förbättrande 
och sjöfarandes säkerhet vidtagits, har det synts mig, att Riks
dagen icke borde vara med om att forcera utvecklingen af denna 
sak på det sätt, som enligt ifrågavarande motion förutsättes, 
och Andra kammaren följaktligen icke heller besluta den ut
redning, som i motionen afses.

Jag yrkar därför, herr talman, afslag å utskottets fram
ställning och bifall till min vid utlåtandet fogade reservation.

Herr Olausson: Herr talman: Det är ingalunda för
hållandet, såsom det vill synas af motionärens anförande, att 
jag skulle vara emot eu förbättring af farleden. Jag är fullt 
ense med motionärerna därom, att något måste göras för för
bättring af Flintrännan, men anser, att man bör stanna vid 
det förslag, som major Gagner upprättat, d. v. s. en upprens
ning till ett djup af 8 meter och en bredd af 150 meter.

Nu säga motionärerna, att det ofta förekommer samman
stötningar i sundet. Detta är icke att undra öfver. Bred
den är nu icke mer än 80 meter, men jag förmodar, att, om 
rännan får en bredd af 150 meter, svårigheterna i detta af
seende skola kunna undvikas.

Motionären yttrade äfven, att en af våra större malm
ångare måste inskränka lasten med omkring 10 procent. Detta 
förvånar mig icke, då djupet icke är större, än det nu är, 
men jag är öfvertygad om, att, om en upprensning sker till 
8 meters djup, svenska malmångare komma att kunna gå med 
full last, ty den största, som Sverige nu har, ligger lastad om
kring 7,5 meter djupt och kan alltså passera rännan, om den 
blir uppränsad till 8 meters djup.

Skillnaden är alltså den, att jag anser, att Riksdagen bör 
uttala sig för major Gagners förslag, och att det, då ett så 
nytt förslag, som detta af år 1903 föreligger, är öfverflödigt, 
att Riksdagen skrifver om någon utredning af frågan. Jag 
tror äfven, att det skulle vara för sjöfarten mera gagneligt, 
om motionärerna framkomme med hemställan, att Riksdagen 
måtte bevilja ett belopp af 1,100,000 kronor för att få den 
upprensning, som major Gagner föreslagit, snart till stånd. 
Skall nu Riksdagen skrifva till Kungi. Maj:t härom, dröjer det
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kanske flera år, innan en undersökning kommer till stånd, och 
då, såsom lotsstyrelsen säger, muddringsarbeten taga lång tid 
och svårigheten är så stor, att det kommer att dröja många år, 
innan rännan kan vara uppmuddrad, får vår sjöfart på det 
sättet vänta många år på en förbättring. Jag tror, att motio
närerna handlade klokt, om de förenade sig om att till nästa 
år inkomma med förslag om beviljande af 1,100,000 kronor för 
att utföra major Gagners förslag. Jag skall lofva, att, om jag 
då är ledamot af Riksdagen, lämna förslaget min röst. På det 
sättet hjälper man enligt min mening sjöfarten på snabbaste 
och bästa sätt.

Herr Lundgren i Göteborg: Herr talman, mina herrar!
Jag vill till alla delar understryka herr Broströms uttalande. 
Reservanten herr Stärner framkastade, att ingå nya skäl fram
kommit för en ny undersökning. Jag tror ej, att herr Stär
ner var närvarande, då herr Broström yttrade sig i saken. 
Ty herr Broström sade klart och tydligt ifrån, att sedan den 
Gagnerska utredningen kommit till stånd, har en massa båtar 
tillkommit med mycket större djupgående än båtar hade före 
1906. Här föreligger således ett nytt behof af utredning på 
den grund att rännan bör göras djupare än 8 meter, hvarpå 
Gagner baserade sin utredning. Följaktligen förfaller herr Stär- 
ners påstående i det hänseendet.

Hvad nu kostnaden beträffar, så tror jag icke heller, att 
vi kunna gå efter den Gagnerska utredningen. Största delen 
af Flintrännan består af sandbotten, och det finnes numera 
uppmuddringsverk vid Liverpools hamn, som kunna uppmuddra 
10,000 ton på 50 minuter. Om ett sådant mudderverk lades dit, 
så kunde man ganska snart ränsa upp Flintrännan hvad sanden 
beträffar Ifråga om stenar och sprängning blir det en annan 
sak. Men just detta är det, undersökningen skulle gälla.

Det påstås, att nuvarande ränna skulle vara 25 fot. Emel
lertid har jag mig bekant, att flera ångare, som endast ligga 
23 fot, varit uppe vid Flintrännan för att passera, men måst 
vända och gå genom Bälten. Orsaken härtill har naturligtvis 
vant den, att under vissa vindförhållanden faller vattenståndet i 
Flintrännan ganska betydligt, till kanske mer än 2 fot under 
medelvattenståndet under vissa exceptionellt svåra förhållan
den. Detta kan ej vara ett tillfredsställande tillstånd, när det 
gäller en allmän farled. När man sålunda har båtar, som ha 
26 fots djupgående, och då 27 fot motsvara 8,s meter, bli 8 
meter icke ett tillfredsställande djup i denna farled.

Nu framställer sig den frågan: har Sverige någon skyl
dighet att rensa upp en allmän farled utefter Sveriges kust för 
att släppa igenom egna och andra nationers fartyg? Ja, låt
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oss, mina herrar, gå till en sjöstad, Stockholm eller Göteborg 
och fråga: har Stockholm eller Göteborg skyldighet att hålla 
sina hamnar i sådant skick, att de kunna mottaga den trafik, 
som erbjudes dem? Utan tvifvel svara allesammans ja, och 
jag tror, att dessa samhällen skulle utsätta sig för ganska skarpt 
klander, ifall det komme fram, att de icke skötte sina farleder 
så, att de kunde mottaga trafiken, såväl stadens som hela lan
dets. När vi fordra detta af ett samhälle, hvad skola vi icke 
då fordra af landet i detta hänseende? Här är det fråga om 
en allmän farled utefter landets kust, och jag hemställer till 
er, mina herrar, om det är Sverige värdigt att ha en farled 
som icke kan passeras, hvarken af landets egna fartyg och 
ej heller af en hel mängd andra, som också skola in i Öster
sjön. För min del anser jag detta vara ett högst otillfredsstäl
lande förhållande, som bör rättas.

Hvad själfva kostnaden beträffar, är jag, såsom jag nyss 
sade, fullkomligt okunnig om den saken, och vi kunna härvid
lag icke stödja oss på den Gagnerska undersökningen.

På grund af hvad jag sålunda anfört och hvad herr Bro
ström anfört och hvad som blifvit framhållet i motionen, an
ser jag sålunda, att det här föreligger mycket viktiga och gil
tiga skäl för en ny utredning, och skall jag därför, herr tal
man, be att få yrka bifall till utskottets hemställan.

Efter härmed slutad öfverläggning framställde herr tal
mannen i öfverensstämmelse med de yrkanden, som därunder 
förekommit, propositioner först på bifall till utskottets hem
ställan och vidare på utslag å såväl utskottets hemställan som 
den i ämnet väckta motionen; och fann herr talmannen den 
förstnämnda propositionen vara med öfvervägande ja godkänd. 
Votering begärdes emellertid, till följd hvaraf nu uppsattes, ju
sterades och anslogs denna omröstningsproposition:

Den, som vill, att kammaren bifaller andra tillfälliga ut
skottets hemställan i utskottets förevarande utlåtande nr 35, 
röstar

J a,
Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, har kammaren afslagit såväl utskottets be
rörda hemställan som den i ämnet väckta motionen.

Voteringen utvisade 78 ja, men 106 nej, vid hvilken ut
gång kammaren således afslagit såväl utskottets hemställan som 
den i ämnet väckta motionen.
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§ 9.
Herr Furst aflämnade en motion, nr 301, i anledning af 

Kungl. Maj:ts proposition angående uppförande af en elektrisk 
kraftstation vid Porjusfallen i Stora Lule älf m. m.

Ifrågavarande motion bordlädes.

Vidare aflämnades af herr Carlsson i Malmberget en motion, 
i anledning af Kungl. Maj:ts proposition med förslag till för
ordning angående bevillning af fast egendom samt af inkomst.

Denna motion, som erhöll ordningsnumret 302, blef på 
begäran genast hänvisad till bevillningsutskottet.

Slutligen afgaf herr Hellström en motion, nr 303, i anled
ning af Kungl. Maj:ts proposition angående pension åt träd- 
gårdsdirektören vid statens järnvägar C. A. L. Sundius’ änka 
Johanna Amalia Sundius, född Rydstrand, och makarnas son 
Harald Herman Mathias.

Sistnämnda motion blef bordlagd.

§ 10.

Anmäldes och godkändes konstitutionsutskottets förslag till 
Riksdagens skrifvelse, nr 73, till Konungen, i anledning af Kungl. 
Maj:ts proposition med förslag till lag angående ändrad lydelse 
af § 17 i förordningen om landsting den 21 mars 1862.

§ 11.

Justerades protokollsutdrag.

§ 12.

Till bordläggning anmäldes statsutskottets utlåtanden och 
memorial:

nr 5, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 
femte hufvudtitel, innefattande anslagen till sjöförsvarsdeparte
mentet ;

nr 39, i anledning af kamrarnas skiljaktiga beslut i vissa 
frågor rörande anslag under riksstatens andra hufvudtitel;

nr 40, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 
vissa ändringar i bestämmelserna rörande statsunderstöd till 
enskilda läroanstalter jämte en i ämnet väckt motion; och

nr 41, i anledning af Kungl. Maj:t proposition angående 
anordnande af elektrisk belysning och värmeledning inom vissa 
delar af Vadstena hospital.
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§ 13.
Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades: 

Herr Bengtsson i Bjärnalt under 5 dagar fr. o. in.
» Janson i Bråten » 4 )) ))
)) Peterson i; Kvisberg » 5 » »
» Ekman i Göteborg )) den 23 april,
» Ericsson ii Ofvanmyra » )) 22
» Lindvall )) 8 dagar fr. o. med
» Nilsson i Bonarp » 6 )> »

Larsson i Gallstad » 6 )) »
)) Rune )) 8 )) »
)) Kropp 3 )) »
» Jönsson i Slätåker » 6 » »
» Anderson i Arvika » 3 )> »
» Rehn 5 »

den 23 april, 
» 21 »

» 21 »

den 23 »
» 21 »
» 21 »
» 22 »
» 22 »
» 22 »

» 23 »och
» 22 » .

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 8,55 e. m.

In fidem 
Per Cronvall.

Rättelse

i Andra Kammarens Protokoll Nr 34.
Sid. 40, r. 9—10 nedifrån står: Jag var icke beredd

läs: Jag var beredd
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